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זיי זענען ביידע צוזאמען אריין געקומען צום רב, זיי האבן 
פארשטאנעם אז אזוי קען דאס נישט גיין ווייטער און מ'מוז 
דא עפעס טוישן, אבער יעדער האט פארשטאנען אז נאר 

דער צווייטער איז דער וואס דארף זיך טוישן.
ס'האט זיך אנגעהויבן פון די ערשטע מינוט – האט דער מאן 
דערציילט – גלייך נאך די חופה ווען מ'איז נאר אריין אין יחוד 
שטיבל האט זי ארויס גענומען איהר מאבייל און אנגערופן צו 
איהר חבר'טע, די שמועס האט גענומען א שיינע פאר מינוט, 
און ערשט ווען זי האט געענדיגט דעם שמועס האט זי זיך 

דערמאנט אז איך – דער חתן איז אויך דא.
און אזוי גייט דאס די גאנצע צייט – קלוגט ער ווייטער – זי 
לעבט מיט איהר גוטע חבר'טע אויפ'ן פאון, און פון צייט צו 
צייט דערמאנט זי זיך אז איך בין אויך איינער אין איהר לעבן, 
יעדע מאל ווען מיר זעצן זיך שמועסן, אנשטאט צו שמועסן 
זי איהר חבר'טע אדער זי שרייבט זיך מיט  מיט מיר רופט 
איהר חבר'טע, איך שפיר מיך א פיפטע ראד אין איהר וואגן, 

און איך בין נישט אינטערעסירט אזוי ווייטער צו גיין.
ס'איז ריכטיג – זאגט זי צום רב – איך האב טאקע אנגערופן 
מיין חבר'טע גלייך נאך די חופה, אבער דער רב מוז פארשטיין 
זי איז מיין בעסטע חבר'טע שוין אזוי פיל יאהרן און פונקט א 
טאג פאר מיין חתונה האט זי צובראכן  איהר פיס און נישט 
געקענט זיין מיט מיר ביי די חתונה איך האב איהר געמוזט 

אנרופן און דערציילן אויף מיין חופה.
און בכלל – ערקלערט זי ווייטער – מיר זענען אזוי נאנט 
איינע צום אנדערע אז איך קען איהר נישט אפ לאזן, יאהרן 
וואס איך האב געקויפט קליידער נאר מיט איהר, איז וואס? 
יעצט זאל איך איהר אזוי אפ לאזן אליין, ווייל איך האב חתונה 

געהאט, ס'איז נישט יושר.
רב  פוינט – האט איהר דער  וויכטיגע  א  זייער  זאגסט  דו 
געענטפערט – אבער דאס ווייזט אז דו פארשטייסט נישט 
די וויכטיגקייט פון האבן א מאן, און דאס ווייזט אז ער איז 
גארנישט אין דיינע אויגן, וממילא זאלסטו דיך נישט ווינדערן 

אז ער וויל דיר נישט מער האבן.
מורי ורבותי! כלל ישראל איז געווארן אוועק געטריבן פון 
די בתי מדרשים, פון די יחוד שטיבל און פון די באשטימטע 
צייט וואס מיר האבן געהאט יעדן טאג זיך אדורך צו שמועסן 
מיט'ן הייליגן באשעפער, יעצט ווען מ'שטייט שוין אויף די וועג 
צוריק צו אונזערע בתי מדרשים, יעצט ווען דער אייבישטער 
איז אונז מסכים צוריק צו ברענגן צו זיין מקדש מעט, נאך 
וואס מיר האבן זיך אזוי שטארק געבענקט, לאמיר אים ווייזן 
אים  לאמיר  דאווענען,  פון  חשיבות  די  פארשטיין  מיר  אז 
ווייזן אז מיר זענען מחשיב די צייט וואס מיר האבן מיט אים, 
און לאמיר זיך אונטער נעמען אוועק צו לייגן און צו שליסן 
פאר  דאווענען,  צום  אריין  מ'גייט  פאר  מאבייל'ס  אונזערע 

מ'גייט אריין זיך אדורך שמועס'ן מיט'ן הייליגער באשעפער.
בזכות דעם זאל'ן מיר אלע זוכה זיין בס"ד צו די ריכטיגע 

בניין הבית בב"א.

ס'ווערט געברענגט אין תנא דבי אליהו )זוטא פי"ב( 
"יכול מי שלומד תורה הרבה ומי שלומד תורה קצת, 
יהא מאור פניהם שוה בעולם הבא? ברוך המקום 
 – כן אלא כל אחד לפי מעשיו"  ברוך הוא שאינו 
לערנט  וואס  איינער  אז  מיינען  געקענט  מ'וואלט 
אביסל און איינער וואס לערנט אסאך וועלן זיין אויף 
די זעלבע מדרגה אויף יענער וועלט? אבער ברוך 
השם אז ס'איז נישט אזוי נאר יעדער וועט באקומען 

לויט זיינע מעשים.

דער תנא דבי אליהו ברענגט א חידוש אז איך זאל 
איז חשוב'ער  וואס לערנט אסאך  איינער  אז  וויסן 
ווייניג,  לערנט  וואס  איינער  פון  וועלט  יענע  אויף 
דער  דא  איז  וואס  מען פארשטיין  דארף  לכאורה 
גרויסער חידוש? ס'איז דאך קלאר אז איינער וואס 
ארבעט מער פארדינט מער דאס איז א פשוט'ע זאך 

צו וואס דארף מען דאס בכלל שרייבן?

"אינו דומה  זאגט דאך קלאר  די גמרא  נאך מער, 
שונה פרקו מאה פעמים לשונה פרקו מאה ואחד 
פעמים" – ס'איז גארנישט גלייך איינער וואס האט 
וואס  איינער  צו  מאל  הונדערט  פרק  א  געלערנט 
האט געלערנט דעם פרק הונדערט און איין מאל, 
דאס הייסט נישט אז דאס איז א ביסל מער נאר "אינו 
דומה" ס'איז גארנישט צו פארגלייכן די גרויסקייט און 
דער חילוק פון די צוויי תלמידי חכמים, איז וואס איז 

אויב אזוי דער חידוש פון דעם "תנא דבי אליהו"?

קשיא,  א  דא  זיך  פרעגט  זייט  אנדערע  די  פון 
פארוואס איז טאקע דא א חילוק צווישן איינער וואס 
לערנט אסאך אדער אביסל, ס'איז דאך דא א גמרא 
וואס זאגט אז "אחד המרבה ואחד הממעיט ובלבד 
שיכוון ליבו לשמים" אז ס'איז נישט א חילוק וויפיל 
דער מענטש געבט אוועק פין זיך פאר'ן אייבישטער 
דער עיקר איז אויב די כוונה און דער רצון איז געווען 
פאר'ן אייבישטער, דאס הייסט אויב אזוי אז מ'קוקט 
גארנישט אויף די "כמות" - וויפיל דער מענטש האט 
געגעבן, דער עיקר ער זאל האבן א גוטע כוונה אין 
דעם, איז פארוואס אויב אזוי איז טאקע יא דא א 

חילוק און א חשיבות אין די כמות פון די לערנען?

*

ראבערט האט געוואוסט אז ער איז א יוד – זיין מאמע 
געלעגנהייט  יעדע  אין  דערמאנט  דאס  אים  האט 

וואס  -  אבער ער האט קיינמאל נישט געוואוסט 
דאס מיינט צו זיין א יוד, ער האט נישט אמאל אריין 
געטראכט וואס דאס מיינט צו זיין א יוד, ער האט 
נישט געהאט צייט צו א זעלכע מחשבות, ער איז 

געווען באשעפטיגט איינצונעמען די וועלט.

געווען  ראבערט  איז  זיך  געדענקט  ער  ווען  פון 
לעבן האט  גאנצע  זיין  מיט ספארט,  באשעפטיגט 
זיך געדרייט ארום דעם, זיין גאנצע קאפ איז געלעגן 
אין שטארקען זיין גוף, שטארקן די מאסלען ער זאל 
זיין דער שטערקסטער מענטש און קענען געווינען 

יעדער וואס שטעלט זיך אקעגן אים.

ווען ראבערט איז אלט געווארן צוואנציג יאהר איז 
קאליפארניע  גאנת  אין  באקאנט  געווען  שוין  ער 
אלץ דער שטערקסטער באקסער פון די לאנד, ער 
האט נישט מורא געהאט זיך א קעגן צושטעלן צו א 
פארמעסטונג מיט יעדער איינער, און קיינער האט 

אים נישט געקענט געווינען.

דאס איז נישט געקומען פון זיך אליין ראבערט האט 
אסאך געהארעוועט פאר דעם, ער האט יעדן טאג 
אוועק געגעבן לאנגע שעות פאר טרענינג, און שווער 

געארבעט כדי זיך צו שטארקן.

יאהרן זענען אריבער ראבערט האט געזעהן גרויסע 
הצלחות, אלע צייטונגען האבן געשריבן אויף זיינע 
וואונדערליכע כוחות, און ער געשעפט אסאך נחת 

פון זיך אליין.

ווען זיין קליינער זוהן איזאק איז געווארן זעקס יאהר, 
האט ראבערט זיך אפ געשטעלט די ערשטע מאל 
און אנגעהויבן צו טראכטן, ווי אזוי וויל איך מיין קינד 
זאל אויס וואקסן, ער דארף אים יעצט אריין שיקן 
אין א סקול, אין זיין געגנט זענען דא אפאר סארטן 
סקול'ס און ער מוז מחליט זיין אין וועלכע סקול אים 

צו שיקן.

נאך אפאר טעג פון אריין טראכטן, האט ראבערט 
איינגעשריבן זיין איזאק צו א יידישע סקול וואס איז 

געווען א גאס אריבער.

איך וויל מיין זוהן זאל וויסן אז ער איז א יוד – האט 
ראבערט געטראכט צו זיך – שפעטער וועל איך אים 
אים  און  געשעפטן,  מיינע  אין  ברענגען  אריין  שוין 

אויס לערנען צו זיין א באקסער אזוי ווי מיר.

ווי אזוי רעכנט מען 
דאס אויס?

א גוטן שבת

        חג השבועות                                           גליון קמו שנה ד 



וועלט, פלוצלינג  נייע  זיך געעפנט פאר איזאק אינגאנצן א  אין סקול האט 
האט ער געהערט אז ס'איז דא א באשעפער אויף די וועלט, ער האט זיך אויס 
געלערנט וואס הייסט תורה און שבת און נאך אסאך אינטערעסאנטע זאכן, 
פלוצלינג האט ער פארשטאנען אז צו זיין א יוד איז א גאנצע וועלט און נישט 

נאר א טריקענע זאך וואס מ'דערציילט עס פון צייט צו צייט.

איזאק איז אויסגעוואקסן א ערליכער יידיש קינד, און נאך די בר מצוה איז ער 
אריבער לערנען אין א ישיבה אין ניו יורק, איזאק וואס האט זיך יעצט גערופן 
יצחק איז געזעצן און געהארוועט על התורה ועל העבודה און אויסגעוואקסן 

א חשובער תלמיד חכם.

יצחק האט זיך איינמאל א וואך אוועק געזעצט און געשריבן א בריוו פאר זיין 
באליבטע טאטע, דערציילט אויף זיין שיינע לעבן וואס ער האט אין ישיבה, און 
פון מאל צו מאל אויך געשריבן אביסל מושגים אין יידישקייט, אפשר וועט זיך 
דער טאטע אמאל אויף וועקן און זיך אנהייבן צו אינטערעסירן אין די יידישע 

לעבן.

ווי ער הייבט אן שוואכער  יאהרן זענען אריבער ראבערט האט געשפירט 
צו ווערן, די כוחות זענען שוין נישט דאס וואס ס'איז געווען, ער האט נישט 
געוואלט אנקומען צו א מצב אז ער וועט פארלירן און אלע צייטונגען וועלן 

באשרייבן זיינע שאדנ'ס, ער האט געוואלט אפ לאזן אויף א מכובדיגע וועג.

ראבערט האט געלאזט וויסן פאר זיינע חברים אז ער לאזט אלעס אפ און גייט 
ארויס אויף פענסיע.

די ביסט נאך שטארק, די ביסט נאך אין דיינע כוחות - האבן אים זיינע חברים 
פראבירט צו בעטן ער זאל בייבן – אבער ראבערט האט נישט געוואלט בשום 

אופן ממשיך זיין מיט זיינע באקסעריי, ער האט זיך געשפירט זייער שוואך.

די חברים האבן אים געמאכט א גרויסע מסיבה, אלע האבן זיך געזעגנט פון אים 
מיט טרערן אין די אויגן, און צוגעזאגט אז מ'וועט אים קיינמאל נישט פארגעסן, 
און מ'וועט זיך אלע מאל בענקען נאך אים, ראבערט האט באקומען אסאך 
בריוו און מתנות, און נאך די שיינע מסיבה האט ער אלעס אריין געפאקט אין 

זיין שיינע קאר און אהיים געפארן.

די ערשטע טעג איז ראבערט געווען באשעפטיגט אויף צו מאכן זיינע מתנות 
און אריבער גיין די צייטונגען וואס האבן געשריבן אויף דער גרויסער ראבערט 
וואס האט פלוצלינג אלעס אפ געלאזט, ער האט געשעפט נחת פון יעדע 

ווארט און ער האט עס איבער געליינט נאך אמאל און נאך אמאל.

ס'איז אריבער אפאר טעג, און ראבערט טרעפט זיך זיצן אינדערהיים און נישט 
האבן וואס צו טוהן, קיינער רופט נישט אן, קיינער קומט נישט אריבער כאפן 
א שמועס, די וועלט פארט זיך ווייטער זיין וועג, און נאר ער איז געבליבן א 
פארגעסענער אין די זייט, ראבערט האט נישט חשק צו מאכן זיין טרענינג 
ער האט נישט פארוואס, זיינע חברים האבן אים פארגעסן, קיינער קוקט אים 

נישט אן.

נאך אפאר וואכן האט ראבערט פארשטאנען אז די וועלט האט פארגעסן פון 
אים, ער האט פארשטאנען אז קיינער איז נישט אינטערעסירט אין אים, און 

ראבערט האט פארלוירן זיין גאנצן טעם אין לעבן.

די איינציגסטע בריוו וואס איז ווייטער אנגעקומען, איז געווען די בריוו וואס זיין 
יצחק האט אים געשיקט יעדע וואך, און דערציילט אויף די שיינע לעבן און 
אויף די זיסע אייניקלעך וואס ער האט, ראבערט האט פארשטאנען אז דער 
איינציגסטער מענטש אויף די וועלט וואס ער איז פאר אים חשוב איז זיין זוהן 

יצחק.

איך וויל אריבער קומען וואוינען מט אייך – האט ראבערט צוריק געשריבן צו 
זיין יצחק.

יצחק און זיין משפחה האבן זיך זייער געפרייט אריין צו נעמען די זיידע ביי 
זיי אין שטוב, ער האט טאקע נישט אויס געזעהן אזוי ווי זיי, אבער זיי האבן 
געוואוסט די גרויסע מצוה פון מכבד זיין א זיידע און מיט גרויס שמחה האבן זיי 

באפרייט א צימער אינדערהיים ס'זאל זיין באקוועם פאר די זיידע.

ראבערט איז געווארן א חלק פון יצחק'ס שטוב, ער פלעגט זיצן און צו קוקן ווי 

די זיסע קינדערלעך גייען און חיידער און קומען צוריק, ער האט נאך געקוקט 
ווי אזוי זיי לערנען מיט די טאטע און ווי אזוי זיי מאכן ברכות, ער האט נישט 
פארשטאנען קיין איין ווארט פון וואס זיי טוהן אבער די שיינקייט פון די זאך 

האט אים זייער געפאלן.

ראבערט האט זיך אינטערעסירט אין די לעבן ארום אים און די קינדער האבן 
זיך געפרייט אויס צו לערנען זייערע זיידע צו מאכן א ברכה, און ווי אזוי זיך צו 
וואשן די הענט, ראבערט האט אנגעהויבן זיך צו דערנענטערן צו די יידישקייט 

א טריט נאך א טריט.

מארגן מאכן אונז א סיום – האט איינע פון די קינדער דערציילט פאר זיין זיידע.

וואס איז דאס א סיום? – האט ראבערט זיך אינטערעסירט.

דער אייניקל האט דערציילט פאר זיין זיידע די חשיבות פון א סיום, און די 
גרויסע שמחה ווען מ'איז זוכה צו ענדיגן א פרק אדער א מסכתא, און לכבוד 

דעם מאכן מיר א גרויסע סעודה און מ'פרייט זיך.

ראבערט האט נישט געקענט איינשלאפן אין יענע נאכט, די גאנצע נאכט איז 
ער געלעגן אין בעט, דרייט זיך פון איין זייט צום אנדערן און די מחשבות דרייען 

זיך מיט אים צוזאמען:

"ווי בין איך און ווי זענען זיי? א קליינער קינד מאכט א סיום, און איך ווייס נישט 
קיין איין ווארט פון די תורה, קליינע קינדער לערנען אזוי שיין, און איך? פיסט 
און גארנישט, וואס האב איך פון מיין גאנצע לעבן? וואס איז מיר געבליבן פון די 
געלט און פון די כבוד וואס איך האב געהאט? וואס בין איך ווערט? מיט וואס 
גיי איך צום טיש? אפילו קליינע קינדער קענען מער פון מיר, איך מוז עפעס 

טוהן מיט מיך, ס'קען נישט אזוי בלייבן". 

אינדערפרי איז ער אויף געשטאנען מיט א החלטה, איך גיי אויך מאכן א סיום!

ווי אזוי וועסטו דאס מאכן טאטע – האט יצחק געפרעגט – דו קענסט דאך 
אפילו נישט די יידישע אותיות, די א' ב' וואס יעדער יינגל קען, און שפעטער 
ליינען און פארשטיין די ארמישע שפראך, ס'איז דא זייער אסאך זאכן וואס 

מ'דארף קענען כדי צו אנקומען צו א סיום.

איז היינט הייב איך אן צו לערנען ביז איך וועל אנקומען – האט דער טאטע 
אויסגערופן.

און ראבערט האט זיך גענומען צום לערנען.

ערשט איז ער געזעצן מיט די אייניקלעך וואס האבן אים אויס געלערנט די 
אותיות און די נקודות, ס'איז נישט געווען גרינג, אבער ראבערט האט זיך נישט 

מייאש געווען, נאך אפאר חדשים האט ער שוין געקענט ליינען.

ראבערט האט שווער געהארוועט ביז ער האט געקענט ליינען א שטיקל גמרא, 
און זיך זייער געפלאגט צו פארשטיין די סברא'ס אין די גמרא, אבער נאך צוויי 

יאהר פון הארעוואניע האט ראבערט געקענט א גאנצע בלאט גמרא.

"איך קען א גאנצע בלאט גמרא" – האט זיך ראבערט זייער געפרייט – און 
יעצט וויל איך מאכן א סיום אויף מיין בלאט גמרא – האט ער געבעטן פון זיין 

יצחק.

טאטע לעבן – האט יצחק ערקלערט – א סיום מאכט מען אויף א מסכתא 
נישט אויף א בלאט.

קען זיין אז דו ביסט גערעכט – האט ראבערט געענטפערט – אבער פאר מיר 
איז דער בלאט געווען אזוי שווער ווי א גאנצע מסכתא, איז ועגן דעם וויל איך 

מאכן א סיום אויף א בלאט.

יצחק האט נישט געוואוסט וואס צו טוהן, ער האט קיינמאל נישט געהערט אז 
מ'מאכט א סיום אויף א בלאט גמרא.

זיי זענען ביידע ארויף צום רב – רבי משה פיינשטיין – פרעגן אויב מ'קען מאכן 
א סיום אויף א בלאט גמרא.

דו האסט דיך אזוי אנגעשטרענגט אויף דיין בלאט – האט דער רב געענטפערט 

המשך בעמוד ד'



ספר במדבר הייבט זיך אן מיט דעם פסוק "וידבר ה' אל משה במדבר סיני" 
ניתנה התורה  זאגט אויף דעם דער מדרש: "שנו חכמים בשלושה דברים 
באש ובמים ובמדבר ולמה ניתנה בשלושה דברים הללו אלא מה אלו בחנם 

לכל באי עולם כך דברי תורה חנם הם".

דער מדרש פארגלייכט די תורה צו די דריי זאכן, פייער וואסער און מדבר, 
יעדער קען דארט אריין  זענען בחנם דער מדבר איז הפקר  זיי  ווי  אז אזוי 
גיין און אזוי אויך וואסער און פייער יעדער קען דאס האבן בחנם אזוי דברי 
תורה קען יעדער באקומען בחנם ווער ס'וויל זאל קומען און לערנען, דאס 

קאסט גארנישט.

דער מדרש ווייזט אונז אלץ א גרויסע מעלה אז די תורה איז בחנם, אבער 
למעשה ווען מיר קוקן אן אונזערע וועלט איז דאך פונקט פארקערט, א זאך 
וואס מ'טיילט בחנם, ווייזט בדרך כלל אז דער זאך איז גארנישט ווערט, ווען 
איך שטיי היינט און פארטייל א זאך בחנם פאר יעדער וואס וויל, בדרך כלל 
וועלן עס מענטשן נישט אנקוקן ערנסט, און אויב איינער וועט עס שוין יא 
נעמען פון מיר, וועט ער דאס נאך א מינוט אוועק ווארפן, "אז ס'איז בחנם 
מסתמא איז דאס גאר נישט ווערט" וועלן מענטשן זאגן און וועלן אויך זיין 

גערעכט. 

דער ווארט בחנם ווייזט נישט אויף א חשיבות פון א זאך ס'ווייסט אויף א 
ביליגקייט פון די זאך, איז פארוואס ברענגט אונז דא דער מדרש א גאנצע 
פשעטל א גוטע נייעס אז די תורה איז בחנם, ווער זאגט אז דאס איז א מעלה 

אפשר איז דאס א חסרון?

די גמרא זאגט אין בבא מציעא "אסיא דמגן במגן מגן שויא" - א דאקטער 
וואס היילט אויס בחנם איז בחנם ווערט, איינער וואס געבט עפעס אוועק 
בחנם איז נישט ווייל ס'איז א טייערע זאך, איז וואס וויל אונז דא דער מדרש 

זאגן מיט דעם אז די תורה איז בחנם?

נאך מער דארף מען פארשטיין דוד המלך זאגט: "טוב לי תורת פיך מאלפי 
דערציילט  תורה,  די  פון  חשיבות  די  דערציילן  וויל  דוד  ווען  וכסף",  זהב 
ער נישט אז ס'איז בחנם, און אויך נישט אז ס'איז ביליג, פארקערט ס'איז 
טייערער מאלפי זהב וכסף, אזוי מאכט מען טייער די תורה און נישט מיט 

אויף ווייזען אז דאס איז בחנם.

די גמרא אין שבת זאגט: "ויתיצבו בתחתית ההר – אמר רבי אבדימי מלמד 
שכפה הקב"ה עליהם את ההר כגיגית ואמר להם אם אתם מקבלים את 
התורה מוטב ואם לאו שם תהא קבורתכם" – דער אייבישטער האט ארויף 
געלייגט דעם בארג אויף זיי און זיי געווארנט אז אויב זיי נעמען נישט די תורה 

וועלן זיי באגראבן ווערן אונטער דעם בארג. 

תוספת פרעגט פארוואס האט מען זיי געדארפט צווינגען מיט דעם בארג, 
זיי האבן דאך שוין געזאגט "נעשה ונשמע"? ענטפערט תוספת, כדי זיי זאלן 
נישט צוריק ציהען פון שרעק ווען זיי וועלן זעהן די גרויסע פייער מיט די 

עשרת הדברות.

וואס איז דער פשט פון דעם?

של  נשמתן  פרחה  הקב"ה  מפי  שיצא  ודיבור  דיבור  "כל  זאגט:  גמרא  די 
ישראל שנאמר "נפשי יצאה בדברו", ומאחר שבדיבור ראשון פרחה נשמתן 
דיבור שני היאך קבלו? הוריד טל שעתיד להחיות בו מתים, והחיה אותם", - 
מיט יעדע דיבור איז זייערע נשמה ארויס פון דעם גוף פון די גרויסע שרעק, 
זיי  זיי טל פון תחיית המתים און  און דער אייבישטער האט געלייגט אויף 

צוריק אויף געלעבט.

אין  געווען  זענען דעמאלס  יודען  די  גמרא,  די  צו פארשטיין  ס'איז שווער 
אזא הייליגע מדרגה אז זיי האבן געקענט הערן דעם אייבישטער אליין, איז 

אז  געוואוסט  האט  אייבישטער  דער  אויב  און  נשמתן?  פרחה  וואס  פאר 
זיי וועלן דאס נישט קענען פארטראגן, פארוואס האט דער אייבישטער זיי 
נישט לכתחילה געגעבן טל זיי זאלן נישט שטארבן? פארוואס האט מען זיי 
געדארפט ערשט לאזן שטארבן און נאכדעם אויף לעבן מיט טל? קען דען 

דער אייבישטער נישט מאכן אז זיי זאלן לכתחילה נישט שטארבן?

*

הלל הזקן איז געווען ביז די פערציג יאהר זייער א גרויסער ארימאן ער האט 
זייער שווער געארבעט יעדען טאג אהיים צו ברענגען אביסל עסן פאר זיין 

משפחה. 

אין  "אם  אז  געוואוסט  האט  ער  און  לעבן  אין  וועג  א  געהאט  האט  הלל 
אני לי מי לי" אויב איך וועל נישט זארגן פאר מיר וועט עס קיינער נישט 
קומען  אהיים  טאג  יעדען  וועל  איך  אויב  וממילא  מיר,  אנשטאט  טוהן 
אויסגעמוטשעט פון די ארבעט און גיין אהיים עפעס עסן, טרינקען, זיך א 
ביסל אפ רוהען, און אזוי ווייטער פירן מיין לעבן וועט גארנישט ארויס גיין 
פון מיר, האט הלל מחליט געווען אז סוף טאג פאר ווען ער גייט א היים זיך 
אפ רוהען פון די ארבעט, און פאר ער גייט מאכן זיינע אייגענע זאכן וועט ער 

גיין אין ביהמ"ד לערנען, און שפעטער וועט ער אהיים גיין.

הלל קומט אן אין ביהמ"ד, ער וויל אריין גיין לערנען, אבער דא פאלט אים 
זייער שווער די  נאך א נסיון ביים טיר שטייט א שומר, דער מצב דא איז 
האלץ צו ווארעמען איז טייער, די אויל צום באלייכטען איז טייער, קיינער 
צאלט עס נישט אויס, יעדער וואס וויל אריין גיין אין ביהמ"ד מוז צאלן א 

האלבע פרוטה.

הלל טראכט נישט צוויי מאל און נעמט ארויס די געלט וואס ער האט היינט 
פארדינט – איין גאנצע פרוטה – און די האלבע גיבט ער פאר דעם שומר 

ער זאל אים אריין לאזן אין ביהמ"ד ער זאל קענען לערנען.

איין פרייטיג גייט הלל ארויס אויפ'ן גאס זוכן ארבעט, עסן פאר שבת איז 
זוכט איינער זאל  גייט אהער און אהין ער  נישט געווען אינדערהיים, הלל 
אים געבן אביסל ארבעט ער זאל האבן מיט וואס צו קויפן אויף שבת און 
ס'גייט נישט, קיינער דארף אים היינט נישט האבן, ס'איז שוין חצות און הלל 
האט נישט גארנישט אויף שבת, אבער פון דעם איז ער נישט אזוי שטארק 
פארזארגט, ער איז מער פארזארגט פון דעם אז היינט וועט אים דער שומר 

נישט אריין לאזן אין ביהמ"ד צום שיעור.

זיך צו אים ער זאל אים היינט אריין לאזן אן  גייט צום שומר בעהט  הלל 
געלט, ער וועט עס באצאלן נעקסטע וואך, אבער דער שומר האט זיך נישט 
געלאזט און אים נישט אריין געלאזט אין ביהמ"ד. הלל האט זיך פון דעם 
נישט געקענט בארוהיגן וואס הייסט איך וועל היינט נישט קענען לערנען? 
א  געווען  איז  דארט  דאך  אויפ'ן  ארויף  קריכט  און  וועג  א  טרעפט  הלל 
פענסטער וואס מ'קען פון דארט צו הערן ער לייגט זיך אראפ אויפ'ן דאך 
מיט זיין אויער אויף דעם פענסטער, און ברוך השם, א מחיה, מ'זיצט און 

לערנט.

ס'גייט אריבער א שעה און נאך א שעה, הלל שפירט גאר נישט די קעלט 
און די טונקל, ס'האט זיך אראפ גענידערט א שניי צו געדעקט הלל ער האט 
גאר נישט געשפירט, ער איז געווען דבוק אין די לערנען, און אזוי האט ער 

דארט גע'חלש'ט.

שבת  דאך,  אויפ'ן  אויבן  פאר'חלש'ט  געלעגן  הלל  איז  נאכט  גאנצע  די 
אינדערפרי ווען די חכמים האבן ארויף געקוקט צו זעהן פארוואס ס'איז אזוי 

טונקל אין בית מדרש האבן זיי אים דארט געטראפן.

די גמרא זאגט אויף דעם אז "הלל מחייב את העניים" דאס הייסט אז ווען א 

וויפיל קאסט עס? 
און וויפיל איז דאס ווערט?



מענטש וועט ארויף קומען אויבן אין הימל, וועט מען אים פרעגן פארוואס 
בין  איך  וועט ענטפערן  אויב דער מענטש  געלערנט תורה?  נישט  האסטו 
געווען א ארימאן איך האב נישט געהאט פרנסה איך האב געמוזט ארבעטן 
זייער שווער אסאך שעות כדי צו ברענגען פרנסה ס'איז מיר נישט געבליבן 
צייט צום לערנען איך האב מיר נישט געקענט ערלויבן צו זיצן אין ביהמ"ד 

אפאר שעות אין לערנען. 

ביסטו דען געווען א גרעסערער ארימאן פון הלל? - וועט מען אים ענטפערן 
פרייטיג  האסט  דו  אז  מצב  א  געהאט  האסטו   - מעלה  של  דין  בית  אין 
נאכמיטאג נישט געהאט אויף שבת אזוי ווי הלל? ביסטו געווען אין א מצב 
וואס דו האסט נישט געהאט אויף מארגן צו עסן אזוי ווי הלל? אין א זעלכע 
מצבים איז הלל געזעצן און געלערנט, ער האט נישט געארבעט אויף אוועק 
צו לייגן פארמעגנס, גלייך ווען ער האט געהאט אויף היינט צו עסן האט ער 

אפ געלאזט די ארבעט און געגאנגען לערנען.

וואס  טאקע  דאס  איז   - חיים  חפץ  דער  פרעגט   - פארשטיין  דארפן  מיר 
מ'פערלאנגט פון אונז? מוז'ן אונז טאקע אפ לאזן די ארבעט און זיך זעצן 
ווי קען  לערנען עד כדי סכנת נפשות? הלל איז געווען א בעל מדרגה איז 
מען דאס פון אונז פארלאנגען? חוץ פון דעם ווער זאגט טאקע אז ער האט 
געמעגט אוועק געבן א האלבע פון זיין פארמעגן צום לערנען, ס'שטייט דאך 
"המבזבז אל יבזבז יותר מחומש" אז מטאר נישט ארויס נעמען מער פון א 
חומש – א פיפטעל, איז ווער זאגט אז הלל איז גערעכט, און נאך אונז מחייב 

זיין וועגן דעם?

*

נו, ס'איז דאך א  יודישע שפיטאל,  ווילנא האט מען געוואלט בויען א  אין 
טייערע געשעפט האט מען געמאכט א דינער מ'האט צוזאם גערופן אלע 
שיינע יודען, און כדי דאס זאל מצליח זיין און די עולם זאל געבן געלט האט 
מען געברענג דעם חפץ חיים פון ראדין קיין ווילנא, און יעדער איינער האט 
אויס גערופן וויפיל ער געבט און דער חפץ חיים האט אים געמאכט א מי 
שברך, איינער האט געגעבן פינף בעטן, א שענערער יוד האט געגעבן צעהן 

בעטן, און אזוי האט זיך שטייטלעך אנגעפילט די קאסע פון שפיטאל.

אינמיטן איז אריין געקומען אין זאל א יונגערמאן, א כולל יונגערמאן, ער איז 
נישט געווען א רב א מגיד שיעור אדער עפעס א אנדערע כלי קודש, א כולל 

יונגערמאן וואס זיצט און לערנט מיט גרויס התמדה.

דער חפץ חיים איז אויף געשטאנען פאר אים און אים ארויף גערופן זיצן אין 
מזרח, און אים זייער מכבד געווען. 

פאר די גבירים האט די זאך בכלל נישט געפאלן און האבן געקרימט מיט די 
נאז, ווער איז דער? – האבן זיי געשמועסט צווישן זיך - ווער איז דער וואס 
דער חפץ חיים איז אים אזוי מכבד? וויפיל איז ווערט? וויפיל האט ער דא 

געגעבן וואס ער באקומט אזא כבוד?

דא  מיך  פריי  איך   – אויסגערופן  חיים  חפץ  דער  זיך  –האט  ורבותי  מורי 
אויף צו נעמען דעם חשוב'ער יונגערמאן וואס האט געגעבן פאר די שפיטל 

הונדערט בעטן.

 הונדערט בעטן?! - האבן זיך די גבירים געוואונדערט - ווי קען דאס זיין, 
ווי א כולל  זיין א גביר, ער זעהט דאך אויס אזוי  נישט אויס צו  ער זעהט 

יונגערמאן?!

זיי ערקלערט – דא  וואס פארשטייט איהר נישט – האט דער חפץ חיים 
האט יעדער איינער געגעבן א פאר בעטן זאלן זיין אין שפיטאל, און אייער 
זכות וועט זיין פערציג פופציג בעטן אין שפיטל, אין אייער זכות וועט מען 
אנגעקומען  און  געווארן  קראנק  זענען  וואס  מענטשן  די  פאר  העלפן  קען 
ביז צום שפיטל, אבער אין זיין זכות וועט נישט זיין נאך הונדערט בעטן אין 
שפיטאל, אין זיין זכות אין דעם זכות פון זיין לערנען וועלן הונדערט מענטשן 
נישט דארפן אנקומען צום שפיטאל און בלייבן געזונט, און די זכות פון זיין 
תורה וואס פאסט אויף אויפ'ן שטאט וועלן מענטשן זיין מער געזונט און "כל 

המחלה אשר שמתי במתרים לא אשים עליך".

נו, איז ווער האט דא אויב אזוי געגעבן מעהר? וועמען דארף דא ארויף זעצן 
הויבן אן און אזוי שטארק מכבד זיין? נישט דעם יונגערמאן וואס האט אונז 

אזוי פיל געגעבן?

*

יעדען טאג ביים דאווענען זאגן מיר "כי הם חיינו ואורך ימינו" די תורה איז 
אונזערע לעבן, א יוד וואס האט תורה, א יוד וואס לעבט מיט די תורה איז 
א לעבעדיגער מענטש, און אויב ער האט נישט אין זיך תורה איז ער נישט 

לעבעדיג, זיין גאנצע חיות איז נישטא.

וועט זיך איינער שטעלן און פרעגן, וואס הייסט? איך קען אסאך יודען וואס 
וואס  יודען  זיי זענען אפילו שיינע  זייער שיין?!  זיי לעבן  לערנען נישט און 

באקומען כיבודים? דאס הייסט אז זיי לעבן נישט? היתכן?

דער תירוץ איז, אז די גמרא זאגט "למה נמשלו בני אדם לדגים שבים? - 
פארוואס זענען מענטשן צוגעגליכען צו פיש אין די וואסער? ווייל אזוי ווי 
דער פיש ווען ער גייט ארויס פון וואסער שטארבט ער, אזוי אויך ווען איינער 

לאזט אפ די תורה איז ער א געשטארבענער.

ווען מיר זעהן למעשה א פיש וואס מ'נעמט ארויס פון וואסער, זעהן מיר 
איז  אינדערויסן,  שעה  פאר  א  אפילו  האלטן  קען  ער  פיש,  לעבעדיגע  א 
פארוואס רופט מען אים א געשטארבענער? ווייל דער פיש וויבאלד ער איז 
אפ געהאקט פון זיין חיות וועט ער שטארבן ס'איז נישט א חילוק אויב נאך 
א מינוט אדער נאך א שעה אדער אפילו נאך אפאר שעה, ער איז שוין ארויס 

אויף דעם וועג צום טויט ביי די מינוט וואס ער איז ארויס פון די וואסער.

אזוי איז אויך א יוד ביי די מינוט וואס ער האקט זיך אפ פון תורה, האט ער 
זיך אפ געהאקט פון זיין חיות, ער קען זיך נאך דרייען אין ביהמ"ד ער קען 
נאך אויסזעהן א שיינער יוד, אבער די חיות פון דעם יוד האט זיך פון אים 

אפגעהאקט ברגע ער האט זיך אפגעהאקט פון די תורה.

הלל הזקן – זאגט דער הייליגער חפץ חיים – האט אויך געוואוסט די הלכה 
אז מ'טאר נישט אויס ניצן מער פון א פיפטעל. 

אבער הלל הזקן האט אויך געוואוסט און געשפירט אז א יוד אן תורה איז 
נישט א יוד, און א יוד וואס האקט זיך אפ פון תורה איז אזוי ווי א מענטש 
וואס מ'האקט אים אפ פון די לופט, אן לופט קען מען נישט לעבן, און ווען 
איינער האט נישט לופט איז "כל אשר לו יתן בעד נפשו" –ער וועט אלעס 
אוועק געבן פאר אביסל לופט אפילו מער פון א פיפטל ס'איז פיקוח נפש, 
ווען איינער איז אין א מצב פון פיקוח נפש הייבט ער נישט אן צו רעכנען 
וויפיל געלט ער מעג אויסניצן על פי הלכה זיך צו ראטעווען, ער געבט ארויס 
זיין גאנצע פארמעגן כדי זיך צו ראטעווען, דאס האט הלל געשפירט ווען ער 

איז געגאנגען לערנען.

און מיט דעם איז אונז הלל מחייב, מיט די געפיל אז די תורה איז אונזערע 
צו  אונז  פון  מ'פארלאנגט  לעבן,  א  גארנישט  דאס  איז  דעם  אן  און  לעבן 
שפירן אז די תורה איז אונזערע לעבן, נאך ווען מ'וועט דאס שפירן וועט מען 

שוין אליין טרעפן די וועג ווי אזוי צו לערנען.

*

ביי קבלת התורה האט אונז דער אייבישטער געוואלט געבן א שיעור וואס 
אונז  צו  גערעדט  האט  אייבישטער  דער  ווען  חיינו",  הם  "כי  דאס  הייסט 
האבן אונז געהאט חיות מ'האט געהערט דעם גאנצן דיבור, אויף די מינוט 
וואס דער אייבישטער האט געענדיגט דעם דיבור מיד פרחה נשמתם, דאס 
איז געווען א שיעור און "ואתם הדבקים בה' אלוקיכם חיים כולכם היום", 
די  איינער  יעדער  פאר  געוויזן  אויף  האט  וואס  שיעור  א  געווען  איז  דאס 
לעבעדיגקייט וואס די תורה ברענגט אריין אין דעם מענטש, און נאך ווען 
זיי  וואס  די חיות  זיי האבן געשפירט אז  געווען פרחה נשמתם, און  ס'איז 
האבן געהאט איז געווען פון די דבקות און ה' און אין די תורה, האט זיי דער 

אייבישטער אויף געלעבט מיט דעם טל פון תחיית המתים.

צו ווייזן אז דבקות אין לעבן הייסט דבקות אין תורה, ס'קען נישט גיין לעבן 



וואס איז דא געווען די 
גרויסע שמחה?

קבלת התורה איז געווען א גרויסע און א דערהויבענע מעמד, דאס 
האט געמאכט כלל ישראל פאר א חשובע פאלק, "ואתם תהיו לי 
ממלכת כהנים וגוי קדוש", ס'איז געווען א גרויסע שמחה אויף די 
גאנצע וועלט "עליונים ששו ותחתונים עלזו" – די פון אויבן און די 

פון אונטען האבן זיך געפרייט ביי קבלת התורה. 
הכהן  אהרן  פון  קינדער  די  ואביהוא  נדב  אז  אויך  זאגט  גמרא  די 
זענען נתחייב געווארן מיתה ביי קבלת התורה אבער וויבאלד דער 
פון  גרויסע שמחה  די  צושטערן  געוואלט  נישט  האט  אייבישטער 
קבלת התורה האט ער אפ געשטיפט זייער שטראף, מיר זעהן אז 

־ס'איז געווען א גרויסע טאג מיט זייער אסאך שמחה אויף דער ווע
לט. 

פון די אנדערע זייט, ווען מ'קוקט אריין אין מדרש וואס דערציילט 
־אונז ווי אזוי ס'איז געווען די קבלת התורה, הערט זיך דאס גארני

שט אויס אזוי ווי א גרויסע שמחה, מיר זעהן אז "כפה עליהם הר 
כגיגית" דער אייבישטער האט אויף געהויבן דעם בארג סיני איבער 
זיי, און דאס כמעט אראפ געלאזט אויף זיי און זיי באגראבן אונטער 

דעם, איז וואס איז די גרויסע שמחה דא?
כדי דאס צו פארשטיין לאמיר זעהן א משנה אין תענית, די משנה 
זאגט "ביום חתונתו זו מתן תורה", די משנה רופט אן די צייט פו 

־קבלת התורה אזוי ווי א חתונה, לאמיר אריין טראכטן וואס געש
עהט ביי א חתונה.

שטייט א חתן אונטער די חופה, איינע פון די העכסטע מינוטן וואס 
א מענטש האט אין זיין לעבן, ער בעהט און דאווענט אין די הויכע 

־צייט פאר גוטע שיינע און לעכטיגע דורות, די כלה קומט אריין אונ
טער די חופה זיבן הקפות, אלעס שטייט גרייט צו די פריילעכע און 
הויכע מינוט פון די קידושין, און דער מסדר קידושין זאגט די ברכה, 
דער חתן איז מקדש די כלה מיט א רינגעל, די שמחה איז גרויס עד 

לב השמים, און דא איז מען מכבד רבי פלוני צו ליינען די כתובה.
ליינט  ער  וואס  נישט  פארשטיין  זיי  אז  כלה  חתן  האבן  מזל  איין 
דארט, ווען מיר וועלן צו הערן און פארשטיין וואס ער ליינט דארט, 
איז דאס נישט אזוי איינגענעם, ער ליינט: דער חתן איז זיך מחייב 
צו באצאלן צוויי הונדערט זוז אויב ער וועט זיך גט'ן פון איהר, און 
אויב דער חתן וועט שטארבן וועט די אלמנה די כלה שתחי', קענען 
נעמען פון זיין פארמעגן די ווערט פון כתובה די צוויי הונדערט זוז, 
און אויב ס'וועט נישט זיין געלט וועט מען נעמען פון דעם חתן'ס 

פארמעגן, און אפילו פון זיינע קליידער.
בשעת מ'ליינט די כתובה שטייען אלע מיט א שמייכל מ'נעמט נאך 
בילדער פון אלע זייטן, און דער חתן נעמט די כתובה און געבט דאס 
"מזל  גרויס שמחה  מיט  צוזאמען  שרייען  אלע  און  כלה,  די  פאר 

טוב" "מזל טוב".
די  און  די שמחה,  פון  מינוט  גרעסטע  די  אין  פאר,  דא  גייט  וואס 
שענסטע צייט וואס דער מענטש האט, ער שטייט אונטער די חופה, 
נאך  מ'האט  קריגן,  צו  זיך  אנגעיאגט  נישט  קיינמאל  נאך  מ'האט 
נישט אנגעהויבן די לעבן, און יעצט? יעצט איז די צייט צו שרייבן 

אזא כתובה? איז דאס די ריכטיגע מינוט פאר א זעלכע חשבונות.
אלא מאי? וואס גייט דא פאר? 

ווען א מענטש האט חתונה מיט די גאנצע שמחה וואס ער האט, 
שרייבט ער אונטער זיינע התחייבות אין די כתובה, ער גיבט דאס 
פאר זיין כלה און אלע וואונטשן מזל טוב מיט גרויס שמחה וטוב 

די  אים,  זאך פאר  נישט א טרויריגע  איז  די התחייבות  ווייל  לבב, 
התחייבות איז א חלק פון זיין שמחה ער פרייט זיך אז ער איז זיך 
מתחייב צו זיין א מאן, ער פרייט זיך מיט יעדע התחייבות זיינע, ווייל 
טאקע דאס געבט אים די חשיבות פון די זאך, מיט וואס איז ער א 

מאן אויב ער האט נישט התחייבות'ן אויף זיך.
א מענטש וואס קויפט א הויז און ער איז זיך מתחייב צו א הלואה 
פאר דעם באנק איז ער טרויריג ווען ער שרייבט אונטער פאר דעם 
באנק? ניין! ער פרייט זיך צו אונטערשרייבן, ער פרייט זיך ווען די 
בנק רופט אים אן ער זאל קומען אונטערשרייבן, ווייל די התחייבות 

איז די זאך וואס מאכט אים א בעל הבית אויף זיין פארמעגן.
די  נעמען  צו  זיך אונטער  געווען  זיך מחייב  ישראל האט  ווען כלל 
תורה מיט די ווערטער "נעשה ונשמע", האבן זיי אויסגערופן אונז 
נעמען זיך אונטער צו האלטן די וועלט דורך די תורה, זיי האבן זיך 
געפרייט מיט די גרויסע אחריות וואס דער אייבישטער האט אויף 
זיי ארויף געלייגט, און טאקע דאס האט זיי געגעבן די גרויסקייט די 

ממלכת כהנים וגוי קדוש.
ווי גרויס איז די אחריות האט דער אייבישטער  וויסן  זיי זאלן  כדי 
זיי צו דערשרעקן, נאר כדי  "כפה עליהם הר כגיגית" - נישט כדי 
וואס  עול  דעם  זעהט  איהר  דעם בארג,  זעהט  "איהר  זאגן:  צו  זיי 
ס'ווערט דא ארויף געלייגט אויף אייך, אויב איהר וועט אננעמען די 
תורה איז גוט, און אויב נישט "שם" דארט ווערט די גאנצע וועלט 
באגראבן, אויב איהר נעמט נישט אן די תורה איז די גאנצע וועלט 

צופאלן. 
שטיין  געדארפט  וואלט  דערשרעקן  זיי  וויל  אייבישטער  דער  ווען 
זיי  פון  נישט  רעדט  אייבישטער  דער  אבער  קבורתכם.  תהא  פה 
ער רעדט פון די גאנצע וועלט, נאך ווען זיי האבן פארשטאנען די 
גרויסע אחריות און זיי האבן טראץ דעם אונטערגעשריבן אויף די 
כתובה דעמאלס "עליונים ששו ותחתונים עלזו בקבלת תורה", די 
גאנצע וועלט איז אריין אין א שמחה אויף דעם וואס די יידען האבן 
גענומען די תורה, יעצט איז דא ווער ס'זאל אונטערהאלטן די וועלט.

 אבט אברכת מזל
 איש החסד והמעש  לידידנו היקר והחשוב

 ווערטהיים הי"והכהן משה יצחק  ה"ח ר'הר

 לרגל הולדת בתו שתחי'ה

 וזלא טבא נשגר בזאת קדם ידידנמ
 ושטענדיג דא לימינינ עלט זיך טש
 רעלפן דעם מכון ווי מער און מעה

 טעדע גליון צו באגלייטן אויף יעדע טריי
 התמיד  בשמחשטעלט ער זיך צו ו העלפן צ
 יסדים ורחמים זאל אים נשפע ווערן ממרומח
 םינדער מיט נחת זאל ער האבן מלא חפנייק

 
 נחת שפע ברכה והצלחהאושר וויה"ר שתזכה לרב 

 בכל מעשי ידיך, ואך טוב וחסד ירדפוך כל ימי חייך בטוב ובנעימים,
 מעליא. מתוך הרחבת הדעת ומנוחת הנפש בבריות גופא ונהורא



אן תורה.

און וועגן דעם האט דער אייבישטער אויך געמאכט "כפה עליהם הר כגיגית" 
זיי זאלן אויס צו לערנען אז נאר מיט תורה קענען זיי לעבן און זיין לעבעדיגע 
מענטשן, און ווען זיי לאזן אפ די תורה באגראבן זיי זיך אליין זייערע אייגענע 

לעבן.

ווען דער אייבישטער האט באשאפן דער וועלט האט ער אים באשאפן אויף 
צום  אויף  זאכן  זייער אסאך  זייער א שיינע אופן, דער מענטש דארף האבן 
לעבן, ער דארף לופט, ער דארף עסן, ער דארף טרינקען, א.א.וו., וואס מער 
די זאך איז וויכטיג פאר די לעבן פון דעם מענטש, קען מען דאס שנעלער און 
גרינגער טרעפן. למשל, די לופט איז זייער וויכטיג אן דעם קען מען א מינוט 
נישט לעבן, דאס קען מען טרעפן אין יעדע פלאץ אויף אונזערע וועלט, דאס 
וואסער  קאסט נישט געלט און מ'דארף גארנישט מאכן דאס צו באקומען, 
וויכטיג אבער מ'קען אויסהאלטן אפאר שעה אן דעם, דאס  זייער  איז אויך 
טרעפט מען אויך זייער אסאך און ס'איז זייער גרינג צו באקומען, עסן איז אויך 
זייער וויכטיג אביסל ווייניגער וויכטיג פון וואסער איז דאס אביסל שווערער 

צו טרעפן פון וואסער, וואס א זאך איז ווייניגער וויכטיג איז אים שווערער צו 
טרעפן, גאלד למשל, מ'קען לעבן די גאנצע הונדערט און צוואנציג יאהר אן צו 
האבן גאלד, ממילא איז דאס א זעלטענע זאך און ס'איז שווער דאס צו טרעפן 

ממילא איז דאס אויך א טייערע זאך. 

לכאורה  גאלד?  אדער  לופט  טייערער  איז  וואס  טראכטן  לאמיר  דעם  לויט 
גאלד ווייל מ'צאלט אויף דעם מער געלט, אבער למעשה איז די לופט אסאך 
טייערער און אסאך וויכטיגער, דאס איז אזוי שטארק וויכטיג אז מ'האט דאס 

צוגעשטעלט בחנם פאר יעדער איינער.

וויכטיג צו אונזערע לעבן, די תורה איז אזוי  זאגט דער מדרש די תורה איז 
פון  חלק  א  ס'איז  בחנם",  התורה  אף  בחנם  אלו  "מה  אז  וויכטיג,  שטארק 
יוד,  פון דעם  לעבן  וויכטיג פאר דאס  זייער  ס'איז  און  יוד,  פון דעם  חיות  די 
ווייל מיר זעהן אז דער אייבישטער האט אונז דאס  ווייסן מיר דאס?  ווי  פון 
צוגעשטעלט בחנם, איז א סימן אז דאס מוז מען האבן צו אונזער לעבן אזוי 

ווי די לופט.

– אז ס'איז אוודאי א גרויסע שמחה און מ'קען מאכן א סיום אויף דעם.

איך בעט אויב אזוי  - האט זיך ראבערט אנגערופן  - דער רב זאל קומען צום 
סיום.

וועל מיך פרייען צו קומען צום סיום – האט אים רבי משה פיינשטיין  איך 
געעטפרעט.

ראבערט האט באשטעלט א גרויסע זאל, און געלאזט רופן אלע יידן פון בית 
המדרש, רבנים, חברים פון זיין זוהן, ס'איז געווען א געהויבענע מעמד פון א סיום 
אויף א בלאט גמרא וואס האט אפ געקאסט אזוי פיל כוחות, ס'איז געווען זייער 
א שיינע און א געהויבענע מעמד, וואס האט געברענגט צו א גרויסע התעוררות 

ביי אלע משתתפים.

צומארגנס אינדערפרי איז ראבערט נישט אויף געשטאנען פון זיין שלאף, ער 
איז געבליבן שלאפן עד ביאת הגואל.

ביי די לויה האט רבי משה פיינשטיין מספיד געווען און אויסגערופן: "יש קונה 
עולמו בשעה אחת, ויש קונה עולמו בדך אחד" – א מענטש קען זיך קונה זיין 
זיין גאנצע עולם הבא בזכות איין בלאט גמרא, בזכות די הארעוואניע וואס דער 
יוד האט אריין געלייגט אין דעם בלאט האט ער זיך קונה געווען זיין עולם הבא. 

*

יעדע זאך האט א וועג ווי אזוי מ'טוהט דאס אפ מעסטן, אין א פרוכט געשעפט 
מעסט מען אפ די זאכן לויט די וואג, וויפיל מער דער וואג איז איז די פרייז 
העכער, אין א שטאף געשעפט מעסט מען אפ די זאכן לויט די לענג, ווי לענגער 
די שטאף איז צאלט מען מער, און אזוי האט יעדע זאך די וועג ווי אזוי מ'טוהט 

אים אפ מעסטן.

ווי אזוי מעסט מען אפ אויבן אין הימל? לויט וועלכע מאז צאלט מען דעם שכר 
אויבן אין הימל? 

ביי א סיום מסכתא זאגן מיר דעם נוסח: "אנו עמלים והם עמלים, אנו עמלים 
זיי  און  הארעווען  אונז   – שכר"  מקבלים  ואינם  עמלים  והם  שכר  ומקבלים 
הארעווען, אונז הארעווען אין לערנען און באקומען שכר, און זיי )די וואס ארבעטן 
און לערנען נישט( הארעווען און באקומען נישט א שכר, פרעגט זיך די שאלה 

וואס הייסט זיי באקומען נישט שכר, יעדער מענטש וואס ארבעט באקומט זיין 
שכר סוף וואך אדער סוף חודש, יעדער פארדינט דאך געלט ביי זיין ארבעט.

געוויסע  א  אויף  חודש  גאנצע  א  א מענטש ארבעט  ווען  איז,  די פשט  נאר 
געשעפט, און ס'איז נישט געלונגען און ס'איז נישט געגאנגען אזוי גוט ווי ער האט 
געמיינט, קומט אויס אז ער האט געארבעט א גאנצ'ן חודש פאר אומזינסט, און 
ס'איז נישט קיין חילוק וויפיל כוחות ער האט אריין געלייגט ער וועט גארנישט 

האבן פון דעם.

אבער ווען איינער לייגט אריין כוחות אין לערנען, ער פלאגט זיך אויף א סוגיא 
אין די גמרא ער פלאגט זיך צו פארשטיין פשט אין א תוספות ער הארעוועט א 
גאנצ'ן טאג און ער האט גאר נישט פארשטאנען, האט ער נישט געארבעט פאר 
אומזינסט, נאר אפילו ער האט נישט פארשטאנען אדער ער האט געלערנט א 
פאלשע פשט באקומט ער זיין שכר אויפ'ן לערנען, ווייל דער שכר אויף תורה 
איז נישט לויט די הצלחה, נישט לויט וויפיל מ'האט אין די האנט, דער שכר 

מעסט זיך לויט וויפיל דער מענטש האט זיך אנגעשטרענגט.

איז טאקע ריכטיג אז "אינו דומה שונה פרקו מאה פעמים לשונה פרקו מאה 
וואס האט געלערנט  איינער  צו  צוגלייך  גארנישט א  ס'איז   – ואחד פעמים" 
הונדערט מאל אדער הונדערט און איינס, אבער נישט ווייל די האסט געלערנט 
הונדערט און איין בלאט גמרא, די בלעטער טוהט מען גארנישט אפ מעסטן, 
דאס איז ווייל דו האסט דיך אנגעשטרענגט מער פון יענעם, און אין הימל טוהט 

מען אפ מעסטן לויט די ארבעט און נישט לויט די "כמות".

און דאס איז וואס דער תנא דבי אליהו ענדיגט צו מיט די ווערטער "אלא כל 
אחד לפי מעשיו" יעדער איינער וועט באקומען שכר לויט זיינע מעשים לויט 
וויפיל ער האט זיך אנגעשטרענגט, און נישט לויט וויפיל ער האט מצליח געווען.

וויל די הצלחה איז א מתנה וואס מ'באקומט פון דעם אייבישטער, ווייל על פי 
דרך הטבע קענען אונז פשוטע מענטשן נישט משיג זיין מיט אונזערע שכל די 
גרויסע חכמה פון די תורה און די גמרא וואס די ראשונים און די אחרונים האבן 
זיך געפלאגט דאס צו פארשטיין, אלא מאי, דער אייבישטער איז דער "נותן 
התורה" ער לייגט אריין אין אונזער קאפ די תורה, וויפיל לייגט ער אריין אין 
אונז? דאס ווענט זיך אין אונזערע עמל התורה, ווי מער מ'וועט זיך אנשטרענגען 

וועט מען באקומען מער תורה.

המשך מעמוד ב'
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טוב  יום  ערב  פון  אינדערפריה  פאסירט  האט  דאס 
שבועות, זמן מתן תורתינו. די שיינע געשטאלט פונעם 
ברעזשאן  פון  רב  דער  און  גאליציע  פון  פוסק  גרויסן 
וואס  זצ"ל,  שוואדראן  הכהן  מרדכי  שלום  רבי  הגאון 
פון  'מהרש"ם  דער  ציטער  מיט  אנגערופן  ווערט 
די  צו  פארקערטע  דאס  פונקט  געווען  איז  ברעזשאן', 
די  אין  געהערשט  האט  וואס  אטמאספער  פראסטע 

מיליטערישע באזע נעבן ברעזשאן.
וואס האט ער געזוכט דווקא אין דער פלאץ ערב יו"ט?

דערנעבנדיגע  די  פון  רב  אלץ  מרדכי,  שלום  רבי 
אויך  זארגן  די אחריות  זיך  אויף  גענומען  האט  שטאט, 
די  אין  געדינט  האבן  וואס  סאלדאטן  אידישע  די  פאר 
ארט  אויפן  אנגעקומען  איז  ער  לאגער.  מיליטערישע 
גענעראל  מיטן  טרעפן  זיך  טוב,  יום  ערב  יעדן  ווי  אזוי 
וואס איז געווען פאראנטווארטליך אויף די גרופע פון די 
דיסטריקט, און אים בעטן ער זאל באפרייען די אידישע 
זעלנער פון דינען און זיך באטייליגן אין די איבונגען אין 

די צוויי טעג יום טוב.
ארויסגעהלאפן  שטענדיג  זיך  האט  מרדכי  שלום  רבי 
געווארן  געגעבן  איז  וואס  באפעל  קעניגליכע  די  מיט 
עטליכע יאר פריער דורכן רוסישן צאר בכבודו ובעצמו, 
אידישע  די  פאר  פרייהייט  געשאנקען  האט  ער  וואו 
די  אבער  לאגערן.  מיליטערישע  אלע  פון  סאלדאטן 
נישט  אליין  זיך  פון  האבן  ארט  אויפן  קאמאנדירן 
'געדענקט' אויספאלגן די באפעל, און כמעט שטענדיג 
האט דער רב זיי געדארפט 'דערמאנען'. געווענליך איז 
די ענטפער געווען 'יא', אבער דאס מאל איז אנדערשט 

געווען.
געבעט,  זיין  געזאגט  האט  מהרש"ם  דער  בעפאר  נאך 
פונעם  געזיכט  די  אויף  דערקענט  שוין  זיך  האט 
מאל,  "דאס  אפזאג;  אנטשלאסענע  א  גענעראל 
אן  מיר  הייבן  מארגן  אוממעגליך!  דאס  איז  ראבינער, 
א לאנגע און א ברייטע איבונג וואס צו דעם פעלן זיך 
אויס די זעלנער פון אלע גרופע'ס, און מיר קענען נישט 
ערמעגליכן א פרייהייט פאר קיינעם" – האט ער שארף 
פאר  ווייזן  פרובירט  האט  מהרש"ם  דער  אויסגערופן. 
האט  קייסער  דער  וואס  באפעל  קעניגליכע  די  אים 
געגעבן, אבער יענער איז אינגאנצן נישט איבערגענומען 
געווארן: "דאס מאל איז די באפעל אין א קעגנזאץ צו די 
מיליטערישע געזעצן" – האט ער געזאגט אן ערקלערן.

מיטן  רעדן  פרובירט  מהרש"ם  דער  האט  אנהויב  אין 
זענען  וואס  ווערטער  ווארעמע  אפיציר  שטאלצן 
ארויסגעקומען פן טיפן הארץ, אבער יענער האט מיט 
חוצפה אפגעווארפן די געבעט, אזוי ווייט אז ער האט 
שוין געעפנט זיין שמוציגע מויל און גערעדט על ה' ועל 

משיחו רח"ל.
יעצט האט דער מהרש"ם שוין נישט געקענט שווייגן. 
ערנסטקייט  א  אנגעזען  זיך  האט  געשטאלט  זיין  אויף 
און האט געזאגט דעם אפיציר: "זאלסט וויסן אז השם 
יום  פון  טעג  די  אין  רוען  באפוילן  אונז  האט  יתברך 
טוב; די הימל און די ערד - איז זיינס, און אויב ער וויל 
ער  קען  טעג,  צוויי  קומענדיגע  די  אין  רוען  זאל  מיר 
אראפשיקן א שטראם רעגן און אקעגן דיין ווילן וועט 

נישט פארקומען די געפלאנטע איבונגען.
האט  רב,  פון  רייד  די  געהערט  האט  אפיציר  דער  ווען 
ער אנגעהויבן לאכן. ער האט געקוקט אויף די לויטערע 
איז  עס  פריינד,  "מיין  שפאט:  מיט  געזאגט  און  הימל 
די  צייט,  מיין  און  צייט  דיין  פארפאטשקען  צו  שאד  א 
זון וואס באקט אינמיטן טאג זאגט דאך קלאר אזוי ווי 
ווער  ווערד,  גארנישט  איז  רייד  דיינע  אז  עדים  טויזנט 

קען אראפלאזן רעגן אין אזא צייט...?!".
מאל  צאל  א  אן  שוין  האט  אידן  די  פון  גא-ט  "דער 
טבע"  די  טוישן  קען  ער  ווי  כוחות  זיינע  ארויסגעוויזן 
אים  און  ענטפערן,  פרובירט  מהרש"ם  דער  האט   –
סוף,  ים  קריעת  פון  נס  דער  פון  באוייז  א  געברענגט 
פון די זון וואס יהושע האט אפגעשטעלט, און פון נאך 
אסאך געשענישן וואס זענען געווען דורכאויס די דורות, 
אבער דער גענעראל האט אפילו נישט רעאגירט, נאר 
אויפגעשטאנען פון זיין פלאץ ווי איינער וואס זאגט: די 

באגעגעניש האט זיך געענדיגט...
דער מהרש"ם איז ארויס מיט א צובראכן הארץ פון די 
געזאגט  האט  און  לאגער,  מיליטערישע  די  פון  טויער 
און  אונזער'ס,  געטון  האבן  "מיר  באגלייטער:  זיין  פאר 
וואס  שבשמים,  אבינו  על  אלא  להישען  לנו  אין  יעצט 
קען זיכער מאכן א קידוש השם, אז אלע פעלקער זאלן 

זען השי"ת'ס כח און זאלן ציטערן פון אים".
אין לויף פון א גאנצן טאג האט די זון געשיינט מיט איר 
גאנצן שטארקייט, אזוי אויך די נאכט פון יו"ט שבועות, 
האבן  שטערן  די  און  לויטער  געווען  הימל  די  איז 

געלויכטן מיט די גרעסטע שיין. שוין געווען אזעלעכע 
האט  מהרש"ם  דער  אויך  אז  געהאלטן  האבן  וואס 
ביינאכט,  שפעט  אבער  מצב.  די  מיט  געמאכט  שלום 
'תיקון', האט דער רב פלוצלינג  נאכן ענדיגן זאגן דעם 
אין  מזרח  אויף  פלאץ  זיין  פון  אויפגעשטעלט  זיך 
'משקה'  שול, ער האט ארויסגענומען א גוטע פלעשל 
זיי  ער  האט  נאכדעם  חבורה,  זיין  פאר  אנגעגאסן  און 
אנשטרענגען  און  אנגעראטלען  זיך  זאלן  זיי  געבעטן 
מער פון זייערע כוחות דאווענען און בעטן רחמים עס 
זאל ארויסקומען א קידוש השם און די גזירה זאל בטל 

ווערן.
באלד  זיי  האבן  תהלים,  ספר  גאנצן  דעם  ענדיגן  נאכן 
מיט  און  רבי,  זייער  פון  באפעל  די  אויסגעפאלגט 
זאל  עס  השי"ת  פון  געבעטן  זיי  האבן  טרערן  הייסע 
די  און  וועלט,  דער  אויף  השם  קידוש  א  ארויסקומען 

אידישע זעלנער זאל נישט דארפן ארבעטן אום יו"ט.
בני  די  פון  צער  די  צו  אבער  טאג,  געווארן  איז  עס 
החבורה איז די הימל געבליבן לויטער ווי ביז יעצט. דער 
מהרש"ם איז געגאנגען זיך טובל'ן, און ווען ער האט זיך 
איבערגעצייגט אין די טרויער וואס איז געווען קענטיג 
זאגנדיג:  בארואיגט  זיי  ער  האט  תלמידים,  זיינע  אויף 
"ענק וועלן נאך זען אז אונזער תפילה וועט אנגענומען 
וויל  אייבערשטער  דער  אז  זיכער  דאך  איז  עס  ווערן. 
דעם  דורך  השם  חילול  א  ארויסקומען  זאל  עס  נישט 

שטאלצער רשע".
קילאמעטער  עטליכע  אפגעריקט  צייט,  זעלבע  די  אין 
פון דארט, איז דער גענעראל ארויפגעקראכן אויף זיין 
פון  ווען  באזע,  די  צו  רייטן  אנגעהויבן  האט  און  פערד 
ריכטונג  די  צו  געווינס-בליקן  ער  שיקט  מאל  צו  מאל 
צו  אנגעקומען  איז  ער  ווען  הימלען.  לויטערע  די  פון 
די לאגער פון די סאלדאטן האט ער געבלאזן מיט זיין 
זיך  דארפן  סאלדאטן  די  אז  צייכן  א  טראמפייטער, 

צוזאמקומען ביי די אריינגאנג.
עטליכע מינוט נאכדעם האט די גאנצע געגנט געטומלט 
פון אסאך סאלדאטן וואס האבן אויסגעזען גרייט אויף 
אומגלויבליך  דאס  האט  פלוצלינג  אבער  קאמף,  א 

פאסירט.
מיט א גענצליכע איבערראשונג האט אנגעהויבן בלאזן 
א שטארקע ווינט, ווען אין די זעלבע צייט איז די הימל 
שרעקעדיגע  וואלקענעס,  מיט  געווארן  פארדעקט 
ווערן,  געהערט  אנגעהויבן  האבן  דוננערן  פון  קולות 
נאכדעם  מינוטן  געציילטע  בליצן.  מיט  צוזאמען 
מיט  רעגן,  שטארקער  א  קומען  אנגעהויבן  האט 
קיינמאל  האבן  סאלדאטן  די  וואס  שטארקייט  אזא 
זענען  קליידער  זייערע  מיטגעהאלטן,  בעפאר  נישט 
האט  געווער  זייער  וואסער,  מיט  געווארן  אנגעזאפט 
גאנצער  זייער  און  פונקציאנירן,  געקענט  נישט  מער 
אנהייב  אין  קעלט.  פון  געציטערט  האט  קערפער 
אפהאלטן  פרובירט  אפיציר  הארטנעקיגער  דער  האט 
ער  דאך,  א  אונטער  באהאלטן  זיך  פון  סאלדאטן  זיינע 
האט אויסגערופן עס איז נישטא קיין ענדערונג אין די 
פארשטאנען  ער  האט  שנעל  זייער  אבער  פלענער... 
סאלדאטן  די  וועלן  בייגן,  נישט  זיך  ער  וועט  אויב 
ארויסגעבן זייער צארן אין אים, און האט באלד געהייסן 

אלע זאלן צוריק גיין צו זייערע געצעלטן.
א גרעסערער ווינק פון דעם האט דער גענעראל נישט 
ווילדערהייט,  פארגעזעצט  האט  רעגן  די  געדארפט. 
און דער אפיציר וואס האט זיך געזארגט אויף די פרידן 
פראוויזארישע  אונטער  זענען  וואס  זעלנער  זיינע  פון 
די  צו  פערד  זיין  אויף  געריטן  שנעל  איז  געצעלטן, 
ריכטונג פון די שול וואו דער מהרש"ם האט געדאוונט. 
דעם  איבערבעטן  אריין  ער  איז  דארטן  אנקומענדיג 

'געטליכן מלאך' – אזוי ווי ער האט אים אנגערופן.
דער  האט  זיין",  מוחל  מיר  זאל  רב  דער  בעט,  "איך 
זיך  האב  "איך  הכנעה,  מיט  געוואנדן  זיך  אפיציר 
כח  א  נאך  דא  נישט  איז  עס  אז  זען,  צו  איבערגעצייגט 
אזוי ווי דער גא-ט פון די אידן. איך זאג צו פארן רב אז 
פון יעצט און ווייטער וועל איך ערפילן יעדע פארלאנג 
שוין  פעלט  מער  מיר,  צו  אייך  פון  קומען  וועט  וואס 
זאג  איך  מיר,  צו  קומען  זיין  מטריח  זיך  אויס  נישט 
מיר  וועלן  שליחים  די  וואס  געבעט  יעדע  פאלגן  צו 

ברענגען".
איבערגעדרייט  קאמאנדיר  דער  איז  טאג  דער  פון 
מהרש"ם.  פונעם  'חסיד'  פייערדיגער  א  אויף  געווארן 
און ווען די ארון האלוקים איז אוועק גענומען געווארן 
אין  געגאנגען  ער  איז  מהרש"ם,  פונעם  פטירה  די  ביי 
צו  אים  מיטה  זיי  נאך  סאלדאטן  גרופע  די  פון  הויפט 
זיינע  אויף  רינען  טרערן  ווען  כבוד,  לעצטן  דעם  געבן 

'דרכי שלום' – אהל שם אות לאהארטע באקן.

רעגן אין יו"ט שבועות די ברכה 'על נטילת ידים'

א וועכנטליכע ערציילונג 
אויף אמן און תפילה  מעשה אמונים

רעג

א
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אזוי ווי די עבודה אין בית המקדש
זאלן  כהנים  די  באפוילן  האט  תורה  די 
וואשן זייערע הענט און פוס בעפאר זיי 
המקדש,  בית  אין  עבודה  די  טון  גייען 
כ): "בבואם  ל  ( שמות  שטייט  עס  ווי  אזוי 
ימותו  ולא  מים  ירחצו  מועד  אהל  אל 
און  לשרת...",  המזבח  אל  בגשתם  או 
"יקדשון",   – "ירחצו"  טייטש:  אונקלוס 
ד.מ. דורך זיך וואשן מיט די וואסער פון 
געווען  מקדש  כהן  דער  האט  כיור,  די 

זיינע הענט צו די עבודה.
ורגלים  ידים  קידוש  פון  מצוה  די  פון 
די  פון  צייטן  די  אין  געווען  איז  וואס 
ארויס  חכמים  די  האבן  המקדש,  בית 
הענט  די  וואשן  פון  מצוה  די  געלערנט 
יעדן אינדערפריה, פארן דאווענען: ווען 
עס ווערט טאג, ווערט דער מענטש ווי 
א נייע באשעפעניש און ער דארף לויבן 
אויף דעם וואס ער איז באשאפן געווארן 
צו לויבן און דאנקען דעם אויבערשטן. 
און  הייליגן  זיך  ער  דארף  דעריבער, 
וואשן די הענט פון א כלי, אזוי ווי א כהן 
וואס איז מקדש זיינע הענט פון די כיור 
סי'  ח"א  שו"ת  (רשב"א,  עבודה  זיין  בעפאר 

קצא).

די ברכה 'על נטילת ידים'
וואס  ודם,  בשר  קעניג  א  פון  קנעכט  א 
דער  אז  ווארט  קעניג,  זיין  באדינט 
און  זיין,  טובה  מכיר  אים  זאל  קעניג 
לויבן  נישט  וועט  ער  אז  זיכער  איז  עס 
יעדע  אויף  קעניג  דעם  דאנקען  און 
באפעל.  זיין  צוליב  טוט  ער  וואס  זאך 
יעדע  אין  וואס  איד,  א  איז  אנדערשט 
מצוות  די  טון  זוכה  איז  ער  וואס  צייט 
צו  מקפיד  ער  איז  באשעפער,  זיין  פון 
זאגן א ברכה און לויבן אויף דעם. מיט 
נישט  איז  ער  אז  אויס  ער  רופט  דעם 
באשעפער  דער  ווייל  מצוות  די  מקיים 
נויטיגט זיך אין זיי חלילה, נאר ווייל ער 
אז  איינערקענען  טוט  און  פארשטייט 
עררייכונג  א  אים  פאר  זענען  מצוות  די 
"דעריבער  שטייגן.  און  הייליגן  צו  אים 
ד.מ.  במצוותיו',  קדשנו  'אשר  מיר  זאגן 
האבן  מיר  און  געהייליגט  ווערן  מיר  אז 
זענען  מיר  וואס  דעם  דורך  מעלה  א 

(בית  מצוות".  די  מיט  געווארן  באפוילן 
אלקים [פון מבי"ט] שער התפילה יט). 

אזוי ווי אלע ברכות המצוות, אויך אויף 
מען  האט  ידים  נטילת  פון  מצוה  די 
קדשנו  "אשר  ברכה:  א  געווען  מתקן 
ידים".  נטילת  על  וציונו  במצוותיו 
קיין  נישט  עס  איז  געזאגט  ווי  כאטש 
האט  דעסוועגן  פון  התורה,  מן  מצוה 
'וציונו',  לשון:  דער  געווען  מתקן  מען 
אונז  האט  אייבערשטער  דער  ווייל 
הייסן,  חכמים  די  וואס  פאלגן  באפוילן 
אזוי ווי עס שטייט (דברים יז יא): "על פי 
התורה אשר יורוך... לא תסור מן הדבר 

אשר יגידו לך" (רמב"ם ברכות ו ב).

'נטילה' און נישט 'רחיצה'
לכאורה דארף מען פארשטיין, פארוואס 
האבן די חכמים מתקן געווען דער נוסח 
"על  נישט:  און  נטילת",  "על  הברכה: 
רחיצת ידים", אזוי ווי דער לשון הפסוק 
(שמות ל כא): "ורחצו ידיהם ורגליהם ולא 

ימותו"?

זיי  און  מפרשים  די  פרעגן  פראגע  די 
ערקלערן עס אויף עטליכע וועגן:

די  אין  אז  זאגט  נטל)  (ערך  ערוך  דער  א. 
געוואשן  זיך  מען  האט  חז"ל  פון  צייטן 
מיט א ספעציעלע כלי וואס זיין נאמען 
פון  נאמען  די  אויף  'נטלא'.  געווען  איז 

דער כלי, זאגט מען 'על נטילת ידים'.

ב. אין ספר הפרדס פון רש"י (עניני נטילת 
רב  פון  נאמען  אין  ער  ברענגט  ידים) 
ד  (סוטה  זאגן  חכמים  די  ווייל  גאון,  האי 
מען  דארף  הענט  די  וואשן  נאכן  אז  ב) 
טייטש  איז  'נטילה'  און  אויפהייבן,  זיי 
אויפהייבן אזוי ווי עס שטייט (ישעיה סג 

ט): "וינטלם וינשאם".

מ'האט  אז  זאגן  וואס  דא  זענען  עס  ג. 
צו  כדי  לשון,  דער  געווען  מתקן 
נישט  מען  האט  מצוה  די  אז  באטאנען 
מתקן געווען כדי אראפ נעמען די שמוץ 
זיי  און  רייניגן  צו  זיי  נאר  הענט,  די  פון 
געזאגט  ווי  און  דרגה,  א  ארויפפירן 
אוצר  ('סידור  אויפהייבן  באדייט  'נטילה' 

התפילות' – 'עיון תפילה').

געדאנקען לויט די סדר פון דאווענען תעתענה אמונים 
נ 'על רכה

געעדדדא ם 

הא  –
געברע
פוןן די בריוון פון אונזערע געטרייע ליינער בבררייוווןמכמכתבי אמונים  ם 

צו די רעדאקציע פון די בלעטל 'וכל מאמינים'
די  אויס  רעכנט  וואס  משנה  די  היומי'  'דף  פון  סדר  די  לויט  לערנענדיג 
'מכה  מלאכה  די  אז  געטראכט  איך  האב  א),  עג  (שבת  מלאכות  אבות  ל"ט 
בפטיש' איז די ריכטיגע אויסדרוק אויף די פעולה פון ענטפערן אמן. קלאפן 
מיטן האמער ווערט נישט אנגערופן א 'מלאכה', נאר ווען דורך דעם ווערט 
פארענדיגט די כלי. אזוי אויך 'אמן' – האט נישט קיין אייגענע באדייט, נאר 
'מכה  די  איז  אמן  ענטפערן  בקשה.  א  אדער  ברכה  א  נאך  קומט  עס  ווען 
בפטיש' וואס דורך דעם ווערט די ברכה געענדיגט, און אין די זעלבע צייט 

איז דאס אויך די האמער וואס קלאפט אויף די טויערן פון גן עדן.
בברכה שלימה

מ.ר - לעיקוואד ניו דזשערסי

דער  אֱקֵינוּ  אלעס  פון  הער  דער  ה'  אַתָּה,  הברכה  מקור  דער   ּבָּרו
שטארקער און תַּקִּיף וּבַעַל הַיְּכֹלֶת וּבַעַל הַכֹּחוֹת כֻּלָּם מֶלֶ הָעוֹלָם אֲשֶר 
עַל  געהייסן  אונז  האבן  וואס  חכמים  די  פאלגן  וְצִוָּנוּ  בְּמִצְוֹתָיו  קִדְּשָׁנוּ 

נְטִילַת יָדָיִם פון די כלי.
דעם  אויף  אייבערשטן  דעם  לויבן  דארפן  מיר  אז  אמת  איז  עס   – אָמֵן 
וואס ער האט אונז געהייליגט מיט זיינע מצוות און אונז געהייסן וואשן 

די הענט אינדערפריה.



די אומשאצבארע סגולה  און די געוואלדיגע מעלה 
פון נישט רעדן ביים דאווענען

בס״ד

ָׁטובנַקְדִיש
קרן תוספות יום 

הקב״ה ישמרהו מכל צרה וצוקה מכל נגע ומחלה, ויחולו עליו כל הברכות
הקבלה הנפלאהויזכה לראות בנים חיים וקימים ויגדלם לתורה ולחפה ולמעשים טובים,מי שברך אבותינו, הוא יברך את כל מי ששומר פיו ולשונו שלא לדבר בעת התפלה וקריאת התורה, 

ו ש ו ד ק ו ל  א ר ש י ן  ו א ג ל  ש

בעל תוספות יו״ט
ע ״ י ז

לה
שתיקה  יפה  בשעת  התפ

תפלה
דרך הטבעמקבלים שלא לדבר בשעת ה

רואים ישועות שלא כ

אין לקרותו בשעת התפלה או בשעת קריאת התורה

די אומשאצבארע סגולה  און די געוואלדיגע מעלה 
פון נישט רעדן ביים דאווענען

בס״ד

ָׁטובנַקְדִיש
קרן תוספות יום 

הקב״ה ישמרהו מכל צרה וצוקה מכל נגע ומחלה, ויחולו עליו כל הברכות
הקבלה הנפלאהויזכה לראות בנים חיים וקימים ויגדלם לתורה ולחפה ולמעשים טובים,מי שברך אבותינו, הוא יברך את כל מי ששומר פיו ולשונו שלא לדבר בעת התפלה וקריאת התורה, 

ו ש ו ד ק ו ל  א ר ש י ן  ו א ג ל  ש

בעל תוספות יו״ט
ע ״ י ז

לה
שתיקה  יפה  בשעת  התפ

תפלה
דרך הטבעמקבלים שלא לדבר בשעת ה

רואים ישועות שלא כ

ק"נ
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=============   הערת המערכת   =============
לבקשת הרבים וועלכע האבן נישט געהאט די מעגליכקייט צו ערהאלטן אונזער גליון במשך די תקופה ווען די בתי מדרשים זענען געווען פארשפארט, 
וועט דאזיגע גליון אנהאלטן טייל פון די מאמרים, סיפורים, און אויסצוגן פון דרשות, וועלכע זענען ערשינען אין אונזער גליון במשך די פארלאפענע וואכן.

! שׁ גֶ רָ בְּ ךְ  לֵּ הַ נְ ם  י קִ לֹ אֱ ת  י בֵ בְּ

"יא, מיר האבן פארשטאנען!"
כלל ישראל פארשפרעכט: "אונזערע בתי מדרשים וועלן שוין נישט זיין די זעלבע!"

ברוב חסדך אבא ביתך, אשתחוה ואני 
שבח  ברוב  קדשך.  היכל  אל 
געוואלדיגע  די  מיר  האבן  להשי"ת  והודאה 
בתי  די  אין  צוזאמנעמען  זיך  ווידעראמאל  זכי' 
מדרשים, אינאיינעם, ברוב עם הדרת מלך, לויבן 
שופך  אינאיינעם  און  המלכים,  מלכי  מלך  דעם 
שיח זיין פארן שומע תפלת כל פה ער זאל ממלא 
לכלל  ובגשמיות  ברוחניות  בקשות  אונזערע  זיין 

ולפרט. חסדי ה' כי לא תמנו, כי לא כלו רחמיו! 

ויזעקו אל ה' בצר להם
אריבער  איז  תקופה  ביטערע  און  שווערע  א 
זענען  יקרות  נפשות  ישראל.  כלל  אויף 
ישראל  חולי  צענדליגע  געווארן;  אוועקגעריסן 
זענען אפגעליגן אין די שפיטעלער מיט שווערע 
יסורים; בתי מדרשים זענען געווען פארשפארט; 
ישיבות זענען געווען פארקלאפט; תלמוד תורות 
פרנסות  אידישע  אויסגעליידיגט;  געווען  זענען 
מיר  קענען  ליידער  און  אונטערגעהינקעט,  האבן 
נאכנישט זאגן אז מען איז פולקאם צוריק ווי עס 

איז אמאל געווען.

איז  זאכן  ווייטאגליכע  גאר  די  פון  איינער 
ביטערלעך  אזוי  איז  וואס  התפלה  עמוד  דער 

צעשאקעלט געווארן. מיר זענען ליידער געווארן 

אויסגעשפארט פון די בתי מדרשים, א זאך וואס 

יאר.  זיבעציג  לעצטע  די  פאסירט  נישט  האט 

א  אים  ס'פעלט  ווי  געשפירט  האט  איד  יעדער 

“איך”!  שטיק  א  נשמה!  שטיק  א  נפש!  שטיק 

איז?  וואס  פאראליזירט.  געווען  איז  לעבן  דאס 

מ'קען נישט גיין אין ביהמ”ד אריין! ס'ציעט ווי א 

מאגנעט! דער מקור נשמה ליגט דארט, ס'רייסט 

ביים הארץ, נעם מיך צוריק טאטע צו דיין הייליג 

הויז!

ווירקליכקייט,  טרויעריגע  געווען  איז  דאס 

לאזט  וואס  פיין,  א  צער,  א  ווייטאג,  א  בראך,  א 

געדארפט  האבן  מיר  באשרייבן.  גארנישט  זיך 

נישט  האבן  מיר  מדרשים,  בתי  די  פארלאזן 

נישט  האבן  מיר  מנין,  מיט  דאוונען  געקענט 

נישט  האבן  מיר  התורה,  קריאת  הערן  געקענט 

צום  הארץ  דאס  אויסגיסן  זיך  גיין  געקענט 

הייליגע  די  רועט  ווי עס  אין דעם מקום  רבוש"ע 

שכינה!

מיר  וויפיל  אביסל  מיר  באגרייפן  יעצט  אט 

דארפן דאנקען און מכיר טוב זיין פאר'ן רבוש"ע 

פאר דעם חסד וואס ער טוט מיט אונז שטענדיג, 

קומען  צו  מעגליכקייט  די  אונז  גיט  ער  אז 

קענען  מיר  מעט,  מקדש  בית  זיין  אין  דאווענען 

בוכ”ע  פאר'ן  אויסגיסן  זיך  הארץ  דאס  פשוט 

כביכול!

עת להתבונן!

טייערע אידן, לאמיר זיך אבער א מינוט מתבונן 

זיין.

)הל'  רמב"ם  פון  ווערטער  די  באקאנט  איז  עס 

התשובה  מדרכי  זה  ודבר  שרייבט:  וואס  תענית( 

ויריעו,  עליה  ויזעקו  צרה,  שתבוא  שבזמן  הוא, 

האלטן  מ'וועט  שרייען,  מ'וועט  בעטן,  מ'וועט 

דרשות, ידעו הכל שבגלל מעשיהם הרעים הורע 

להם, צוליב זייערע שלעכטע מעשים איז געקומען 

די צרה. אבל אם לא יזעקו ולא יריעו, אלא יאמרו 

דבר זה ממנהג העולם הורע לנו, דאס איז א מנהג 

העולם, דער איז שולדיג, יענער איז שולדיג, וצרה 

הרי   - זאגט דער רמב"ם   - זו הוא מקרה מקרית 

זו דרך אכזריות! וגורמת להם להידבק במעשיהם 

הרעים, ותוסף הצרה צרות אחרות.

אונז דארפן מיר דערהערן די ווערטער רמב"ם, 

אז אונז מוזן מיר עפעס טוהן, און אונז מוזן מיר 



ָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ענַקְדִיש

טוהן שריט און קבלות טובות מ'זאל קענען אנגיין 
ווייטער.

וואס קענען מיר טוהן דערצו?
מיר, פשוט'ע מענטשן, האבן נישט די כוחות און 
השגות מגלה צו זיין "בשל מי הרעה הזאת". וואס 
זען  יא טון, איז אריינקוקן און  מיר קענען אבער 

וואס די ספרים הקדושים זאגן אונז דערוועגן. 

מ'זעט אז בשעת ס'איז געווען שווערע תקופות 
פאר'ן  געווען  מגלה  מען  האט  ות"ט,  ת"ח  בזמן 
האט  דאס  אז  זי"ע,  טוב  יום  תוספות  הייליגן 
שייכות מיט קדושת בית המדרש. אזוי אויך בימי 
רב ייבי  זצוק"ל, ווען ס'זענען געווען חולאים אין 
וקדוש  צדיק  דער  האט  אוסטראה,  שטאט  די 
המדרש  בית  דאס  מחזק  מ'דארף  אז  געהאלטן 
ירמיה  האט  פונזא  ביתר שאת. אזוי אויך שטאט 
הנביא מגלה געווען אז דער מגיפה האט שייכות 

מיט דעם ענין פון רעדן בשעת'ן דאווענען.

אז מען גיבט א בליק אויף די לשונות וואס די 
הייליגע ספרים שרייבן איבער די חומר הדבר פון 
רעדן ביים דאווענען, כאפט אהן אן אימה און א 
פחד און עס טרייסלט די גלידער ווען מען זעהט 
פארשפארן  צו  גורם  דירעקטע  א  איז  דאס  אז 
זיי  בתי מדרשות, און עס איז גאר ליבערשט אז 
זאל  מען  אז  איידער  ווי  פארהאקט  בלייבן  זאלן 

שמועסן דערין ביים דאווענען.

שטייט  תתשפ"ט(  )סימן  חסידים'  'ספר  אין 
געשריבן: אויב דו זעסט א שוהל וואס איז חרוב, 
זיי  דארט,  וואוינען  גויים  אדער  רשעים  אדער 
וויסן, אז אידן האבן זיך געפירט דארט מיט בזיון! 
און אזוי אויך א בית המדרש וואס מען פירט זיך 
דארט מיט קלות ראש, וועט צום סוף אריינפאלן 

אין די הענט פון גויים...

שרייבט:  כו(  סימן  תשובה  )הלכות  רוקח'  'ספר  דער 
למקדש"  להם  "ואהי  פסוק  דער  אז  זאגן,  חז"ל 
גייט ארויף אויף די בתי כנסיות וואו מ'דאווענט, 
אז מען טאר זיך נישט פירן דארט מיט קיין שום 
ווייל דער אויבערשטער געפינט זיך  קלות ראש, 
אויף א פלאץ וואו אידן דאווענען, און דער וואס 
זיך  דרייט  ער  ווי  אזוי  עס  איז  דעמאלט,  רעדט 
אויס מיט'ן גענאק צום אויבערשטן, חס וחלילה... 
וואס פעלט דיר אויס אז דער אויבערשטער זאל 
צערענען אויף דעם וואס דו רעדסט, און ער זאל 
זאגן אויף דיר "מי בקש זאת מידכם רמס חצרי!"

דער טורי זהב )סימן נ"ה, סק"ד( שרייבט גאר שארף 
אזוי  ...ווי  דאוונען:  ביים  שמועסן  וואס  די  אויף 
וואס  שוטים  דאזיגע  די  פון  ראי'  א  ער  ברענגט 
טוען אן איסור ווען זיי זענען מפסיק און שמועסן 
דברים בטלים, וואס זייער עבירה איז זייער גרויס. 
און באמת זאג איך, אז מען טאר זיך חלילה נישט 

מצרף זיין מיט אזעלכע זינדיגע מענטשן ווען עס 
איז נישטא אן זיי קיין מנין.

אין  חיד"א  פונעם  פסק  דעם  באקאנט  איז  עס 
וואס ער שרייבט מיט א פשטות אז  פתח עינים, 
שוין  איז  דאוונען,  ביים  רעדן  וויל  איינער  אויב 
בעסער אז ער זאל בכלל נישט קומען דאוונען אין 

בית המדרש, אפילו יום כיפור!

*

דער לימוד פונעם ווירוס
זי"ע  דבש  יערות  הייליגן  פון  ידוע  איז  עס 
אז  זי"ע,  מגיד  קאזניצער  הייליגער  דער  פון  און 
דאוונען,  ביים  איינער שמועסט  נאר  אויב  אפילו 
איז דאס גורם אז די תפלות פונעם גאנצן ציבור 
זאלן נישט נתקבל ווערן! ביז יעצט איז עס געווען 
צו  שווער  געווען  טייל  פאר  איז  וואס  זאך  א 
פארשטיין, און מען האט געדארפט גלייבן דערין. 
יעצט איז עס גרינגער צו פארשטיין. איינער וואס 
א  צווישן  זיך  שטעלט  און  ל"ע  ווירוס  דעם  האט 
ר"ל.  אנשטעקן  אלעמען  זיי  קען  מענטשן  גרופע 
ווען דער ציבור דאוונט, און איינער איז ח"ו נישט 
נזהר אין קדושת בית המדרש און רעדט, טוט דער 
ווירוס זיך גאר שנעל פארשפרייטן אויף א גרויסן 

פארנעם.

הרה"ק רבי ברוך מקאסוב זי"ע שרייבט אין זיין 
בית  ידוע אז דאס  איז  'עמוד העבודה': עס  ספר 
הכנסת איז א "מקדש מעט", ווייל מ'איז שטענדיג 
עוסק דארט מיט דברי קדושה. דעריבער איז די 
לופט פון בית הכנסת הייליג, און דורך דעם וואס 
מ'אטעמט אריין די דאזיגע לופט איז מען געזונט 

און שטארק און מ'איז מאריך ימים.

אין  בטלים  דברים  רעדט  וואס  איינער  אבער 
די  אויך  און  זיך  שעדיגט  און  פוגם  איז  שול, 
לופט  טמא'נע  זיין  אריין  אטעמען  וואס  אנדערע 
פאר  סיי  א שאדן,  גורם  איז  ער  גופט.  זייער  אין 
זייער גוף און סיי פאר זייער נשמה. די שלעכטע 
לופט שאט זיי, ווייל עס איז פארשימלט און טמא, 
און עס שאט אויך צו זייער נשמה, ווייל די טומאה 
רחמנא  הרע,  יצר  דעם  צו  העלפט  און  שטארקט 
ליצלן, און יעדער איינער קען אים מוסר'ן דערויף 
און זאגן, "דו האסט נישט קיין רעכט צו שעדיגן 

דעם גוף און נשמה פון אנדערע מענטשן." 

*

ווער האט פארשוועכט דעם ביהמ"ד
מען דערציילט, אז אמאל זענען געקומען אידן 
און זיך באקלאגט צו הרה"ק דעם רבי'ן ר' מענדל 
זייער  אין  רעגירונג  די  אז  זי"ע,  רימאנאוו  פון 
המדרש,  בית  פונעם  פארטריבן  זיי  האט  שטאט 
זאגנדיג אז זיי דארפן עס יעצט פאר'ן מיליטער, 

האלטן  צו  געביידע  די  באשטימט  האט  מען  און 
"רבי!  מזה.  גדול  בזיון  לך  ואין  פערד.  די  דארט 
וואס זאלן מיר טוהן? וואס קענען מיר פארעכטן? 

וואס האבן מיר שלעכטס געטוהן?!"

האט דער הייליגער רבי ר' מענדל זיי געזאגט: 
נישט  געמאכט,  גויים  די  נישט  האבן  גזירה  "די 
פערד  א  אין  שוהל  דעם  פארוואנדלט  האבן  זיי 
שטאל, נאר איר אליין האט עס געמאכט!". אויף 
די  אז  ערקלערט,  זיי  ער  האט  וואונדער,  זייער 
גויים קענען נישט פארשוועכן דאס בית המדרש, 
נוהג  נישט  פריער  דארט  האבן  אידן  אויב  נאר 
איז  אזוי פאסירט,  און אז עס האט  געווען,  כבוד 
דאס א באווייז מען האט זיך דארט קיינמאל נישט 
אויפגעפירט ווי עס פאסט זיך אין א בית המדרש.

אין א צייט וואס מען האט פון הימל צוגעפירט, 
אז דאס בית המדרש זאל זיין פארשפארט, דארפן 
געהאלטן  מיר  האבן  דערין.  זיין  מתבונן  זיך  מיר 
זיך פאר א בית  ווי עס פאסט  דאס בית המדרש 
המדרש, אדער האבן מיר זיך חלילה אויפגעפירט 

דארט מיט א זלזול?!

*

די חובת השעה: א הייליגע קבלה!
'זכור  ספר  אינעם  חיים'  'חפץ  הייליגער  דער 
למרים' ערקלערט בדרך משל: עס איז געווען א 
צו  קומען  פלעגט  וואס  עושר,  גרויסער  א  איד, 
זיין  געהאט  שטענדיג  דארט  האט  און  פלאץ  א 
ער  האט  צייט  דער  מיט  אכסניא.  באשטימטע 
האט  אכסניא,  דער  אין  איינשטיין  אויפגעהערט 
"פארוואס  געפרעגט,  אים  אכסניא  בעל  דער 
האט  איינשטיין?"  מיר  צו  נישט  מער  קומסטו 
מאל  פריערדיגע  דאס  "ווייל  געזאגט,  אים  ער 
מען  האט  דיר,  ביי  איינגעשטאנען  בין  איך  וואס 
איך  קום  דערפאר  אויפגענומען,  שיין  נישט  מיך 
"זיי  אכסניא,  בעל  דער  אים  זאגט  נישט."  מער 
מיר מוחל, איך בין נישט געווען דעמאלט דארט, 
און זעט אויס, אז די שטוב-מענטשן האבן נישט 
זיין מיט'ן פאסיגן כבוד,  געוואוסט דיך מכבד צו 
אויסלערנען  זיי  איך  וועל  אן  היינט  פון  אבער 
אז זיי זאלן גוט וויסן און פארשטיין ווי אזוי דיך 

אויפצונעמען ווי עס פאסט זיך."

ער  האט  געהערט,  דאס  האט  עושר  דער  ווען 
אים געזאגט, "אויב דו זאגסט מיר צו, אז עס וועט 
אן  היינט  פון  און  אזוינס,  נישט פארקומען  מער 
זיין,  צו  דארף  עס  ווי  זיין  מכבד  מיך  מען  וועט 
וועל איך צוריקקומען צו דיר, און פאר מיר אליין 
וועט דאס אויך זיין א טובה ווייל עס איז שטענדיג 
אנגענעם צו קומען אויף א פלאץ וואו מען ווייסט 

מיך צו שעצן געהעריג."

לגבי  איז  חיים,  חפץ  דער  זאגט  זעלבע,  דאס 

ל בּוֹ( בִיל עָוֹן זֶה )כָּ שְׁ חְרְבוּ בִּ נֶּ נֵסִיּוֹת שֶׁ י כְּ תֵּ ה בָּ מָּ י רָאִינוּ כַּ ה כִּ פִלָּ עַת הַתְּ שְׁ יחִים בִּ שִׂ ים הַמְּ אוֹי לַאֲנָשִׁ



נַקְדִישָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ע

האט  רבוש"ע  דער  מקדש.  מורא  פון  ענין  דעם 
געמאכט רוען זיין כבוד ביי אונז ביים בית ראשון, 
דערנאך ביים בית שני, אבער מען האט געזינדיגט 
און אים נישט מכבד געווען, און דעריבער האט ער 
אונז פארלאזט, און ער וויל זיך נישט צוריקקערן 
צו אונז, נאר אויב מען זאגט אים צו, אז מען וועט 
אויב מען  און  זיין,  אן מכבד  היינט  פון  אים שוין 
ווייזט אז מען איז מכבד דעם אויבערשטן אין בית 

וואוין- זיין הייליג  יעצט  וואס דאס איז  המדרש, 
ארט, ווי עס שטייט אין פסוק "ואהי להם למקדש 
מעט", וועט דאס זיין א תיקון אויפ'ן עבר און די 
ישועה וועט זיין נאענט, ווייל דער רבוש"ע זאגט, 
"יעצט קען איך שוין צוריקקומען רוען צווישן זיי".

אידן, אחינו כל בית ישראל, מיר האבן געזעען 
מיט די אויגן ווי מ'ווינקט אונז און מ'סיגנאליזירט 
פון  מ'פאדערט  און  מ'מאנט  הימל.  פון  אונז 

זיך  השעה  חובת  די  איז  זמן  אזא  אין  אונז. 
מיר  אז  שלם  בלב  כאחד  כולנו  אונטערצונעמען 
מיר  ביתו,  ובכבוד  השם  בכבוד  זיין  נזהר  וועלן 
זיין די הייליגע בתי מדרשים כראוי  וועלן מכבד 
תיראו  ומקדשי  דעם  זיין  מקיים  און  וכנכון, 
וחלילה  חס  וועלן  מיר  ודקדוקיה.  פרטיה  בכל 
זאלן  די בתי מדרשים  אז  בידים  זיין  גורם  נישט 

נאכאמאל פארשפארט ווערן! 

כלל ישראל איז זיך אינאיינעם מקבל: 
מער רעדן מיר נישט בשעת התפלה וקריאת התורה!

כלל ישראל איז זיך אינאיינעם מקבל: 
מער האבן מיר נישט קיין אנגעצינדענעם סעלפאון אין טאש ביים דאוונען!

מיר פארשפרעכן אז מיר וועלן פיל מער אכטונג 
זיין דעם מקדש מעט, און  געבן, פיל מער מכבד 
מיט אונזערע אלע ביינער וועלן מיר שפירן דעם 
עוד את  יחללו  ולא  בית אלקים”!  כי אם  זה  “אין 
בשעת'ן  שמועסן  נישט  וועלן  מיר  קדשו,  שם 
דאוונען און לייענען אפילו קיין דברי תורה, ווייל 
אין בית המדרש רעדט מען נאר צום רבוש"ע, און 
אזוי גייען די תפלות ארויף אין הימל. און אט אזוי 
וועלן מיר ריכטיג קענען אויסרופן - און במוחש 
חצרותיו  בתודה  שעריו  "בואו  דעם   - שפירן 

בתהלה".

רעדן  צו  נישט  קבלה  הייליגן  דעם  פון  כח  די 
געברענגט  שוין  האט  וועלכע  דאווענען,  ביים 
ביי  ורפואות  ישועות  וואונדערליכע  אזויפיל 
גאנץ  פאר  זיין  מגין  אוודאי  וועט  ובפרט,  בכלל 
משאלות  בכל  ווערן  צו  געהאלפן  ישראל  כלל 

לבבם לטובה.

שבועות:  טוב  יום  דעם  ערב  אויס,  רופן  מיר 
למען שמך!  והושיענו  יעקב,  אהלי  והשב שבות 
שוהל  דעם  צוריק  טוישן  מיר  טאטע!  הייליגער 
דיין  צוריק  דיר  געבן  מיר  ארט!  הייליג  א  אין 
היים! מיר זאגן צו אז מיר וועלן נישט מחלל זיין 

שם שמים! געב אונז ווייטער די מעגליכקייט צו 
ווייזן  בעז”ה  דיר  וועלן  מיר  און  ה',  בבית  קומען 
כביכול ווי מיר טוען אויפ'ן כבוד ביתך היטן, בכל 
לבבינו ובכל נפשינו, ביז מיר וועלן שוין זוכה זיין 
בבית  ושמחתים  קדשי  הר  אל  והביאותים  צום 
כי  מזבחי  על  לרצון  וזבחיהם  עולתיהם  תפלתי 
בביאת גואל  ביתי בית תפלה יקרא לכל העמים, 

צדק בב”א.

 שבח יקר וגדולה ו'כבוד', 
יתנו לקל מלך יוצר כל!

נישט רעדן ביים דאווענען באדייט...
נישט 	ויסרעדן פון 	נהייב ד	ווענען ביזן סוף.	. 

גברא ב.  ובין  התורה,  קריאת  בשעת  אויסרעדן  נישט 

לגברא.

ה	לט 	.  מנין  	נדערע   	 ווען  בשעת  רעדן  נישט 

	ינמיטן ד	ווענען.

אנדערע ד.  וואס  אויסצוהערן  אויער  אן  צולייגן  נישט 

שמועסן.

נישט ז		ן, נ	, נו, 	דער ווייזן מיט הענט וכדומה.ה. 

נישט ליינען קיין מודעות, דברי חול, אדער גליונות ו. 

ווען מען האלט אינמיטן דאווענען.

מען ז.  	יידער  סעלפ	ון  דעם  	ויסלעשן  פולק	ם 

שטעלט זיך ד	ווענען.

נישט טוהן קיין שום זאך וואס קען חלילה גורם זיין ח. 

דעם  שטערט  וואס  עפעס  כ"ש  התפלה,  בכבוד  זלזול  א 

גאנצן ציבור פון מכוון זיין דאס דאווענען.

זיין ]בדרכי נועם[ קע	ן די וועלכע רעדן ביים ט.  מוחה 

ד	ווענען 	דער ביי קרי	ת התורה.

דאווענען י.  אנהייב  פון  ערענסטקייט  אן  מיט  שטיין 

ביזן סוף ווי עס פאסט ווען מען שטייט פארן מלך מלכי 

המלכים הקדוש ברוך הוא.



ָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ענַקְדִיש

עובדא נוראה פון הרה”ק מטאהש זצוק”ל

וועל  דאווענען,  ביים  דא  מ'רעדט  "היות 
איך ענדערש דאווענען ביחידות!"

עורכי  החשובים  העסקנים  לכבוד 

מערכת גליון ״נקדישך״ הע״י.

איר  האט  פארגאנגענהייט  די  אין 

פון  אויסצוגן  פייערדיגע  געברענגט 

ענין  דעם  איבער  זי"ע  מטאהש  הרה"ק 

וואָס  דאווענען,  ביים  רעדן  נישט  פון 

און  געווען  מעורר  שטאַרק  מיך  האָט 

אידן  אנדערע  אויך  אַז  זיכער  בין  איך 

זענען דערפון נתעורר געוואָרן. איך שיק 

אינטערסאנטע  עטליכע  אריין  דא  אייך 

ענינים בשייכות צו דעם ענין וואס זענען 

דערציילט געווארן דורך הגה"צ רבי יוסף 

וראש  חדב"ן  שליט"א  כהנא  ירחמיאל 

גליון  אינעם   - טאהש  דקרית  הכוללים 

'באור החיים'.

כבוד התפלה

בשנים  פלעגט  זצ"ל  רבי  דער 

עטליכע  יאר  יעדע  א  פארן  קדמוניות 

האט  שבת  איין  יארק,  ניו  קיין  שבתים 

ער זיך אויפגעהאלטן אין וויליאמסבורג, 

בארא  אין  געווען  ער  איז  שבת  איין  אין 

דער  פלעגט  יארן  ערשטע  די  פארק. 

אין  וויליאמסבורג  אין  דאווענען  רבי 

איך   - אינטן,  המדרש  בית  צעהלימ'ער 

ווען  מיטגעהאלטן.  נישט  שוין  עס  האב 

אין  שבתים  די  מיטגעהאלטן  האב  איך 

געוען  רבי  דער  שוין  איז  וויליאמסבורג 

רבי  דער  און  עולם,  גרעסערע  א  מיט 

סקול  פאבליק  די  אין  געדאווענט  האט 

תפארת  מדרשנו  בית  איבער  אנטקעגן 

משולם.

דער  האט  ווייסט  יעדער  ווי  איז 

ביים  רעדן  וועגן  פארפירט  זייער  רבי 

דאווענען, ס'האט געשטערט פארן רבין 

ביים  שמועס  מינדעסטע  יעדע  זצ"ל 

דאווענען, דער הייליגער רבי זי"ע פלעגט 

אז  שטענדער  זיין  אויף  קלאפן  כסדר 

שבתים  די  פון  איינע  שטיל.  זיין  ס'זאל 

אין  געפראוועט  האט  זצ"ל  רבי  די  ווען 

סקול,  פאבליק  די  אין   - וויליאמסבורג 

ערב  אשרי  אימיטן  נאך  רבי,  דער  האט 

שבת ביי מנחה געזעהן, אז עס הערשט 

 - רבי  דער  האט  זאל,  אין  שמוסעריי  א 

נאך פאר מ'האט אנגעהויבן שמו"ע פון 

אינדרויסן  גיין  ארויס  געוואלט   - מנחה 

א  מאכן  געוואלט  האט  ער  דאווענען, 

באזונדערע פריוואטע מנין, וואס דארטן 

וועט מען נישט שמועסן.

עס איז זיך דאן געווען צוזאמגעקומען 

רבין,  פונעם  לכבודו  עולם  גרויסער  א 

ווייל  ארויסגיין,  וויל  רבי  דער  אבער 

מען  ווי  דארט  דאווענען  נישט  קען  ער 

ר'  הרה"ח  ביז  דאווענען.  ביים  רעדט 

שמואל מאיר לייפער ז"ל - דעם רבינ'ס 

זאל  ער  אפהאלטן  אים  האט  שוואגער, 

עס נישט טוהן. 

ווייט עס איז  ווי  אזוי האט מען געזען 

דער  זצ"ל  רבין  פונעם  בנפשו  געגאנגן 

ענין פון נישט רעדן ביים דאווענען לש"ש 

אז ער איז גרייט געווען צו פארלירן דעם 

גרויסען ציבור לכבוד התפלה.

דארף איך נישט די צען אידן 
אויך נישט!

נאר  איז  עובדא  פארגאנגענעם  די 

קומענדיגע  די  צו  הקדמה  אן  געווען 

סיפור, וואס מורה"ר ר' אהרן קרויס הי"ו 

האט מיר דערציילט.

קודש  שבת  פארגעקומען  איז  עס 

לפ"ק.  תשל"א  שנת  ויחי  פ'  פרשת 

שבת  א  אויף  געווען  איז  זצ"ל  רבי  דער 

געווען  נאך  איז  וויליאמסבורג, דאס  אין 

געדאווענט  האט  ער  וואס  צייטן  די  אין 

אונטן אינעם צעהלימ'ער ביהמ"ד. דער 

שפעטער  דאווענען  דאן  פלעגט  רבי 

געווענטליכע  די  דארטן.  ציבור  דער  ווי 

קודם  האבן  צעהלים  אין  מתפללים 

און  אויבן,  המדרש  בית  אין  געדאווענט 

שפעטער האט דער רבי אנגעפאנגען צו 

דאווענען אונטן, מיט זיין מנין.

שוין  וואס  עולם  אן  געווען  איז 

זענען  פריער,  פון  געדאווענט  האבנ'דיג 

זיי געקומען מיטהאלטן די עבודה פונעם 

הייליג'ן רבינ'ס דאווענען. אבער וויבאלד 

נאכן דאווענען,  זיי האבן שוין געהאלטן 

זיך  האבן  וואס  עטליכע  געווען  איז 

פארשטייט  זיך.  צווישען  צו'שמועס'ט 

זייער  דאס  האט  רבי'ן  פארן  אז  זיך 

געשטערט, האט די רבי זצ"ל געקלאפט 

אויף זיין שטענדער אז מ'זאל אויפהערן 

צו רעדן, עס האט אבער נישט צו סאך 

געהאלפן, און עס איז נישט עכט שטיל 

נאכאמאל  רבי  דער  האט  געווארן, 

עס  אבער  שטענדער,  אויפן  געקלאפט 

האט  אויפגעטוהן,  נישט  ווייטער  האט 

אזוי  געקלאפט,  ווידעראמאל  רבי  דער 

למעשה  אבער  איז  עס  מאל.  עטליכע 

נישט שטיל געבליבן אין ביהמ"ד.

שחרית,  פון  שמו"ע  הויכע  די  נאך 

וכאן הבן שואל...
אמאל איינע  האט  דור  פריערדיגן  פונעם  גדולים  די  פון 

געדארפט דורכגיין אן אפעראציע, און א לענגערע 
צייט האט ער נישט געקענט גיין אין בית המדרש. שפעטער, ווען ער 
האט שוין ווידער געקענט גיין אין בית המדרש און האט צום ערשטן 
מאל נאך א לאנגער צייט געדאוונט בציבור, האט ער אויפ'ן וועג אהיים 
זיינע באגלייטער, אז דער פסוק "ואני  פון בית המדרש געזאגט פאר 
ברוב חסדך אבוא ביתך" האט יעצט ביים אים א באזונדער משמעות, 
ליגט אין דעם, אז מען קען פשוט  וואספארא חסד עס  זעט  ווען ער 

אריינקומען אין בית המדרש דאוונען צום רבוש"ע. 

מיר וואוינען אין אמעריקע, א מלכות של חסד, און מיר האבן, ברוך 
ה', אלע יארן געקענט גיין דאוונען אין בית המדרש אן קיין אפהאלט 
און באגרעניצונג. האבן מיר דען אמאל אריינגעטראכט און באגריפן, 
וויפיל מען דארף דאנקען דעם רבוש"ע, אז מען קען פשוט גיין דאוונען 
אביסל  יעצט  מיר  פארשטייען  מאל  ערשטן  צום  המדרש?  בית  אין 
וויפיל מיר דארפן דאנקען און מכיר טוב זיין פאר'ן רבוש"ע פאר דעם 
חסד וואס ער טוט מיט אונז שטענדיג, אז ער גיט אונז די מעגליכקייט 

צו קומען דאוונען אין זיין הייליג הויז. 

און  חסדים  גרויסע  זיינע  פאר  אויבערשטן  דעם  דאנקען  לאמיר 
גלייכצייטיג מתפלל זיין, אז אלע דינים זאלן בטל ווערן און מיר זאלן 
ווייטער קענען קומען מיט דאנק און פרייד דאוונען פאר אים אין בית 

המדרש. בואו שעריו בתודה חצרותיו בתהלה.

*

ישאל השואל, ווען איז נאך געווען א זמן ביי כלל ישראל וכי 
וואס מ'איז געשטאנען אזוי שיין מיט דער ענין פון נישט 
בתי  די  זענען  איצט  פונקט  אז  דאס  איז  וואס  דאווענען,  ביים  רעדן 

מדרשים פארשלאסן געווארן?... 

וואס כלל ישראל איז  יארן  דער אמת איז, ס'איז טאקע אזוי, שוין 
פון  ראמען  די  אין  מ'זעט  מצב.  געהויבענע  אזא  אין  געווען  נישט 
פון  חדרים  ישיבות  מדרשים,  בתי  פון  מודעות  וואך  יעדע  "נקדישך" 
אלע עקן וועלט וואס זענען זיך כסדר אבער עס קען זיין אז טאקע ווייל 
מ'איז געגאנגען אזוי ווייט, וויל מען פון הימל אז מ'זאל דאס משלים 

זיין בשלימות.

אין  געווען  זיי  זענען  מצרים,  פון  ארויס  זענען  אידן  די  ווען  מ'זעט 
גאר א הויכע מדריגה, זיי האבן געהאלטן נאכ'ן זען גאר גרויסע ניסים, 
צום  הויז  איין  פון  גייט  אליין  כביכול  בשעת  סדר  א  אפרעכטן  נאכ'ן 
געציילטע  וואס איז געשען  וואוינט א איד".  "דא  צווייטן און שרייט: 
זיך  האט  מצרים,  פון  ארויס  זענען  זיי  ווען  תיכף  נאכדעם?...  טעג 
אנגעהויבן א פרישע פרשה, די מצריים זענען זיי נאכגעלאפן, און עס 
האט אויסגעזען ווי אלעס איז צוריקגעפאלן, מ'איז בכלל נישט ארויס 
פון מצרים'ס הערשאפט. ס'איז טאקע געווארן פיר כיתות וואס האבן 

אנגעהויבן וויינען און שרייען. 

למעשה איז דאס געווען א חלק פון די ישועה. ווייל חז"ל זאגן אונז 
דארף  ער  אז  פריער  פון  אנגעזאגט  געווען  שוין  איז  סוף  ים  דער  אז 
הים,  ביזת  דער  געדארפט באקומען  אידן האבן  די  און  זיך שפאלטן, 
ער  האט  באשעפער,  צום  געדאווענט  נישט  האבן  זיי  וויבאלד  אבער 
געשפירט  זיך  האבן  זיי  און בשעת  נאכצולויפן,  זיי  פרעה  אנגערייצט 
פארלוירן, האבן זיי שוין אנגעהויבן וויינען און דאווענען, און טאקע אין 

די שווערע מינוטן, האבן זיי זוכה געווען צו א ישועה גדולה.

דער דרוק וואס מיר שפירן יעצט פון אלע זייטן, דאס איז א חלק פון 
אונזער גרויסער ישועה! דאס קומט כדי אונז מעורר צו זיין צו דאווענען 
מקירות הלב, און זיך נאך מער מחזק צו זיין אין קדושת בית המדרש 
סיי שבת, און סיי אינדערוואכן בשעת מען האט דער סעלפאן מיט זיך, 
וכימי צאתנו מארץ מצרם  ה',  זיין צו ישועת  זוכה  וועלן מיר  און אזוי 

אראנו נפלאות!

על הפרק



נַקְדִישָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ע

האט זיך דער רבי זיך אוועקגעשטעלט רעדן א דרשה, 

ביים  דא  מ'רעדט  "היות  אז  הדברים,  בתוך  זאגנדיג 

דאווענען וויל איך נישט דאווענען דא, איך וועל ארויף 

דאן  שוין  האט  מען  ווי   - שטאק"  צווייטן  אויפן  גיין 

און  אידן,  צען  מיט  נאר   - דאווענען  נאכן  געהאלטן 

טאמער זיי גייען אויך רעדן ביים דאווענען דארף איך 

די צען אידן אויך נישט, ווייל איך קען נישט אזוי, ווען 

מען רעדט אינמיטן דאווענען!!!

איז  ער  און  געטוהן,  אזוי  טאקע  האט  רבי  דער   

אבער  איז  עולם  די  התורה.  קריאת  צו  אויבן  ארויף 

וואס  עטליכע  געווען  זענען  עס  און  מיטגעקומען, 

האבן ווייטער געשמועסט. אביסל האט נאך דער רבי 

שטיל,  זיין  זאל  עס  אז  שטענדער  אויפן  געקלאפט 

אבער דערנאך ווען עס האט זיך נישט אויפגעהערט 

דער  אפילו  רעאגירט,  גארנישט  מער  רבי  דער  האט 

עולם האט ווייטער געשמועסט. 

ווען דער רבי האט געשפירט ער דארף 
תשובה טון...

פון  ברית  א  געווען  איז  דאווענען  נאכ'ן  דעמאלט 

הי"ו,  פישער  הכהן  יודא  יעקב  ר'  הנימול(הרה"ח  )הרך 

די  מאנסי,  סאטמאר  בת"ת  מומחה  מלמד  היינט 

הרה"ח  בבית  פראדזשעקס  די  אין  געווען  איז  ברית 

ר' צבי פישער ]באקאנט אלס ר' הערש פישער[, דער 

רבי'ן  אויפן  געווארט  האט  מען  קינד.  פונעם  זיידע 

מיט'ן ברית.

ער  שטעלט  גלייך  און  אן,  רבי  דער  קומט  ענדליך 

זיך אין א ווינקל און שאקלט זיך און שאקלט זיך, דער 

אבער  האט  רב  חשוב'ער  א  געווען  איז  וואס  מוהל 

נישט עכט געקענט דעם רבי'ן, און ער פרעגט פון ר' 

אהרן, ווי לאנג דארף צו נעמען אזא זאך?  ענטפערט 

ער, איך ווייס נישט איך האב אזאנס נאך נישט געזען 

ביים רבי'ן...

עס איז זייער שפעט נאכן רבינ'ס דאווענען, עס איז 

נאך  איז  רבי  דער  און  שבת,  ווינטער'דיגע  קורצע  א 

האט  ווינקל.  אין  שאקלענדיג  זיך  פארנומען,  אלס 

דער מוהל געפרעגט ר' אהרן צו ער קען פרעגן דעם 

רבי'ן צו דער רבי קען זיך צואיילן, 'ער איז שוין גרייט 

די  אנהייבן  שוין  זייט קען מען  זיין  פון  און  ברית  צום 

ברית', זאגט אים אהרן נאכאמאל די זעלבע זאך, איך 

וויל יעצט נישט שטערן דעם רבי'ן, ווייל איך האב נאך 

ביים רבי'ן קיינמאל. האט מען  נישט געזעהן  אזאנס 

ווייטער געווארט מיט'ן ברית אז די רבי זאל פארטיג 

צעהן  א  כאשטיג  אנגעהאלטן  אזוי  דאס האט  ווערן, 

נאך  אויסגעקוקט  דעמאלטס  האט  וואס   - מינוט 

לענגער, צוליב דעם שפעטן זייגער.

נאכדעם האט מען אנגעהויבן דעם מעמד הברית, 

ויקרא  זיין דער סנדק,  די רבי איז מכובד געווארן צו 

די ברית, איז  נאכ'ן ענדיגן  יודא.  יעקב  שמו בישראל 

דער מוהל גלייך אהיים געגאנגען, און דער געטרייער 

משמש בקודש הרה"ח ר' בנימין זאב זוסמאן ז"ל איז 

געקומען מיט'ן טילעפ אז די רבי זאל שוין קומען, ווייל 

עס איז שפעט און מ'דארף נאך מאכן די סעודה, און 

נאך קענען דאווענן מנחה און של"ס באצייטנס.

 זאגט דער רבי אז ער וויל קידוש מאכען אין דעם 

הויז ווי די ברית איז געווען. דערציילט ר' אהרן – זאג 

איך פארן רבי'ן מ'האט נישט דא דעם רבי'נס היימישע 

מאסט, און ס'איז נישט דא די היימישע מזונות וואס 

ניצט, פרעגט  רבי  די  וואס  אויל  די  מיט  געבאקן  איז 

די  מיט  וויין  דא  ?ס'איז  דא,  יא  איז  וואס  רבי  דער 

איז  מזונות  די  פון  אויל  די  און  הכשר,  צעהלעמ'ער 

דער  געקומען  איז   - הכשר  צעהלימער  די  מיט  אויך 

ענטפער, זאגט דער רבי אונז האב מיר דאך געדאוונט 

אין צעהלימ'ער ביהמ"ד, ממילא וועל מיר ניצן די וויין 

מיט די מזונות.

און  דארט,  געמאכט  קידוש  טאקע  האט  רבי  דער 

רבי  דער  וואס  כאטש   - מזונות,  די  פון  געווען  טועם 

פלעגט עסן נאר היימיש. אינמיטן רופט זיך דער רבי 

אן; "מען וואונדערט זיך וואס איז די 'זיך שטעלן ]אין 

ווינקל[ פארן ברית', אין וואס איז די 'קידוש מאכען', 

שטיל  האב  איך  ווען  דאווענען  ביים  היינט  אזוי;  איז 

געמאכט דעם עולם, האב איך עס אנפאנג געמיינט 

מורא  איך  האב  שפעטער  שמים,  לשם  אינגאנצן 

געהאט אז איך מיין שוין מיר אויך - אז עס טוט מיר 

וויי אז מען פאלגט מיר נישט, און נאכדעם די גאווה - 

מ'דארף נאר יענע אויל מיט יענע וויין... מ'דארף זיין 

א יר"ש...

און דער צדיק האט פארגעזעצט: "דאס האט מיר 

וויי געטון, און איך האב זייער געוואלט תשובה טוהן. 

האב איך מיר זייער געפרייט אז עס דא א ברית, אליהו 

הנביא קומט דאך צום ברית, ווערט דאך נתכפר אלע 

געוואלט  דייקא  איך  האב  דעם  וועגן  און  עבירות, 

דארט קידוש מאכן, ווייל איך האב מיר זייער געפרייט 

געווען תשובה טאן, און איך האב  זוכה  אז איך האב 

געוואלט אז עס זאל בלייבן ביי מיר די אור פון מחילת 

עוונות", עכלה"ק!

די חברים האבן איהם צוריקגעברענגט!
וויליאמסבורג  שליט״א  קאזאווע  אבד״ק  הגה"צ 

גיבט אונז איבער די פאלגענדע וואונדערליכע סיפור:

איך וויל מיטטיילן דא א מעשה וואס האט פאסירט 

אין דער יעצטיגער צייט, ביי דער שווערער "קאראנע"-

מגיפה ר"ל.

וואך  איין  בערך  אנגעהויבן  זיך  האט  מעשה  די 

וואס עס האבן אנגעהויבן  נאך פורים, אין דער צייט 

קורסירן די שרעקליכע שמועות פון הונדערטער אידן 

דעם  פון  געווארן  געטראפן  שווער  ל"ע  זענען  וואס 

שרעקליך-אנשטעקיגן ווירוס. פילצאליגע אידן זענען 

נעבעך געלעגן אין שפיטאל אין א קריטישן מצב, און 

ליידער זענען בעוה"ר געפאלן פיל קרבנות.

אזוי  וויליאמסבורג,  אין  ביהמ"ד  קאזאווע  דאס 

אינגאנצן  נישט  אויך  איז  שוהלן,  אנדערע  אלע  ווי 

פון  אידן  צוויי  האבן  ליידער  און  געווארן,  געשוינט 

צאל  א  און  עלטערן,  זייערע  פארלוירן  מתפללים  די 

זיי אויף א שטארקן  אנדערע האבן געליטן, טייל פון 

אופן, פון דעם ווירוס. 

גאר  ליידער  איז  החבורה  מבני  אינגערמאן  איין 

שווער געטראפן געווארן און האט געמוזט דרינגענד 

זיך  האט  מצב  דער  שפיטאל.  אין  ווערן  אפגעפירט 

שנעל זייער פארערגערט, ביז עס האט אויסגעזען ווי 

זיינע מינוטן זענען געציילטע, ה"י.

ארויפגעלייגט  אים  האבן  שפיטאל-באאמטע  די 

אויף אן "עקמא" מאשין; דאס איז אזא מאשין וואס 

פון  פונקציעס  די  איבער  נעמט  וויסן(  נישט  זאל  )מען 

אלע ארגאנען פונעם גוף )דאס הארץ, לעבער, נירן, לונגען 

מאשין(.  אזא  אפילו  פארמאגן  שפיטעלער  אלע  נישט   - א.א.וו. 

די וואס זענען באקאנט אין דעם פעלד ווייסן, אז די 

דאקטוירים גיבן זייער ווייניג האפענונג אראפצוקומען 

פון אן עקמא מאשין. 

מיר, זיינע חברים, די מתפללים פון דעם ביהמ"ד, 

דערשראקן  זייער  געווארן  פארשטענדליך  ווי  זענען 

האבן  אינגעלייט  די  מצב.  דעם  פון  באזארגט  און 

זיך  צווישן  איינגעטיילט  און  צוזאמענגענומען  זיך 

אויסצוזאגן גאנץ תהילים יעדן טאג. גלייכצייטיג האט 

דער עולם זיך אונטערגענומען בכל תוקף זיך מחזק 

צו זיין בענייני קדושת ביהמ"ד, נישט רעדן קיין ווארט 

נֵיכֶם  בֶר וְגַם בְּ יל עַצְמְכֶם מִן הַדֶּ רְצוּ לְהַצִּ ן אֲהוּבַי אַחַי וְרֵעַי אִם תִּ עַל כֵּ
ה נָּ מִיתָה מְשֻׁ לוֹם בְּ לּאֹ יָמוּתוּ חַס וְשָׁ ים שֶׁ טַנִּ הַקְּ

טֵל! בָר בָּ נֶסֶת שׁוּם דָּ בֵית הַכְּ לוֹם בְּ רוּ חַס וְשָׁ דַבְּ לאֹ תְּ
י יֵיבִי זצ"ל( שׁ לְרַבִּ פֶר מוֹרָ	 מִקְדָּ סֵּ ה - הוּבָ	 בַּ רֶךְ משֶֹׁ )דֶּ



ָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ענַקְדִיש

בשעת  און  קדיש  ביי  דאוונען,  ביים 

קריאת התורה. 

דער  האט  ווייטער  און  דעמאלט  פון 

צו  בעסער  אנגעהויבן  צוביסלעך  מצב 

יעדן  אויפאמאל,  ביסל  קליין  א  ווערן, 

און דעם  טאג א קליינער שינוי לטובה, 

איז  פסח  של  אחרון  פארגאנגענעם 

מען  אז  טובה  בשורה  די  אנגעקומען 

האט אים בחסדי ה' אראפגענומען פון 

דערנאך  גלייך  און  מאשין,  עקמא  דער 

פונעם "רעספארעיטער"!

ער  איז  תזו"מ,  פרשת  פרייטאג 

שפיטאל,  פון  געווארן  באפרייט  ב"ה 

און  משפחה  זיינע  פון  פרייד  דער  צו 

זיך  ער  געפינט  יעצט  און  חברים,  אלע 

רעהאביליטאציע-אנשטאלט  א  אין 

בעז"ה  וועט  און  זיך  ערהאלט  ער  וואו 

און  כוחות,  די  צו  צוריקקומען פולקאם 

אים  מיט  דאוונען  צו  בקרוב  האפן  מיר 

אינאיינעם אין ביהמ"ד.

טובות  בשורות  להתבשר  ונזכה 

ישועות ונחמות.

מיין זכות צום לעבן
לעיקוואוד  פון  נ.פ.  ר'  הר"ר 

האב  צוריק  וואכן  עטליכע  דערציילט: 

איך געליטן אויף גאר א שווערן אופן פון 

ווי  לויט  ווירוס.  'קאראנע'  ביטערן  דעם 

די  האבן  געהערט,  שפעטער  האב  איך 

אויפגעגעבן  געהאט  שוין  דאקטוירים 

האפענונג, ה"י. יעצט בין איך שוין, ברוך 

איך  קום  ביסלעכווייז  און  אין שטוב  ה', 

צוריק צו די כוחות. השי"ת זאל העלפן, 

עס זאל זיין א גאנצע און שנעלע רפואה 

בתוך שאר חולי ישראל.

אין  נישט  דאך  ווייסט  מענטש  א 

און  געווארן  ניצול  איז  ער  זכות  וועלכן 

צוריקבאקומען די מתנה פון לעבן. עס 

איז אבער כדאי צו דערמאנען וואס רב 

מקדש'  'מורא  ספר  אין  ברענגט  ייבי 

טייערע  "מיינע  'דרך משה'.  בשם דעם 

אפ  זיך  "היט  זיך,  ער  בעט  ברידער," 

איר  וועט  המדרש,  בית  אין  רעדן  פון 

געראטעוועט ווערן פון א מגיפה". 

ב"ה  גיב  איך  וואס  יארן  שוין  איז  עס 

אנהייב  פון  רעדן  צו  נישט  אכטונג 

זיך  האב  איך  ווי  דאוונען,  סוף  ביז'ן 

פון  פטירה  דער  נאך  אונטערגענומען 

געווארנט  שטארק  זיין  צו  מאמען,  מיין 

אין קדושת בית המדרש לזכותה ולעילוי 

נשמתה, און איך האב דאס אנגעהאלטן 

שוועריגקייטן.  אלע  די  טראץ  שטרענג 

איך שפיר ביי מיר אז דער דאזיגער זכות 

איז מיר בייגעשטאנען.

מיר שטייען יעצט און וויינען און בעטן 

צוריק  אונז  זאל  ער  אז  רבוש"ע,  צום 

אריינלאזן אין זיין הייליג הויז און עפענען 

המדרש.  בית  פון  טויערן  די  אונז  פאר 

וועלן  זיך אונטערנעמען אז מיר  לאמיר 

בית  קדושת  אין  אפגעהיטן  מער  זיין 

המדרש און זיך פירן ווי עס דארף צו זיין. 

אין דעם זכות זאל שוין השי"ת עפענען 

די שערי בית המדרש, און בקרוב זאלן 

ארץ  קיין  ארויפצוגיין  זיין  זוכה  מיר 

ישראל און לויבן און דאנקען דארט דעם 

השלישי  המקדש  בית  אינעם  רבוש"ע 

במהרה בימינו אמן.

דער צפת'ער טור-גייד דערציילט:
עטליכע  נאך  יעצט  האלטן  מיר 

געהאט  נישט  האבן  מיר  וואס  וואכן 

די  אין  דאוונען  צו  מעגליכקייט  די 

די  נישט  איז  עס  ניין,  מדרשים.  בתי 

פון  ארויס  אונז  שיקט  וואס  רעגירונג 

די  נישט  איז  עס  און  המדרש,  בית 

אנדערע  וועלכע  אדער  "קאראנע", 

דער  אויף  געשעעניש  אדער  סיבה 

הבירה  מנהיג  א  דא  איז  עס  וועלט. 

איז  און  וועלט  גאנצע  די  פירט  וואס 

דער מסבב כל הסיבות. מיר דארפן זיך 

מען  וואס  אריינטראכטן  זיין,  מתבונן 

און  אונז  פון  ערווארט  מען  און  מאנט 

מתקן זיין וואס מיר דארפן.

און  ווארטן  מיר  וואס  צייט  דער  אין 

צדיק  גוי  ויבוא  שערים  "פתחו  בעטן 

אלעם  צום  לאמיר  אמונים",  שומר 

פילפאכיגע  א  זיין  מקבל  זיך  ערשטן 

זהירות פון היינט אן צו זיין א "גוי צדיק 

אין קדושת  זיין  נזהר  'אמנים'",  שומר 

און  תפלה  אמן,  עניית  המדרש,  בית 

זאלן  זה  בזכות  און  התורה,  קריאת 

אלע  פון  ווערן  אויסגעלייזט  שוין  מיר 

שוועריגקייטן און צוריק אריינגעלאזט 

ולבקר בהיכלו,  ווערן לחזות בנועם ה' 

די  אונז  פאר  עפענען  זיך  זאלן  עס 

שערי תפלה און אונזערע תפלות זאלן 

געענטפערט ווערן לרחמים ולרצון. 

*

איז  וואס  מעשה  א  איז  פאלגנד 

לעצטנס פארעפנטליכט געווארן אינעם 

וועגן דעם ענין  גליון "השגחה פרטית", 

לֵית לֵיהּ פּוּמָא  מַאן דְּ אֵימָתָא, כְּ הוּ בְּ לְּ א כֻּ אֶלָּ

פּחד׳דיגע דיבורים, פון הייליגן זוהר!

מעמד הר סיני
יעדעס מאל מען לייענט 

די הייליגע תורה!

ד  רָ	 כַּ לְסַדְּ  	 עַמָּ ל  כָּ עָ	ן  בָּ דֵין  כְּ ן  לְתַמָּ תּוֹרָה  סֵפֶר  סָלִיק 

וּלְכַוְונָ	  זִיעַ,  בְּ רֶתֶת  בְּ דְחִילוּ  בִּ ֵ	ימָתָ	  בְּ  ,	 לְתַתָּ רְמַיְיהוּ  ַ	ּ

לָא אוֹרַיְיתָא,  סִינַי לְקַבְּ ימִין עַל טוּרָא דְּ א קַיָּ תָּ הַשְׁ ה דְּ מָּ יְיהוּ, כְּ לִבַּ

ח פּוּמֵיהוֹן,  א לְמִפְתַּ וְיֵהוֹן צַיְיתִין וְיִרְכוּן 	וּדְנַיְיהוּ. וְלֵית רְשׁוּ לְעַמָּ

הוּ  לְּ כֻּ א  אֶלָּ אַחֲרָא,  ה  מִלָּ בְּ ן  כֵּ שֶׁ וְכָל  אוֹרַיְיתָא,  דְּ י  מִילֵּ בְּ אֲפִילּוּ 

יב, )נחמיה ח(  כְתִּ לֵית לֵיהּ פּוּמָא וְהָ	 	וּקְמוּהָ, דִּ מַאן דְּ אֵימָתָא, כְּ בְּ

וּכְפִתְחוֹ עָמְדוּ כָל הָעָם. וְָ	זְנֵי כָל הָעָם ֶ	ל סֵפֶר הַתּוֹרָה. 

צִבּוּרָ	, ָ	מַר  בְּ תּוֹרָה  סֵפֶר  מַפְקִין  ד  כַּ מְעוֹן  שִׁ י  רַבִּ

רַחֲמִין,  מַיָיא דְּ רְעֵי שְׁ חָן תַּ תְּ יהּ, מִתְפַּ לְמִקְרֵ	 בֵּ

הָכִי:  לְמֵימַר  נָשׁ  לְבַר  לֵיהּ  וְִ	בְעֵי  א,  לְעֵילָּ הָאַהֲבָה  אֶת  וּמְעוֹרְרִין 

לְחוֹדוֹי,  ר חַד בִּ 	וֹרַיְיתָ	, בַּ סִפְרָ	 דְּ מֵיהּ  ]וכו'[. וְָ	סִיר לְמִקְרֵי בְּ רִיךָ שְׁ בְּ

אִילּוּ  כְּ מִפּוּמֵיהּ,  ין  מִלִּ מְעוּן  יִשְׁ דְּ גִין  בְּ תְקִין,  וְשַׁ צַיְיתִין  א  וְכֹלָּ

סִינַי!     ]זוה"ק פ' ויקהל רו. ועיי"ש[  עֲתָא מִטּוּרָא דְּ ילוּ לָהּ הַהִיא שַׁ קַבִּ

אין אידישער איבערזעצונג:
בימה[,  דער  ]	ויף  ַ	רויפ	עפירט  ַ	הין  ווערט  תורה  ספר  די  ווען 
	ן  מיט  	ונטן  פון  צו	רייטן  זיך  פָ	לק  		נצע  דָ	ס  ַ	צינד  דַ	רף 
פונקט  ה	רץ  	ין  פָ	רשטעלן  זיך  	ון  ובזיע,  ברתת  ופחד,  	ימה 
ווי מען וואלט יעצט געשטאנען אויפ'ן בארג סיני, מקבל צו זיין די 
פאָלק  דאָס  און  די 	ויערן,  צוניי	ן  	ון  צוהערן  ז	ל  מען  	ון  תורה! 
האט נישט קיין ערלויבעניש צו עפענען דאס מויל אפילו אויף דברי 
תורה, און אוודאי נישט רעדן עפּעס אנדערש, נאר יעדער איז מיט 

אַ פאָרכט כאילו מען האט נישט קיין מויל.

רבי שמעון ה	ט 	עז		ט, ווען מען נעמט 	רויס די ספר תורה 	ין 	 
ציבור, צו לייענען דערין, ווערן געעפנט די טויערן פון רחמים אין 
הימל, און מען איז מעורר אויבן די אהבה, 	ון 	 מענטש ד	רף ז		ן 

	זוי: ״בריך שמי'״ וכו'.

עס ט	ר קיינער נישט לייענען 	ין די תורה, נ	ר דער 	יינער  און 
שווייגט,  מען  און  	ויס  הערט  יעדער  	ון  קור	[  בעל  ]דער  ַ	ליין 
מען  כאילו  מויל,  זיין  פון  ווערטער  די  ווערן  	עהערט  ז	ל  עס  כדי 

האט עס מקבל געווען אין יענע צייט פון הר סיני.



נַקְדִישָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ע

 מי שמכיר בעצמו שאינו יכול להתאפק מלדבר בעת התפילה
טוב לו שלא יבוא לביהכנ"ס כל עיקר!   ]מעלות המדות פרק ז'[

פון מורא מקדש. מיר גיבן עס איבער אין די ווערטער 

פונעם בעל המעשה:

פאר  עוסק  בין  איך  וואס  צייט  לענגערע  א  שוין 

פרנסה ארומפירנדיג אידן אחינו שבגולה וואס קומען 

באזוכן אין ארץ ישראל, אין די הייליגע שטעט מירון, 

צפת, טברי' און נאך פלעצער. 

צו  צוצובויען  אויסגעקומען  מיר  איז  צוריק  צייט  א 

פולן  אין  געווען  נישט  איז  ארבעט  די  און  הויז,  מיין 

איין  פארשריפטן.  געזעצליכע  די  מיט  איינקלאנג 

רעגירונגס- די  פון  בריוו  א  ערהאלטן  איך  האב  טאג 

אראפצואווארפן  פאדערונג  א  מיט  אינסטאנצן 

איך  בין  דערצו  צוגעבויט.  האב  איך  וואס  טייל  דעם 

אויפגעפאדערט געווארן צו באצאלן א גרויסע געלט-

שטראף פאר'ן פארלעצן דאס געזעץ. 

זיך אין דעם שווערן מצב, האב איך  ארומזעענדיג 

זיך  העלפן  מיר  זאל  וואס  לאיער  א  צו  געוואנדן  זיך 

פארטיידיגן. דער לאיער האט מסכים געווען מיך צו 

פארטרעטן אין געריכט פאר א גאר טייערן פרייז. באין 

אין  פעקל  דעם  פון  ארויסזען  זיך  וועלנדיג  ברירה, 

וועלכן כ'בין אריינגעפאלן, האב איך צוגעשטימט אים 

צו דינגען פאר דעם פרייז.

עטליכע טעג שפעטער, האב איך באגעגנט א גוטן 

חבר, א מיטגליד אין די שטאט-ראט, און איך האב אים 

אריבער.  גיי  איך  וואס  פרשה  גאנצן  דעם  דערציילט 

האט ער מיר געזאגט אז עס איז א שאד צו באצאלן 

מיר  עס  קען  ער  ווען  לאיער  א  פאר  געלט  אזויפיל 

זיין אויפן  וועל דיר עס מסדר  ערלעדיגן בחנם, "איך 

אראפווארפן  דארפן  נישט  וועסט  דו  אופן,  בעסטן 

וואס דו האסט צוגעבויט, און דו וועסט זעהן אז אויך 

די געלט-קנס וועסטו נישט דארפן באצאלן".

איך האב זיך פארבונדן מיט'ן לאיער און געזאגט אז 

וואס  ווייל כ'האב איינעם  זיין הילף,  איך דארף נישט 

זיין אומזיסט. דער לאיער האט  וועט עס מיר מסדר 

מיר אבער אויפגעקלערט אז יענער מיינט אפשר אז 

פארשטייט  ער  אבער  העלפן,  קענען  מיר  וועט  ער 

אוודאי נישט ווי טיף די פראבלעם איז. ער האט נישט 

געהאלטן ביים מוותר זיין אויף דעם קעיס,  און האט 

וואו  געריכט  ביז'ן טאג פונעם  נישט אפגעלאזט  מיך 

איך בין געגאנגן נאך גרויס דרוק.

אין בית המשפט האט דער לאיער טאקע געקעמפט 

פאר מיר, און דער ריכטער האט ארויסגעגעבן דעם 

און איך  הויז  נישט צעווארפן דאס  איך מוז  פסק אז 

דער  ווען  שטראף.  געלט  קיין  באצאלן  נישט  דארף 

לאיער  דער  האט  געענדיגט,  זיך  האט  פראצעס 

רב  הון  א  מיר  פון  פארלאנגט  און  זיינס  געפאדערט 

פאר זיין ארבעט.

קלאר  אים  האב  איך  אז  גע'טענה'ט  האב  איך 

געזאגט אז איך דארף נישט זיין הילף און ער האט דאס 

געטון אויף זיין אייגענעם חשבון. ער האט זיך אבער 

נישט געלאזט און געפאדערט אז כ'זאל אים באצאלן, 

האב איך אים פארגעשלאגן צו קומען צוזאמען מיט 

מיר צו א רב און הערן א דעת תורה. ער האט אבער 

ער  אז  געסטראשעט  האט  און  געווען  מסכים  נישט 

וועט מיך אנקלאגן אין געריכט.

ער האט טאקע געהאלטן ווארט, און מיטאמאל איז 

געווארן  בין  איך  קטיגור.  א  געווארן  גאר  סניגור  דער 

וויל  וואס  מיר,  צו  טראכטן  אנגעהויבן  און  פארלוירן 

אזעלכע  דורך  גיי  איך  אז  הימל,  אין  מיר  פון  מען 

שוועריגקייטן. דא בין איך אריין אין געריכט-הויז פאר 

איין סיבה, און דער זעלביגער וואס האט מיך דארט 

פרישע  אין  אריין  יעצט  מיך  שלעפט  פארטיידיגט 

פראבלעמען אן קיין בארעכטיגטער סיבה.

באשלאסן  איך  האב  התבוננות,  שטיקל  א  נאך 

קדושת  אין  זהירות  פון  ענין  אין  פארבעסערן  צו  זיך 

איך  אז  געווען  מקבל  זיך  האב  איך  המדרש.  בית 

וועל גארנישט רעדן בשעת איך געפין זיך אין א בית 

דער  אז  געבעטן  איך  האב  זה  בזכות  און  המדרש, 

רבוש"ע, דער שופט כל הארץ, זאל מיך אויסלייזן פון 

די אלע צרות.

מיר  איז  דאס  אז  פארשטיין,  דארפט  איר 

איינער  אלס  גרינג.  אנגעקומען  נישט  איבערהויפט 

וואס פארט ארום צו די אלע מקומות הקדושים און 

בית  אין  באזוכער  מיט  אריין  איך  גיי  מדרשים,  בתי 

אין  אלקבץ  שלמה  רבי  און  אריה"ק  פונעם  המדרש 

צפת עיר הקודש, און נאך, און איך ווייז זיי, "דא האט 

געדאוונט דער 'בית יוסף; דא רבי שלמה אלקבץ; און 

אט איז דאס בית המדרש פון עדת חסידים;", אא"וו. 

יעצט וועט עס מיר נישט אנקומען אזוי גרינג. איך וועל 

דאס אלץ קענען דערציילן נאר שטייענדיג פונדרויסן, 

אנשטאט אריינגיין און רעדן צו די באזוכער אינעווייניג 

אין די בתי מדרשים און בתי כנסת.

מיר  טרעף  איך  און  וויילע,  א  אריבער  איז  עס 

אן  אלס  מאל  דאס  הויז,  געריכט  אין  ווידעראמאל 

ווי  האט,  וועלכע  לאיער   פונעם  אנגעקלאגטער 

פאר'ן  פארגעשטעלט  פעלד,  דעם  אין  מומחה  א 

ריכטער קלארע באווייזן אז איך קום אים געלט, און 

זיך  וועט  משפט  דער  ווי  אויסגעזען  נישט  האט  עס 

אויסלאזן לטובתי. 

ריכטער  דער  האט  טענות,  זיינע  פארלייגן  נאכ'ן 

ארויסגעגעבן זיין פסק און אויסגערופן אז איך דארף 

דער  וכך.  כך  פון  סכום  א  לאיער  פאר'ן  באצאלן 

וואס איך דארף באצאלן,  די סומע  לאיער, הערנדיג 

איז שיער נישט אראפגעפאלן פון איבערראשונג און 

סומע  נישטיגער  אזא  פאר  אז  אנגערופן  זיך  האט 

וואלט אים קיינמאל נישט איינגעפאלן צו רופן איינעם 

געוואונדערט,  זיך  האט  ריכטער  דער  געריכט.  אין 

לאיער  דער  וואס  סומע  די  איז  דאס  אז  אנווייזנדיג 

פון  די פאפירן אז ער מאנט  אין  האט אריינגעשריבן 

מיר.

עס האט זיך ארויסגעשטעלט אז דער לאיער האט 

טעות.  באדייטנדן  זייער  אבער  קליינעם  א  געמאכט 

ציפערן...  די  פון   0 איין  אויסגעלאזט  ער האט פשוט 

געדארפט  אים  האב  איך  אז  אויסגעקומען  איז  עס 

וואס  סכום  פונעם  צענטל  א  ווי  נישט מער  באצאלן 

ער האט פארלאנגט.

פארשטייט זיך, אז איך האב זיך שטארק געפריידט 

מיר  האט  עס  פרטית.  השגחה  קלארער  דער  מיט 

אבער דאך געציפט אין הארצן, פארוואס עס איז אזוי 

צוגעפירט געווארן אז איך זאל דורכגיין דאס גאנצע 

עגמת נפש און דארפן בכלל עפעס באצאלן, כאטש 

עס האט זיך גערעדט ממש פון פרוטות און בלויז א 

צענטל פונעם פארלאנגטן סכום.

אז  געטראכט,  און  געווען  מתבונן  זיך  האב  איך 

און  מיר,  פון  מער  עפעס  הימל  פון  מען  וויל  אפשר 

כ'בין צוגעקומען צו דער החלטה, אז עס איז דא איין 

נקודה אין דעם ענין פון בית המדרש וואס פאדערט 

דאס  איז  דאס  און  תיקון,  שטיקל  א  מיר  פון  נאך 

טאקע  רעד  איך  אמת,  לגברא".  גברא  "בין  לערנען 

מען פארלערנט  אז  אבער  התורה,  קריאת  ביי  נישט 

הערן  צו  פארפאסן  דעם  דורך  מען  קען  אמאל,  זיך 

אויף  אמן  ענטפערן  צו  אויך  אזוי  און  לייענען,  דאס 

ברכו און די ברכות. 

תורה  "זמן  געווען,  מחליט  דעמאלט  האב  איך 

געווען  מקבל  כ'האב  און  לחוד",  תפלה  וזמן  לחוד 

קריאות.  די  צווישן  מער  לערנען  צו  נישט  זיך  אויף 

דאס איז געווען אויף א מאנטאג. דעם אנדערן טאג, 

געלט  סכום  ריזיגן  א  ערהאלטן  איך  האב  דינסטאג, 

און  יארן  שוין  שולדיג  געווען  מיר  איז  איינער  וואס 

זיך שוין לאנג געהאט מייאש געווען עס נאך  כ'האב 

ערך  אן  געווען  איז  סכום  דער  באקומען.  צו  אמאל 

צען מאל אזויפיל ווי די סומע וואס דאס געריכט האט 

אויפגעפאדערט פון מיר צו באצאלן דעם לאיער. 

זאלט  איר  אלע,  אייך  כ'ווינטש  ברידער!  טייערע 

אזעלכע  צו  אנקומען  דארפן  נישט  קיינמאל 

שוועריגקייטן, און אז אלץ זאל זיך שטענדיג אויסלאזן 

אין  געווארנט  זיין  צו  געדענקט  גוטן.  צום  אייך  ביי 

בפרט  רעדן,  פון  היטן  זיך  און  המדרש  בית  קדושת 

וועט  דערמיט  און  התורה,  קריאת  און  דאוונען  ביים 

תפלות  אייערע  און  צרות,  אלע  פון  אפהיטן  זיך  איר 

וועלן בעז"ה אנגענומען ווערן לרחמים ולרצון.



ָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ענַקְדִיש

פייערדיגע ווערטער וועלכע זענען געזאגט געווארן ל"ג בעומר תש"פ דורך

הרה"צ המשפיע רבי אלימלך בידרמאן שליט"א

אחי וריעי, אהובי וידידי. את אחי אנכי מבקש! 
רבותי, מען גייט אנצינדן די הדלקה, רבי שמעון איז מיט אונז, מיר 
ווילן אלע געהאלפן ווערן. מיר זענען מאמינים בני מאמינים אז רבי 

שמעון איז דא מיט אונז, מיר האבן אמונה ברבי שמעון...

יעדער איינער ווייסט ביי זיך וועלכע קבלה ער דארף זיך מקבל זיין. 
ווער בין איך צו זאגן, איך ווייס מיין מצב און איך ווייס ביי מיר וואס 

איך דארף מיר מקבל זיין, אבער לאמיר נאר זאגן א קליינע דוגמא.

האט  מען  זאך,  אינטערסאנטע  אן  דא  איז  טעג  איצטיגע  די  אין 
בני  מאמינים  זענען  אונז  מדרשים,  בתי  די  פון  ארויסגעטריבן  אונז 
מאמינים אז אלעס איז נאר הקב"ה, ער האט אונז געזאגט: "חברה, 

לאזטס איבער דעם בית המדרש און גייטס אהיים!". - מען לערנט 
זענען אויף  ווי האט מען דאס געהערט?! שיעורים  אויף טעלעפאנען, 
געהערט  מען  האט  ווי  טעלעפאנען,  אויף  חברותות  טעלעפאנען, 

אזאנס?! 

נאר וואס, דו ביסט געזעצן אין ביהמ"ד, דו האסט געלערנט, און די 
טעלפאן איז געווען אנגעצינדן. אינמיטן דאווענען קוקט מען ווער עס 
רופט אויפן טעלפאן, זאגט אויף דעם הקב"ה: "א מינוט, ווער איז מער 
חשוב, איך אדער די טעלפאן? אה, די טעלפאן איז מער חשוב? איז 
גיי אהיים מיטן טעלפאן און פארמאך דעם ביהמ"ד! דער טעלפאן 

איז דאך מער חשוב ביי דיר."

מיר גייען זיך אצינד מקבל זיין אויף פערציג טאג צו פארמאכן 
דעם טעלפאן איידער מען גייט אריין אין די בתי מדרשות!

וועסט  דו  וואס  צוליב  פאסירן  וועט  גארנישט  מורא,  נישט  האב 
פארמאכן דעם טעלפאן, קיין שום פיקוח נפש. מאך צו דעם טעלפאן! 

לאמיר זינגען:-

סוגרים פלפונים בבתי מדרשים, בהילולא דבר יוחאי! 
סוגרים פלפונים בבתי מדרשים, בזכות אדונינו בר 

יוחאי!...
ווילן  מיר  קבלה.  א  פון  דוגמא  א  געגעבן  נאר  האב  איך  רבותי, 

ציהען דראנטן! 

מען דארף מקפיד זיין אויפן עצם ענין פון כבוד בית המדרש. אין 
ספר דרך משה וואס איז נספח לספר הגן שרייבט ער א מורא'דיגע 
לשון. די גמרא זאגט )בב"ק ס:(, דבר בעיר, אויב ס'איז דא א מגפה אין 
לבית הכנסת מפני שהמלאך המות מפקיד  יחידי  יכנס  שטאט, אל 
שם כליו. זאגט דער דרך משה אז דאס מיינט אז די כלים פונעם מלאך 

המות איז דאס וואס מען רעדט אין בית המדרש!

לאמיר זיך מקבל זיין נישט צו רעדן אין ביהמ"ד פערציג טאג און 
ווייל די  ווערן פון אלע משחיתים,  וועט מען געראטעוועט  דורך דעם 
כלים פונעם מלאך המות איז דאס וואס מען רעדט אין בית המדרש. 

עס איז באקאנט אז דאס איז די אייציגסטע זאך אויף וואס די שולחן 

ערוך שרייבט 'גדול עוונו מנשוא'. - רבי שלמה זלמן אויערבאך זצ"ל, 
דער  געווען  איז  ער  וואס  אויסער  אז  איז באקאנט  הדור,  פוסק  דער 
פוסק הדור, איז ער אויך געווען א גאון במידות. ווייס איך אן עובדא, 
א מורא'דיגע מעשה, אז איינער האט איהם אמאל געפרעגט אז ס'איז 
דא אן עלטערע איד וואס רעדט ביים דאווענען, און ער איז מוחה אויף 
צו מעג ער איהם דערלאנגן א  צו,  נישט  יענער הערט  איהם אבער 

פראסק כדי ער זאל אויפהערן רעדן.

זאגט  ער   – געענטפערט  האט  הדור  פוסק  דער  וואס  הערטס 
א  ביהמ"ד  אין  אריינגעריסן  זיך  וואלט  אויב  מיר,  זאג  "יא!  איהם: 
'טעראריסט' וואלסטו מיר דען געקומען פרעגן צו דו מעגסט איהם 
פון  מקור  די  איז  דאס  אז  מען  ווייסט  אונז  ביי  פראסק?!  א  געבן 

אידישע צרות!

"און דעריבער איז דאס די איינציגסטע זאך אויף וואס עס שטייט 
אין שו"ע 'גדול עוונו מנשוא', פארוואס? ווייל וואו נאך שטייט 'גדול 
עוונו מנשוא'? אין פרשת בראשית ווען קין האט געהרג'ט הבל. דאס 
איז וואס עס געשעהט ווען מען רעדט ביים דאווענען! מען איז גורם 
פארן צווייטן און פארן דריטן מחלות מיט צרות! איז מען דאך גענוי 
ווי קין, דעריבער איז דאס די איינציגסטע זאך אויף וואס עס שטייט 

גדול עוונו מנשוא".

"מיר נעמען זיך אצינד פאר אז פערציג טאג פון ווען מיר וועלן 
צוריק אריינגיין אין בית המדרש, וועלן מיר נישט רעדן בשעת 

התפלה! און פארמאכן די טעלפאנען!" 
לעצטיגע  די  פון  נאר  נישט  צרות,  די  אפהאלטן  מיר  וועלן  אזוי 
מחלה כידוע, ליידער ליידער קול יעקב נוהם מתהומותיך, איש איש 

נגעו ומכאובו, זאל דא אלעס פארברענט ווערן אין די הדלקה.

במורא  נזהר  זיין  וועלן  "מיר  שמעון:  רבי  צו  אויס  שרייען  מיר 
ויהי  מקדש, ובזכות דעם זאל געבויעט ווערן דעם בית המקדש!". 

נועם ה' אלוקינו עלינו ומעשה ידינו כוננה עלינו...



נַקְדִישָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ע

בס״ד

בָרוֹ! בַר ה', הַחֲרֵדִים אֶל דְּ מְעוּ דְּ שִׁ

אויסצוגן פון דרשות פון רבנים הגאונים 
שליט"א איבער די חובת השעה זיך צו מקבל 

זיין קבלות טובות בענין "מורא מקדש"

היכון לקראת ה' אלקיך
...מען דארף וויסן שבת ווען מען קומט אין בית מדרש דארף טאקע 
זיין אוועקגעשטעלט די דאווענען, טאקע די עבודת הקרבנות פון 
אנפאנג דאווענען צו קענען זאגן טאקע מיט די ריכטיגע צו וויסן אז 
אינו דומה די עבודת הקרבנות פון שבת, די פסוקי דזמרה פון שבת 
עס איז נישט די זעלבע פסוקי דזמרה פון  א גאנצע וואך, און מיט 
דעם קען מען מעלה זיין אלע תפילות פון א גאנצע וואך וואס איז 
נישט געווען אזוי בשלימות, קען מען מעלה זיין, קען מען מעלה זיין 
מיט די שבת, די קריאת התורה פון שבת איז א לימוד התורה ברבים 

ס'האט א כח משלים זיין אויף אלע לימוד התורה, 

מען דארף נזהר זיין טאקע בקדושת ספר תורה, נישט רעדן בשעת'ן 
לייענען, נישט לייענען בשעת קריאת התורה, 

דעס איז די כח, מען דארף יעצט משלים זיין אויף די אלע אלע 
תפילות, און סתם אזוי דארף מען איייביג משלים זיין.

לבוא לביהמ"ד בכוונה רק להתפלל
... דער אייבערשטער העלפט מען קען קומען אין בית המדרש, 
מען קען ווייטער עוסק זיין בתורה אין בית המדרש, פאר די גאנצע 
וואך דארף מען טאקע זעה משלים צו זיין די אלע תפילות וואס איז 
נישט געווען אזוי ווי עס דארף צו זיין, טאקע מען קומט אין בית 

המדרש זאל מען האבן מער זהירות.

קיינער ווייסט נישט די גרמא פון דעם, אבער עס קען זיין אז עס 
בית  אין  כלים  פארשידענע  אלע  די  אריין  ברענגט  מען  ווייל  איז 
ער  דארף  דאווענען  קומט  א מענטש  כלי  א  המדרש, אפילו סתם 
געדענקען אז  די בית מדרש איז א מקום קדוש אז ער וויל רעדן צום 
אייבערשטער, דער אייבערשטער זאל צוהערן זיינע תפילות, נישט 

אריינברענגען אין בית מדרש נישט בכלל עפענען אזא מין כלי.

א  קיין שמירה אפילו  נישט  וואס האט  כלי  א  נישט  רעדט  מען 
כלי מיט א שמירה סתם מ'קומט יעצט אין בית מדרש דארף מען 
וויסן אז מען איז געקומען אין בית מדרש צו זאגן דיבורים פאר'ן 
אייבערשטער מען גייט מתפלל זיין פאר'ן אייבערשטער, מען גייט 
עוסק זיין בתורה, דארף עס אוועקגעשטעלט ווערן אן קיין הפרעה 

זאכן וואס קען איהם שטערן, און אוועקשטעלן א קדושה משלים 
זיין פאר אלע תפילות וואס איז נישט געווען ווי עס דארף צו זיין. 

די אלע  וועגן דעם איז געקומען  זיין אז דאס איז דער רמז  קען 
זאכן וואס גיייט פאר און מען גייט אדורך, און פרק טאקע די וואך 
בעולם,  איז  דבר  וואס  דברים  די שבעה  אויס  רעכענט  ער  שטייט, 
פירות שביעית וואס איז דאס פירות שביעית וואס דורך דעם קומט 
א דבר בעולם, איז מרמז טאקע די "ושבתה הארץ שבת לד'" טאקע 
"ושבתה הארץ שבת לד'" והיתה שבת הארץ לכם לאכלה, אז דורך 
דעם וואס מען איז שובת אין שמיטה מען איז עוסק בתורה, הארץ 
שובת  מ'איז  וואס  דאס  אכלה,  געבן  ענק  וועט  דעס  לאכלה,  לכם 
במלאכה אין שמיטה און מען איז עוסק אין תורה דער תורה וועט 
כח  געבן  ענק  וועט  דעס  אז  אויס  קומט  פירות  די  אין  אריינגיין 

לאכלה.

קומט אויס אז מען דארף זיך מאכן די חשבון פאר זיך אליין די 
תפילה, מען זאל קענען משלים זיין פאר די אלע חסרונות וואס איז 
געווען אוועקשטעלן נישט אריינברענגען אין בית מדרש בכלל אזא 

כלי אויסלעשן פאר מען קומט אריין אין בית מדרש אריין!

תפילות  די  אז  געדענקען  מען  דארף  קודש  שבת  בפרט  און 
שבת, די חשיבות פון תפילות שבת אז כל ברכאין דלעילא לתתא 
גייט  מען  וואס  דורכדעם  שבת  דעם  אין  תלוי  איז  אלעס  ביומא, 
זיך אוועקשטעלן די תכלית פונעם שבת איז צו דאווענען אין בית 

המדרש נישט צו רעדן ביים דאווענען! נישט צו רעדן ביים לייענען!

זיך אוועקצושטעלן, און טאקע אויסנוצן די גאנצע שבת אויף צו 
לערנען און לימוד התורה...

ברכאין  כל  זיין  ס'זאל  העלפען  טאקע  אייבערשטער  די  זאל 
צו אלע השפעות  זיין  זוכה  מ'זאל  ביומא דשביעין תליא,  דלעילא 
פון קדושה מען זאל זוכה זיין צו אלע השפעות טובות, דורך דעם 
די  איז  איז שבת  פון שבת,  כח  דעם  וועט אראפברענגן  וואס מען 
הכנה פאר די שבת דלעתיד, זאל די אייבערשטער טאקע העלפען 
מען זאל קענען זוכה זיין טאקע אראפצוברענגען די שבת דלעתיד, 
און זוכה זיין צו זעהן התרוממת קרן הורה וישראל, והתגלות כבוד 

שמים עלינו בב"א.  

בס״ד

מתוך  דב"ק של כ"ק אדמו"ר מסאטמאר שליט"א
בעת ס"ג פרשת בהר בחקותי תש"פ לפ"ק – וויליאמסבורג יצ"ו 



ָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ענַקְדִיש

...און אויכעט דארף מען זיך מקבל זיין, מיט'ן אויבערשטנ'ס הילף 

אז מ'וועט צוריק עפענען די בתי מדרשים, מ'זאל נישט מיטברענגען 

דעם  מיט  נישט  בכלל  מ'ברענגט  זאך  בעסטע  די  טעלעפאן,  דעם 

אפילו  שבלב.  עבודה  דאך  איז  תפלה  ביהמ"ד.  אין  טעלעפאן 

וויפיל  מחשבה  די  אין  אייביג  מ'האלט  אבער  אפ,  עס  מ'שפארט 

מיס"ד קאל"ס האב איך שוין, ביי אשרי ובא לציון קוקט מען שוין 

מיטברענגען  נישט  בל"נ  מקבל  מ'איז  אז  גוט  אוודאי  איז  דערויף, 

דעם טעלעפאן....

וואס האט שכל אין קאפ, פארשטייט אז מען  יעדער איינער   ...

טאר נישט זיין צוזאמען מיט איינער וואס איז אנגעשטעקט, ווייל 

מען רעדט איינער אריין אין אנדערען קען ארויסקומען שפייאכטס, 

יעדער איינער מיט זיינע זאכן. 

זיך  זאל  עס  ושלום,  חס  ווען  אז  זיכער,  מען  ווייסט  דאס  אבער 

געשריגן  מען  וואלט  זאכן,  די  מיט  מענטשן  דריי  צוויי  דרייען  דא 

"ארויס! ארויס! ארויס! וואס זיצסטו דא?! גיי אוועק! גיי אוועק! דו 

באלאגנסט נישט דא". 

די זעלבע דארף א מענטש וויסן, ער קומט אריין אין בית מדרש, 

אפילו ער רעדט נישט, ער הערט נאר אויס יענעם, איז ער די זעלבע 

חייב! איז ער די זעלבע באנדיט! די זעלבע עבירה טראגט ער, גדול 

אים  הערט  ער  ווען  ווייל  אויס,  אים  הערט  ער  ווייל  מנשוא!  עונו 

נישט אויס, האט יענער נישט צו וועם צו רעדן. 

שיק אים אוועק, "גיי אוועק! גיי אוועק! גיי אוועק! דו באלאנגסט 

נישט דא!", עס באלאנגט נישט דא, עס איז א געפערליכע זאך, דאס 

רעדן אין בית מדרש איז גדול עונו מנשוא!...

בס״ד

בס״ד

מתוך  דב"ק של כ"ק אדמו"ר מסקולען שליט"א
ליל שישי פרשת תזו"מ תש"פ לפ"ק

מתוך דב"ק של כ"ק אדמו"ר מטאהש שליט"א
ס"ג פ' כי תשא תש"פ לפ"ק

...יעצט איז געבליבן א בית המקדש מעט. דער אייבערשטער האט 

דאך ליב אידן, דעם בית המקדש קען איך נישט, א בית המקדש מעט 

דאס איז די בתי מדרשים. דאס איז מעין בית המקדש. פארוואס, 

געוויסע  א  דא  איז  עס  דאווענט,  מען  וואו  פלאץ  א  איז  עס  ווייל 

אידן  ערליכע  דאווענען,  אידן  המדרש.  בית  אין  השכינה  השראת 

יהא שמיה רבה,  גייט אריין א קדושה, אמן  דאווענען דארטן, עס 

מען זאגט ברכו, מען לערנט, עס איז א שטיקל בית המקדש. דער 

א שייכות  מיר האבן  זאלן  אונז  געלאזט  אייבערשטער האט דאס 

בתי  מיט  פול  איז  יוראפ  גאנץ  מדרשים,  בתי  אידישקייט.  מיט 

מדרשים, מיט שטיבלעך.

יעצט ווען מען איז מבזה א בית המקדש מעט, מען רעדט ביים 

דאס  טריפה'נע טעלעפאון,  א  ארויס  נעמט  מען  אדער  דאווענען, 

איז עבודה זרה! עבודה זרה אין היכל! עס איז די זעלבע זאך. האט 

דער אייבערשטער צוגעשפארט די בתי מדרשים!...

בס״ד

מתוך דרשת הרה"צ רבי יצחק אלעזר מאסקאוויטש שליט"א
אדמו"ר מ'שאץ 

נישט צו רעדן ביים דאווענען. באמת  זיין צוזאמען  לאמיר מקבל 

רוב עולם ווייסט שוין דערפון, רוב עולם געבט שוין אכטונג דערויף, 

אבער אין די ספרים שטייט אז אפילו יחידים וואס רעדן קענען אויך 

שטערן די קבלת התפלה ח"ו.

...אין אמת'ן, אידן זענען דאך נאנט צום אייבישטען. מען זעהט 

יעדער  ביהמ"ד,  אין  גיין  נישט  קען  מען  ווען  בשעת  יעצט  דאס 

איינער זוכט דאס בעסטע וואס ער קען.

וועט  אייבישטער  דער  ווען  אז  זיין  מקבל  יעצט  זיך  מען  דארף 

העלפן בקרוב ממש צו קענען צוריק גיין אין די בתי מדרשים, לאמיר 

זיך צוזאמען מקבל זיין, אז מען וועט נישט רעדן ביים דאווענען פון 

אנהייב ביזן סוף!

...אונז וועלן מיר זיך יעצט מקבל זיין בל"נ, - מען טאר נישט מאכן 

קיין נדרים - אבער בל"נ איז מען זיך מקבל אז מען וועט נישט רעדן 

פון אנהייב דאווענען ביזן סוף!

בס״ד

מתוך דרשת הרה"צ רבי יוחנן וואזנער שליט"א
ראב"ד דחסידי סקווירא



נַקְדִישָׁבשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ע

איז ממילא איך גיי נישט אריין אינעם עצם ענין פון האבן און ניצן 

א סמארטפאון, דאס פאדערט זיך א באזונדערע שמועס וואס איז 

נישט יעצט דער צייט, אבער עכ"פ נישט אין ביהמ"ד ס'דאך פארט 

א מקדש מעט, א מקום קדוש. 

קומט  עלעקטערישאן  אן   - מאל  לעצטע  דערמאנט  עס  כ'האב 

פלאמבער  א  אויך  אזוי  ביהמ"ד,  אין  געצייג  זיין  מיט  אריין  נישט 

ניצט זיינע טאל'ס אינדרויסן, ווען ער ווערט פארטיג לאזט ער דאס 

זעלבע  ביהמ"ד, דאס  אין  נאכדעם קומט ער אריין  אינדרויסן, און 

דארף זיין ביי א סמארטפאון, האסט עס, נוץ עס אינדרויסן, ווען דו 

ענדיגסט קום אריין. 

בס״ד

מתוך דב"ק של כ"ק אדמו"ר מקאסאן שליט"א
שב"ק פ' תרומה תש"פ לפ"ק קודם קריאת התורה

זאל  דאוונען  אינמיטן  אז  אויף דעם,  ...וויפיל דארף מען קעמפן 
מען נישט ארויסנעמען קיין סעלפאן. אפילו א כשר'ן סעלפאן טאר 

מען נישט אריינברענגען אין בית המדרש. 

ארום  גייט  וואס  מחלה  דער  מיט  זיך  מוטשעט  מען  ווען  יעצט, 

ל"ע, דארף מען דערפון ארויסנעמען א חיזוק און א קבלה, נזהר צו 
זיין בקדושת בית המדרש. דאס וועט ארויסהעלפן און עס וועט זיין 

דער תיקון, אז די גזירה זאל אפגעטון ווערן...

בס״ד

 

מתוך דב"ק של כ"ק אדמו"ר מטענקא שליט"א
יום א' פ' ויקרא תש"פ לפ"ק - בשיחה לחסידיו ותלמידיו על הטעלפאן

...אט דאס זאגט די גמרא )בבא קמא ס:(, 'אם יש דבר בעיר וכו''. וואו 

באהאלט דער שטן זיינע כלים? אין בית הכנסת. זאגט רב ייבי אין 

און  המדרש,  בית  אין  רעדט  מען  ווייל  איז  דאס  אז  מקדש,  מורא 

פון דארט באקומט דער שטן זיינע כוחות. עס קען זיין, אז עס איז 

מרומז דערין, אז די כלים וואס מען ברענגט מיט אין בית המדרש, 

וואס דאס איז א בזיון פאר'ן רבוש"ע און א זלזול אין תפלה, דאס 

זענען די כלים פונעם שטן! און דאס גיט רח"ל פאר'ן שטן די כוחות.

דא רעדט מען נישט פון א דבר בעיר, דא רעדט מען פון א דבר 

אויף די גאנצע וועלט! זאלן זיך אידן אויפוועקן און כאפן א טרייסל 

אוועק צו ווארפן אלע שטותים און זעהן וויאזוי מען קומט אריין 

דארף  מען  אז  מפורשת  הלכה  אן  דאך  איז  עס  אויבערשטן.  צום 
אוועקנעמען אלע טירדות איידער מען שטעלט זיך דאווענען. ווי קען 

א מענטש האלטן א כלי?!

צרות!  אלע  מאכט  דאס  דאווענען,  ביים  רעדט  מען  אז  בפרט 
ס'איז  ווען  מאל.  צענדליגע  געזאגט  דאס  האט  זצ"ל  וואזנער  רב 
געקומען א פעקל האט ער דאס געשריגן. דער וועלט טרייסלט, זאל 
יעדער דאס נעמען און צומאכן דאס מויל ווייל קיינער ווייסט נישט 

וויפיל מען איז מזיק כלל ישראל! 

כלל  גאנץ  מיט  מען  טשעפעט  דאווענען  ביים  רעדט  מען  אז 
ישראל, מען זאל צומאכן די מויל ביים דאווענען!..

בס״ד

מתוך דרשת הרה"ג רבי מאיר מיכאל גרינוואלד שליט"א

...אט אזא פנים האט עס ווען מען נעמט ארויס א סעלפאן אין 
בית המדרש ביים דאוונען. ליידער האט מען זיך שוין צוגעוואוינט 
זיך אנצורופן  די העזה  נישט  קיינער האט מער אפילו  און  דערצו, 
קעגן איינעם וואס טוט אזוי. דער חילול השם און השגת גבול איז 

אבער נורא ואיום!

צוריק  שוין  אונז  זאל  מען  ווארטן  און  שטייען  מיר  ווען  יעצט, 
אריינלאזן אין אויבערשטנ'ס הויז, איז צייט זיך מתבונן צו זיין און 
מער  דיר  וועלן  מיר  געטרויען,  אונז  קענסט  רבוש"ע:  פאר'ן  זאגן 

נישט משיג גבול זיין. מיר וועלן זיך פירן מיט דרך ארץ ביי דיר אין 

שטוב.

א איד האט אנגעפרעגט ביי מורי ורבי, גאב"ד ירושלים שליט"א, 

אים  צו  פארבונדן  דארפן  זיך  וועט  מען  אז  מעגליך  איז  עס  היות 

דרינגנד פון שטוב, צי עס איז ריכטיג אז ער זאל האבן ביי זיך דעם 

סעלפאן אין ביהמ"ד ביים דאוונען. די תשובה איז געווען אז ניין, ער 

זאל בעסער בלייבן דאוונען אינדערהיים ביחידות....

בס״ד

מתוך דרשת הרה"ג רבי יצחק אייזיק קרישבסקי שליט"א
פרשת תזו"מ תש"פ לפ"ק



Keren Tosfes Yom Tov
89 Throop Ave Brooklyn NY 11206

 212.299.9185     212.244.6551     gilyon@kerentosfesyomtov.com

ָׁנַקְדִיש
די אומשאצבארע סגולה  און די געוואלדיגע מעלה פון נישט רעדן ביים דאווענען

צו באקומען דעם גליון אדער פאר הערות אדער 
איבערצוגעבן פערזענליכע סיפורים, 
רופט / פעקס / אימעיל צו די פאלגענדע:

טוב
קרן תוספות יום 

הקב״ה ישמרהו מכל צרה וצוקה מכל נגע ומחלה, ויחולו עליו כל הברכות
הקבלה הנפלאהויזכה לראות בנים חיים וקימים ויגדלם לתורה ולחפה ולמעשים טובים,מי שברך אבותינו, הוא יברך את כל מי ששומר פיו ולשונו שלא לדבר בעת התפלה וקריאת התורה, 

ו ש ו ד ק ו ל  א ר ש י ן  ו א ג ל  ש

בעל תוספות יו״ט
ע ״ י ז

לה
שתיקה  יפה  בשעת  התפ

תפלה
דרך הטבעמקבלים שלא לדבר בשעת ה

רואים ישועות שלא כ

בשעת'ן דאַווענען, רעדן מיר בלויז צום רבוש"ע

מי שברך שיסד וחיבר מרן בעל תוספות יו"ט זי"ע

גאַנץ כלל ישראל איז מקבל די הייליגע קבלה נישט צו רעדן
ביים דאַווענען אין זייט זוכה צו די אומשאצברע ברכות 

ם  ה י ל ע ם  י ל ב ק מ ם  ל ו כ ו

בס״ד

לֹמהֹ, הוּא יְבָרֵךְ הַשׁוֹמֵר  וִד וּשְׁ ה וְאַהֲרןֹ דָּ רַךְ אֲבוֹתֵינוּ אַבְרָהָם יִצְחָק וְיַעֲקבֹ משֶׁ בֵּ מִי שֶׁ
צִיבּוּר:  בְּ ה וּבִּשְׁעַת קְרִיאַת סֵפֶר תּוֹרָה שֶׁ פִלָּ שׁוּם דִיבּוּר. עַד גְמַר הַתְּ יו וּלְשׁוֹנוֹ מִלְהַפְסִיק בְּ פִּ
יחַת חוּלִין וְסִיפּוּרֵי שְׁמוּעוֹת. וְיָחוּלוּ עָלָיו  ל שֶׁכֵּן בְּשִׂ אַפִילוּ בְּדִבְרֵי תּוֹרָה וְאֵיזֶה דִיבּוּר כָּ
בִיאוֹת: יִרְאֶה זֶרַע  ינוּ עָלָיו הַשָּׁלוֹם וּבְּכָל סִפְרֵי הַנְּ ה רַבֵּ תּוֹרַת משֶׁ תוּבוֹת בְּ רָכוֹת הַכְּ ל הַבְּ כָּ
עָלָיו נֶאֱמַר  הֵם הָעוֹלָם הַזֶּה שֶׁ בִּשְׁנֵי עוֹלָמִים: שֶׁ ה לִשְׁנֵי שׁוּלְחָנוֹת שֶׁ מִים. וְיִזְכֶּ ים וְקַיָּ כָּשֵׁר חַיִּ

הוּא יוֹם שֶׁכֻּלּוֹ אָרוּךְ גַם טוֹב: וְנאֹמַר אָמֵן: וְהִנֵּה טוֹב. וְהָעוֹלָם הַבָּא שֶׁ

...עס איז דא א ספר "נחמד ונעים" פון עמוד עבודה, זאגט ער, אז 
דער הבל וואס קומט ארויס פון א איד בשעת'ן דאוונען איז הייליגע 
פון  לופט  ס'איז  ומחלה;  נגע  יעדן סארט  פון  ריין  איז  וואס  לופט, 
ארץ ישראל. און דאס איז ברור, אז ווער ס'אטעמט אריין פון דער 

לופט איז געזונט און שטארק און איז מאריך ימים. 

דאס בית הכנסת איז א בית מקדש מעט. דער אויר פון בית הכנסת 
איז קדוש, און דורך דעם וואס ער אטעמט אריין די דאזיגע לופט, 

איז ער געזונט און שטארק און איז מאריך ימים.

דעם  פון  הארבקייט  געוואלדיגער  דער  פון  דארט  שרייבט  ער 
וואס רעדט דברים בטלים אין ביהמ"ד ביים דאוונען און ביי קריאת 
התורה, וויפיל ער שעדיגט זיך מיט אנדערע, ווייל די דיבורים וואס 
אונזער  אין  יעצט  זאגט  ווי מען  אזוי  ברענגט,  קומען ארויס, דאס 
מצב, "דזשערמס" אין דער לופט, און אנדערע מענטשן אין ביהמ"ד 
שעפן אריין, חלילה וחס, די לופט פון דעם "ווירוס" אין זייער גוף. 
ווייל די טומאה העלפט דעם יצר הרע,  זייער נשמה,  ער איז מזיק 
ס'איז  מזיק,  איז  לופט  שלעכטע  די  ווייל  גוף,  זייער  אויך  אבער 

מעופש וטמא, ס'איז אן "עיר פאלושען".

יעדן איד וואס רעדט אין ביהמ"ד מעג מען מוסר זאגן. איך זאג 
אלץ וואס דער "נחמד ונעים" זאגט: וואסערע רעכט האסטו מזיק 

צו זיין אנדערע?!

א  דא  איז  צייטן  לעצטערע  די  אין  תמנו.  לא  כי  ה'  ...חסדי 

געוואלדיגע התעוררות ביי אידן טאקע אין דער נקודה. מען זאגט 

דעם "מי שברך" פונעם "תוספות יו"ט", כידוע, אבער ווייזט אויס, 

אז מען דארף זיך נאכמער מחזק זיין און מקבל זיין אויף זיך כאטש 

יעצט נישט אויסצורעדן ביים דאוונען. און אז דער אויבערשטער 

ביי שחרית  וועט העלפן בקרוב, לאמיר נאך האפן אז שוין מארגן 

וועלן מיר קענען דאוונען צוריק אין ביהמ"ד, וועלן מיר מער אכטונג 

געבן אויף קדושת ביהכ"נ און קדושת ביהמ"ד.

ווי  זיך צוריקשטעלן צום מצב  מורי ורבותי! לאמיר נאר פרובירן 

עס איז געווען ביז צען יאר צוריק, ווען עס זענען ארויסגעקומען די 

האנט-טעלעפאנען וואס מען קען מיטנעמען אין די בתי מדרשים. 

עס  וחס;  חלילה  ברענגט,  דאס  נסיון  וואספארא  ווייסט  יעדער 

כלי,  גע'אסר'טער  דער  פון  נישט  רעד  איך  דאוונען.  ביים  שטערט 

אין   - אפהיטן  זאל  אויבערשטער  דער   - ל"ע  דאך  איז  דאס  וואס 

א ביהמ"ד, ווי א מעמיד צלם בהיכל, ר"ל. מען רעדט אפילו פון די 

כשר'ע סעלפאנען. יעדער ווייסט דאך וויפיל ביטול תורה ותפילה 

דאס האט אנגעברענגט. 

וועלן  מיר  און  יעצט  העלפן  אונז  וועט  אויבערשטער  דער  אז 

ביים  טעלעפאנען  די  אויסלעשן  מען  זאל  צוריקקומען,  קענען 

דאוונען און ביים לערנען, זיך אכטונג געבן און שטיין על המשמר 

אין דעם ענין, און מיט דעם זכות וועלן מיר געהאלפן ווערן מיט'ן 

כח התפלה ברבים.

בס״ד

מתוך דרשת הרה"ג רבי שלמה רובין שליט"א
אב"ד צעצשנוב קרית יואל 



 

  
 

   בס"ד

  מאמר התחזקות: 
  עיניםשמירת אויף  חיזוקן או הלכהא רייכע אוצר פון 

 

 
 

  
 

  

  נא שלא ללמוד הגליון בשעת התפלה וקריאת התורה ג  
 

 געשריבן לויטן תוכן הספר

שמירת עינים    
כהלכה    

 

וואס וועט בס"ד   
 ארויסגעגעבן ווערן דורך

 הוצאות טהור עינים
 

תש"פ חג השבועות |      דנ"שנה ד' גליון    
כ"ח    

 

 }}} 

תורה ן אין גזאל פארמא כוחות א איד וויפילאפגעשריבן ספרי קודש, ווערט  אלע יום טוב שבועות, שטייט אין
מיטן ריכטיג דינעם דעם רבש"ע  ער זאל האבן צו קענען פארשטיין די תורה און  , וויפיל הארץ אין מח  דת ה' עבואון  

 בינו.שר אם לבכאלעבוד את ה'  - קלארן דעת  הארץ און א גאנצן

ס לעבן פון א איד איז איין קייט פון עבודת ה'. יעדער איד לויט זיין מדריגה פרובירט צו דינען דעם רבש"ע אד
און זוכט צו שטייגן אלס העכער, סיי מיט'ן מקיים זיין די מצוות ה' בשלימות און טון יעדע זאך לויט'ן רצון ה', און 

 ת החיים מיט וואס מען טרעפט זיך אויף טריט אין שריט. ונסיי זיך צו שטארקן אויף אלע שוועריקייטן און נסיו

ווען ס'קומט צו די מצוות התליות בלב, די מצוות וואס זענען אנגעבינדן אינעם איז שווער די עבודה ספעציעל 
צו לעבן מיט דער ריכטיגער אמונה ובטחון; דאוונען מיט כוונה; ארבעטן אויף די מדות; שפירן   .הארץ און דעם מח 

זיסקייט פון תורה ומצוות; און האבן אמת'ע הרגשים פון אהבת ה', יראת ה', און דביקות אינעם הייליגן   יד
עבודה וואס א איד דארף ארבעטן זיין גאנץ לעבן צו גיין אלץ העכער און   אנגייענדעאיז א    אלעס  דאס.  באשעפער

עֵינֵינוּ בְתוֹרָתֶךָ, וְדַבֵק לִבֵנוּ בְמִצְוֹתֶיךָ, וְיַחֵד לְבָבֵנוּ  "וְהָאֵר אויף דעם בעטן מיר יעדן טאג ביי אהבה רבה,  , אוןהעכער
הייליגער באשעפער, דערלייכט אונזערע אויגן אין דיין תורה, באהעפט אונזערע  – לְאַהֲבָה וּלְיִרְאָה אֶת שְמֶךָ"

 דיך ליב האבן און פון דיר מורא האבן.   הערצער אין דיינע מצוות, און לייג אריין אין אונזערע הערצער זיי זאלן בלויז

מיט א שלימות,   ה' אבער איידער א איד טרעט צו אנצופילן זיין הארץ מיט אהבה ויראה, צו מקיים זיין די מצוות  
פאדערט זיך אז דאס הארץ זאל טאקע זיין א פאסיג ארט דאס אלעס אריינצונעמען אין זיך. און דאס איז נאר אויב 

. אויב דער און פונעם מח   עינים, מען היט די אויגן וועלכע זענען די פענסטער פונעם הארץ  ת לעבט מען מיט שמיר
מענטש היט זיי ווי ס'דארף צו זיין, האט ער דערנאך די מעגליכקייט צו שטייגן אין עבודת ה'. אבער אויב גיבט מען 

, ס'איז ווי בויען  ןטזיך נישט אכטונג, מ'שטעלט נישט דעם פונדאמענט פון שמירת עינים, קען זיך גארנישט האל
 ס'האט  נישט קיין קיום.  –א בנין אויף א זומפיגן שטח 

 

 

לֹקִים:  לִי אֶ א  רָ טָהוֹר בְּ  לֵב 

  די התחלה צו 
 עבודת ה' 

 געפינען מיר אסאך דעםדי ספרים הקדושים אין 
אז קדושה וטהרה, שמירת עינים והמחשבה,  ,יסוד

 דאס איז דערזענען די פונדאמענטן פון עבודת ה', 
טריט וואס א איד דארף מאכן איידער ער  ערשטער

וויל עפעס דערגרייכן אין יעדע הינזיכט פון דינען 
השי"ת און ווערן נענטער צום הייליגן באשעפער. און 

ן קדושה ווערן אלע חלקי העבודה פודעם  צוליב
דאס איז דער וויבאלד    ",מדת היסוד"וטהרה אנגערופן  

 א[. זיין אן ערליכער אידפון עבודת ה' צו קענען  יסוד

אין הרה"ק רבי אליעזר מדזיקוב זצ"ל אזוי שרייבט 
 ב[ :)פרשת ויחי ד"ה ראובן בכורי אתה(אמרי נועם 

 דער עיקר פון א איד איז צו הייליגן זיינע אויגן און

פון ווייל דורכדעם וועט ער ניצול ווערן  מחשבה,    זיין

לאקערט נאך  וועלכער ם וואס דער יצר הרעאלע

דאס איז דער , און זוכט אים צו פארדרייען אים 

אנפאנג און די התחלה אריינצוגיין אין עבודת 

 .השי"ת

האט אמאל צוגעזאגט פאר  של"ה הקדושדער 
"אויב וועסטו זיך היטן  :פון זיינע תלמידים םאיינע

ומען צו אלע דיינע אויגן און דיין מויל, וועסטו צוק
הויכע מדריגות און צו טון דעם רצון ה' אויף יעדן טריט 

ווייל זיי זענען די עיקרים צו דערגרייכן   בשלימות. 
 אות פ, מובא בחקת ישראל עמ' מז( )שער הטהרה ". טהרה

 

 

 
 

 
 

נוּ בְמִצְוֹתֶיךָ:  ק לִבֵּ  וְדַבֵּ

 ה' דער יסוד פון עבודת  
דער ערשטער טריט זיך צו    -   שמירת עינים 

 און שפירן א נאנטקייט צום באשעפער רהייבן  דע 
 

 

 
 
 
 

און שפירן א  דער ערשטער טריט זיך צו דערהייבן  
 שמירת עינים  -   נאנטקייט צום באשעפער איז 

 
און שפירן א  דער ערשטער טריט זיך צו דערהייבן  

נאנטקייט צום באשעפער איז דורך קדושה,  
 האלטן די אויגן און די מחשבות הייליג 

 

 
 

 עון בר יוחאי רבי שמ במשנת  
 
 

 

 
 
 

 

 
 

 
 
 

כאפן א קורצן  |     דער איסור דאורייתא פון הסתכלות בנשים  לערנען די הלכה  |   
|  שאדט דאס     מיר וועט דאס נישט שאטן |     אויב מ'האט געזען בטעות |      בליק 

   סך הכל להלכה טאקע נישט? |  

 

 

 

 

 

 
 

 

 

אפגעהיטן די אויגן  
 מיט א האק 

האט    דברי שמואל פון סלאנים זצ"להרה"ק בעל  
פארציילט, אז אמאל איז א פשוט'ער איד  
אריינגעקומען צו איינעם פון די צדיקים )יש  

הרה"ק ר' זאב  אומרים אז די מעשה איז געווען ביי 
( און ער האט  אוסטראה זצ"ל- וואלף פון טשארני

 געשמועסט מיט אים פאר א לאנגער צייט. 

גרויסער וואונדער ביי די תלמידים    ס'איז געווען א
וואס דער רבי שמועסט אזוי לאנג מיט דעם פשוט'ן  
איד. ווען ער איז ארויס, האט דער גבאי געפרעגט  
פונעם רבי'ן וואס דער איד האט געוואלט און וואס  
ער האט גערעדט מיט אים אזוי לאנג, האט אים  
  דער רבי געענטפערט, "איך וועל דיר דערציילן וואס 

 דא האט פאסירט": 

דער איד איז א פשוט'ער בעל עגלה. איין טאג איז  
וואגן ארויף אויף א  - און - ער געפארן מיט'ן פערד 

בריק, און פלוצלינג הערט ער פון אונטער'ן בריק ווי  
איינער שרייט מ'זאל אים קומען ראטעווען. ער  
האט  נישט געטראכט קיין סאך, ער איז  

קאלטן וואסער, און  - ז י אריינגעשפרינגען אינעם אי 
דארט האט ער דערזען א אידישע פרוי וועלכע  
האלט זיך ביים דערטרונקען און שרייט פאר הילף.  
דער איד האט איר באוויזן ארויסצושלעפן פון  
וואסער, און ער האט איר אריינגענומען ביי זיך אין  

 וואגן כדי איר אהיימצוטראגן. 

 2המשך אויף זייט  

 

 

וען גאר א פראסטער  יז געו עגלה א דער בעל 
מענטש, און פארנדיג אזוי מיט דער פרוי אינעם  
וואגן, האט ער זיך ארומגעדרייט ווילנדיג קוקן אויף  
איר. די פרוי איז אבער געווען אן ערליכע, און ווען זי  
האט געזען וואס ער וויל טון, האט זיך אים  
פארגעהאלטן, זאגנדיג, "דו האסט דאך נארוואס  

וואלדיגע מצוה און געראטעוועט א  אזא גע געטון 
נפש אחת מישראל, ווילסטו יעצט מיט דיינע  

 אייגענע הענט דאס קאליע מאכן?" 

 

אינעם מאמר האבן מיר געברענגט אסאך  
שטיקלעך פון זוהר הקדוש איבער דער גרויסער  

 למען תספר: 

 
 
 

 זכות הוצאות הגליון 
   נתנדב ע"י 

 

 ו " הי  הרוצה בעילום שמו  הרה"ח ר' 
 

 זי"ע   אלימלך מריישא   אלעזר ב"ר   רבי   לע"נ הרה"ק 
 זי"ע   ישעי' ב"ר משה מקערעסטיר הרה"ק רבי  ולע"נ  

 
 

זכות הגדול של זיכוי הרבים לאלפי בני ישראל יהיה לעילוי נשמתם  
ו, שיתברכו בכל טוב, בני  הטהורה,  וזכותם יעמוד להנדבן, לו ולזרע 

 ברוכי, חיי ארוכי, ומזוני רוויחי  וסייעתא דשמיא בכל דרכיו. אמן. 
 
 
 

אזוי צדיקים און  

 א' 



 
 

  

 
   2 | מאמר התחזקות - שמירת עינים 

 

לֹ ע  מ  לְּ  נִ ן  לָ יג  א   ק: י רִ ע 

שמירת עינים    אָן 
דערגרייכט מען  

 גארנישט 
זייט אויב היט מען נישט די  ראנדערע דערפון 

ין פון זיין אין קיין שום ענקען מען נישט מצליח  אויגן,
און מ'שטרענגט זיך און אפילו מ'פרובירט  . עבודת ה' 

אן, פאלט מען צוריק; די גאנצע יגיעה און עבודה האט  
שט אריין ריכטיג אין  ס'זעצט זיך ני נישט קיין קיום,

 ווערט אנגערופן אין די ספרים הק'  "יסוד" הארץ. 
ריכטיג יך אויב היט מען ז , אזאון התחברות  ות רהתקש

אבער אויב   ,קען מען זיין מקושר און דבוק צו עבודת ה' 
די עבודה בלייבט נישט  מ'היט זיך נישט ווי מ'דארף,

 ג[. אנגעבינדן ביים מענטש

אין זיין    רבי יונתן אייבשיץ זצ"להגה"ק   אזוי שרייבט
דארף א מענטש " [ד:)ח"א דרוש ח'( ספר יערות דבש:

הרהורים און לעכטע פון ש געווארנטזיין  ספעציעל
פאר שטארק  די זאכן שעדיגן גאר , וויילפון הסתכלות 

סיי לערנען, סיי דאוונען,  יעדער זאך פון עבודת ה',
 ". זייןאדער סיי וואס ס'זאל נאר 

גאר   מיט  שרייבטהרה"ק הרש"ב מליובאוויטש זצ"ל  
 [ה:)קונטרס העבודה פרק ב'(שארפע ווערטער 

, דארף ף זיין נפשהאט רחמנות אוי יעדער וואס

אפילו ס'איז און  .זיין חוש הראיה זען איינצוצוימען

ן גאנצן כח. ' זאל ער זיך שטארקן מיט ,שווער אים 

ווייל א ער זאל וויסן אז דאס איז ממש בנפשו, 

איד וואס גיבט נישט אכט אויף זיינע אויגן, איז 

און ער וועט   גארנישט ווערד עבודה זיין גאנצע

אנקומען מיט זיין גאנצער  אין ערגעץ נישט 

פאלן  נאר אדרבה, ער וועט יעה און עבודה; יג

 .נידריגער און נידריגער ר"ל

מרן הגה"ק  ענליך צו דעם האט אמאל געזאגט
 [ו:)יתרו תשט"ז( מסאטמאר זי"ע

דורך דעם חטא פאסירט אז דער מענטש איז 

 ,סיי ביי תפילה  ,נישט אין זיינע הענט, סיי ביי תורה

יעדע עבודה. דער מענטש קען  אויך ביי און אזוי

ער איז  . און אפילונישט שולט זיין אויף זיך

משתוקק צו דערגרייכן אביסל התעוררות, האט 

דאנק דעם   ער נישט קיין כח זיך צו נעמען דערצו א 

דער  .וואס ער האט זיך נישט געהיטן בקדושה

ט ס'איז ניש ,יסוד פון די גאנצע תורה איז קדושה

יין השגת התורה אויב מ'האט צו משיג זמעגליך 

 פוגם געווען אין עניני קדושה.

 

 : ילִ  תּא  ע דְּ ד  א יָ נָ א  

אויב דו ביסט הייליג,  
 ביסטו מיינס 

מורא'דיגע  )ברכות פ"א ה"א(מיר געפינען אין ירושלמי 
וְעֵינֶיךָ תְנָה בְנִי לִבְךָ לִי    )משלי כג, כו(ווערטער אויפ'ן פסוק  

"אמר הקדוש ברוך  ". רבי לוי זאגט פשט,הרְנָ תִצֹ  דְרָכַי
דער  – הוא, אי יהבת לי לבך ועיניך אנא ידע דאת לי"

רבש"ע זאגט פאר א איד, אויב גיבסטו מיר דיין הארץ 
 און דיינע אויגן, דאן ווייס איך אז דו ביסט מיינס. 

איז מבאר די  )ריש פרשת כי תצא( רבינו בחיידער 
  [זווערטער פונעם ירושלמי:

חז"ל זאגן אז דער אויבערשטער זאגט פאר א 

איד, "אויב גיבסטו מיר דיין הארץ און דיינע אויגן, 

ווייס איך אז דו ביסט מיינס; אויב נישט, ביסטו 

נישט מיינס." דער פשט דערפון איז, ווייל דאס 

הארץ און די אויגן זענען א גרויסן שורש צו 

עם ש פונדערנענטערן אדער דערווייטערן א מענט

 

 מקורות והוספות

ליט"א;  אהרן טויסיג ש  , מאת הגה"צ ר'קדושת עינים למאמר זה לקחנו מתוך ספר הנפלא   וסיפורים  הרבה מקורות  *(
ספרים  . בין דפי והתקדשתם וספר  ;בקודש חזיתיך ספר  , יצא לאור ע"י מכון "אסיפות זקנים";מלחמת קודש ספר 

 האלה מצאנו ליקוטים נפלאים מלאים זיו ומפיקים נוגה, ומהם שאבנו להשקות צמאים, וזכות הרבים תלוי בהם. 
כתב: "עיקר מלחמת היצר הרע היא ביסוד. ולכן נקרא יסוד, כי הוא   עשה()ראדאמסק, תצוה ד"ה מבספה"ק חסד לאברהם  א[

, 'מאן דנטיר ברית נטיר אורייתא כולא'". ובקדושת יום טוב  )מקץ קצז.(יסוד לעבודת השם יתברך, כמבואר בזוהר הקדוש  
ודם לתקן פגם היסוד".  יך קכתב: "כל מי שרוצה לילך בחדרות ה' פנימה ולעבוד עבודתו הטהורה צר  )בא עה"פ וישב את משה(

 והדבר נשנה ומבואר בהרבה ספרים הקדושים. 
: "כל זמן שהאדם מלוכלך רח"ל בפגם חטא זה, אי אפשר להתקרב לקדושתו  )ויחי עמ' תקכב ד"ה ועל כן(וראה בדברי יואל 

ו יסוד  י זהיתברך, כי רושם החטא עושה מסך המבדיל בין ישראל לאביהם שבשמים. ועל כן נקראת מדת היסוד, כ
וכו',   )פ' וישב( קדושתן וטהרתן של ישראל ויסוד קיום כל התורה ומצוותיה, כמו שכתב בספר הקדוש נועם אלימלך 

שכל העבודה בתורה ומצוות ומסירת נפש, הכל תלוי בזו המדה, וחלילה אם יפגום בזה רח"ל, נעשה קלקול בכולם  
 רח"ל". 

שבלב, ומזה יוכל להנצל מכל פתויי היצר האורב עליו, והוא  שבה אמרי נועם: "עיקר לקדש עצמו הראיה ומח ב[
 הראשית וההתחלה לכנוס בעבודת השי"ת". 

שמונה והולך מהו העבודה בכל השבועות   )אמור ד"ה או יבואר וספרתם לכם(כן מבואר בהרבה ספה"ק. וראה בקדושת לוי  ג[
וע השישית שנהיה אנחנו בדוקים ומקושרים  ובשבשל ימי הספירה שהם כנגד ז' המדות, וכנגד מדת היסוד כתב: " 

 בעבודתו".
יערות דבש: "ביחוד יש לנו להשמר מהרהור והסתכלות, כי הוא מזיק לאדם עד למאד בכל דבר חפץ מחפצי שמים,    ד[

 הן לימוד, הן תפילה, והן בכל דבר. ולכן נא הסירו רוע מעלליכם מנגד עיניכם, מנעו עצמכם מתועבה זו". 
 
ויטש: "וכל מי שחש לנפשו שלא להביאה לידי טומאה רחמנא ליצלן, יגדיר את עצמו בחוש הראיה.  מליובאוהרש"ב    א

ואם הדבר קשה לו, יתגבר על עצמו בכל תוקף ועוז, וידע אשר ממש בנפשו הוא. ואם לא יגדיר עצמו בזה, כל עבודתו  
 ן מטה מטה". נא ליצל ירד רחמ כאין וכאפס נחשב ולא יפעל דבר ביגיעתו ועבודתו, ואדרבה, 

 

 

 

 

 

 

 

 1המשך פון זייט 

דער בעל עגלה איז געווען גאר א פראסטער  
דער פרוי אינעם   מענטש, און פארנדיג אזוי מיט

וואגן, האט ער זיך ארומגעדרייט ווילנדיג קוקן אויף  
  זי האט איר. די פרוי איז אבער געווען אן ערליכע, 

אים פארגעהאלטן, זאגנדיג, "דו האסט דאך  
נארוואס געטון אזא געוואלדיגע מצוה און  

, ווילסטו יעצט  געראטעוועט א נפש אחת מישראל 
 מיט דיינע אייגענע הענט דאס קאליע מאכן?" 

דער בעל העגלה האט זיך טאקע צוריקגעדרייט,  
וייטער נישט  אבער נאך עטליכע מינוט האט זיך ו 

געקענט איינהאלטן, און זיך צום צווייטן מאל  
. זי האט אים אבער נאכאמאל  אויסגעדרייט צו קוקן 

מיט דעם וועט ער   אפגעהאלטן, זאגנדיג אז
פארלירן אין איין מינוט דעם מורא'דיגן שכר פאר'ן  

 איר ראטעווען פון טויט. 

דער בעל עגלה האט געזען אז ער פארמאגט  
ט די כוחות זיך צו באהערשן, האט ער געזאגט  ניש 

פאר די פרוי אז זי זאל נעמען זיין האק, און אויב  
וועט זי באמערקן אז ער וויל זיך נאכאמאל  

יסדרייען, זאל זי אים געבן א געזונטן זעץ  או 
דערמיט, אזוי ארום זאל ער מורא האבן זיך  
ארומצודרייען. אזוי איז טאקע געווען, זי האט   

מען דעם האק, און דורכדעם האט ער זיך  גענו
ביז מ'איז אנגעקומען צו איר  געקענט איינהאלטן 

 אהיים. 

י דער איד איז מיט אזא  , וו דער פאסירונג נאך 
איבערגעקומען זיין יצר הרע, איז אין אים  גבורה 

אריין א געוואלדיגן פחד פונעם אויבערשטן. זיין  
טארק, אז יעדעס מאל  אזוי ש  געשטיגן  יראה איז

האט  צום עסן און ער  זיך געוואשןהאט ער וואס 
האבן אנגעהויבן  זאגן "ברוך אתה ה'", אנגעהויבן 

 צו ציטערן פאר גרויס פחד. ברים  אלע זיינע א 

אז ס'וועט  געקלערט  ער  אט ה אין אנהויב 
איז דער רבי ממשיך    אריבערגיין נאך א שטיק צייט,

אבער יעצט זעט ער אז דאס הערט זיך    צו דערציילן,
ן צו מיר אז  נישט אויף, איז ער דעריבער געקומע

איך זאל אוועקנעמען פון אים די מורא'דיגע מדריגה  
 פון יראת ה'. 

איך האב אים אבער געזאגט, "נאר וואס דו ביסט!  
לעכצן צוצוקומען צו יראת שמים, און  אזויפיל אידן  

ין מינוט זוכה געווען צו אזא  דו, וואס דו האסט אין אי 
גענע  מאס יראה, ווילסט עס אויפגעבן מיט דיינע איי

הענט?" האב איך אנשטאט דעם געלערנט מיט  
אים, און אים ארויפגעברענגט צו א מדריגה אז ער  

 זאל קענען לעבן מיט אזא מין יראה." 

בשם הרה"ג ר' חיים אורי פריינד שליט"א,   זיתיך,בקודש ח
ששמע מאחד ששמע מהרה"ח ר' מתתי' וויינבערג זצ"ל  
ששמע מדודו בעל ה"דברי שמואל" מסלאנים זצ"ל. הסיפור  

  מאמר מרדכי, ע' קנה, וב שבת משוש לבנו מובא גם בספר  
 אוסטראה. -סלאנים, ערך הרה"ק מטשארני 

 

 

 

ווערט   ות לד()מערכת ע' א אין ספר נפש חיים 
,  הרה"ק רבי חיים אבולעפיא זצ"לגעברענגט אויף 

תספר: למען    



 
 

ה  

   
    3הלכה און חיזוק אויף שמירת עינים | 

   

אויבערשטן, וויבאלד זיי זענען די מעקלערס וואס 

פירן צו עבירות, ווי ס'שטייט דארט אין ירושלמי. 

אויב לאזט מען זיך נאכגעשלעפט ווערן נאך די 

תאוות, וועט דאס פארווארפן דעם מענטש פון 

 דער וועלט און פון יענער וועלט.

ר אין דער תורה זעען מיר אן א שיעור מאל וואו דע
בערשטער זאגט אונז אָן מיר זאלן זיין אפגעהיטן אוי

. שרייבט דער קְדֹשִים תִהְיוּ כִי קָדוֹש אֲנִי -און הייליג 
אז די סיבה  )שער הקדושה ריש פרק שמיני( ראשית חכמה

דערצו איז, וויבאלד די נשמה פון א איד איז צוגעבינדן 
 צום אויבערשטן און דער גאנצער תפקיד אויף דער

ט איז צו בלייבן באהאפטן און נאנט צו אים. וועל
דערפאר דארף א איד זיין הייליג און אפגעהיטן, ווייל 
כביכול דער רבש"ע איז הייליג, און דער וואס וויל האבן 
שייכות מיט אים, דארף אויך זיין הייליג, ווייל נאר אזוי 

 קענען מיר געהערן צו אים.

)ריש פ' א תנחוממדרש און ער ברענגט א משל פון 

, אז ס'איז גלייך צו א קעניג וואס האט חתונה קדושים(
מיט א פרוי, און ער זאגט איר, "ביז יעצט ביסטו געווען 
א פשוט'ע פרוי. אבער פון יעצט און ווייטער ביסטו 
מיין קעניגן; וואס ס'איז מיין כבוד איז אויך דיין כבוד!" 

נדער: ע זאגט דער רבש"ע צו אידישע קידאס זעלב
טץ זענט א ממלכת כהנים "עטץ זענטס מיין פאלק, ע

וגוי קדוש, דעריבער דארף עטץ זיין הייליג, פונקט ווי 
 איך בין הייליג!"

מדרש רבה נאך א משל דערויף ברענגט ער פון 
, אז אמאל האט עמיצער געטראפן דעם כהן )ויקרא כד, ז(

י ער ועג, און ער האט אים געפרעגט צ גדול גיין אויפ'ן ו
אים דער כהן גדול  קען מיט אים מיטגיין. האט

געענטפערט: "איך בין א כהן, איך גיי נישט אין בית 
הקברות. אויב ווילסטו דארט אריינגיין, דאן קענען 
מיר נישט גיין אינאיינעם, ווייל איך גיי נישט אויף 

 אזעלכע פלעצער."

ויבערשטער פאר א איד: "איך אזוי זאגט אויך דער א
ויף אומאיידעלע הייליג, איך געפין מיך נישט א בין

ערטער. אויב פירסטו דיך בקדושה, דאן קען  
איך גיין מיט דיר אינאיינעם, אבער אויב נישט, 
קען איך נישט גיין מיט דיר, ווייל איך גיי נישט  

 אין אזעלכע מקומות!"

דריקן זיך אויס אויף עטליכע  חכמינו ז"ל 
אז דער רבש"ע איז א  ד()סנהדרין קו. ועופלעצער 

"שונא זימה", ער האט פיינט אומאיידלקייט.  
פון דער אנדערער זייט האט דער  
אויבערשטער ליב קדושה, ער קוקט ארויס 
און פריידט זיך ווען א איד פירט זיך ערליך. 
דערפאר אויב א איד איז אפגעהיטן, קען ער 
זיין דבוק אינעם רבש"ע, אבער אויב פירט ער 

בקדושה, דאן ווערט ער ט זיך ניש
דערווייטערט פון אים, ווייל דאס גייט נישט  

 אינאיינעם.

 

לִ קִ לֹ ת אֶ ב  רְּ יי קִ נִ א  ו   טוֹ ים   ב: י 

שפירן א חיות אין  
 ' עבודת ה 

ווען א איד לעבט מיט שמירת עינים, 
שפירט ער א חיות און א טעם אין עבודת ה', 
זיין הארץ איז וואך צו פילן א געשמאק אין א 

ון איז פול מיט חשק און ברען פאר'ן ה אמצו
אויב היט מען זיך אבער  . הייליגן באשעפער

נישט די אויגן, פארלירט מען דעם נאטירליכן 
ווערט ' הרגש פון א איד צו א דבר מצוה, מ 

ביסל   ןליידער אפגעקילט פון יעד
 ווערטהארץ  אסד ;ווארעמקייט

. אויסגעלאשן, דער מח פארשטאפט
רבת אלקים לי טוב",  יקם "דע שפירט נישטמ'

 די זיסקייט פון זיין א איד.  

בשם דעם  בית יוסף אזוי שרייבט דער
"כל המסתכל : )אבה"ע סי' כ"א( רבינו יונה הייליגן 

 

 מקורות והוספות
 

די טומאה רחמנא ליצלן, יגדיר את עצמו בחוש  הרש"ב מליובאוויטש: "וכל מי שחש לנפשו שלא להביאה לי  ה[
יגדיר עצמו  הראיה. ואם הדבר קשה לו, יתגבר על עצמו בכל תוקף ועוז, וידע אשר ממש בנפשו הוא. ואם לא 

 בזה, כל עבודתו כאין וכאפס נחשב ולא יפעל דבר ביגיעתו ועבודתו, ואדרבה, ירד רחמנא ליצלן מטה מטה". 

: "די מדה הייסט 'מדת יסוד', דאס איז א פונדאמענט. אז מ'שטעלט אויף  א תשט"ז()בואמר עוד בלשון קדשו  ו[
וט. טאמער חלילה מ'שטעלט א שלעכטן  א הויז און מ'מאכט א גוטן פונדאמענט, שטייט דאס הויז ג

פונדאמענט, שטייט עס שוואך, קען עס נישט לאנג האבן קיין קיום, ס'האלט נישט אויס. אזוי אז א איד דינט  
עם באשעפער, אז מ'האט נישט פוגם געווען אין דער מדה אדער אז מ'איז מתקן וואס מ'האט פוגם געווען,  ד

. אז ס'איז דא א פונדאמענט, דערהאלט מען זיך, האלט עס אויס. אבער  האט מען א פונדאמענט צו דער עבודה
ץ פארן באשעפער, מ'דינט  אפילו מ'האט אמאל א צובראכן האר חלילה אז מ'איז פארשמיריט אין דעם פגם, 

דעם בורא כל עולמים, מ'כאפט זיך אמאל ארויף, אין לך אדם שאין לו שעה, מ'כאפט זיך אמאל צו, אז מ'האט  
מינוט, א שטיקל השפעה, אבער בעוה"ר ס'האלט נישט אויס. דאס אלעס איז גורם אז מ'האט זיך   א גוטע 

 ". יקנישט געהיטן, אזוי ווי עס איז שכיח אז מ'פאלט צור 

, 'תנה בני לבך לי, אי את יהיב לי לבך ועיניך, ידע אנא דאת דילי, ואי  )ירושלמי שם(רבינו בחיי: "אמרו במדרש  ז[
י'. ביאור זה, כי הלב והעינים הם שורש גדול לקרבה אל אלקים או להתרחק ממנו, כי הן סרסורי  לא, לית את דיל

ולא תתורו אחרי   )במדבר טו, לט(ין סרסורא דחטאה נינהו, שנאמר , ליבא ועינא תר)ירושלמי שם(העבירות, וכן דרשו 
ן העולם הזה ומן העולם הבא,  לבבכם ואחרי עיניכם אשר אתם זונים אחריהם. לפי שהתאוות יטרידו האדם מ

 ואין ראוי להמשך אחריהם". 

 

הבות בתורה  בית אברהם: "על ידי זה ששומר את עיניו מלהסתכל באיסור, זוכה לחיות דקדושה והתל  ח[
 ותפילה ולהאיר עינינו בתורתך". 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

אזוי מ'הייבט אן  ווי  
 צו טון   תשובה 

איינס פון די געהויבענע געשטאלטן אינעם סלאנימער  
. ר'  הרה"ח ר' מענדל וועג ז"ל שטיבל אין טבריה איז געווען  

מענדל איז געווען אן איש חסיד און עובד ה' אויפ'ן  
פארצייטישן שטייגער פון די סלאנימע חסידים, און  

ארויסגעשטארצט זיין געוואלדיגער קאך  באזונדער האט 
 זהירות אין שמירת עינים. און  

עס ווערט דערציילט אויף אים, אז ער האט אמאל  
פרייער געגנט אין  א באשטעלט א טעקסי צו פארן צו 

טבריה. אבער פאר ר' מענדל קומט נישט אזוי לייכט אָן  
דאס אהין פארן; צום ערשט דארף ער מאכן די ריכטיגע  

ערווארטן    אויף די נסיונות אין שמירת עינים וועלכע  'הכנה'
 אים דארט אין די פרייע גאסן. 

ר' מענדל האט אנגעהויבן חזר'ן צו זיך א טייטש פונעם  
איז   דברי שמואל פון סלאנים זצ"לווי דער  –"פאטער" 

  בשם דעם  -גערופן געווארן ביי די סלאנימער חסידים 
ותיכם", ווען א איד  : "בשובי את שב הייליגן בעל שם טוב 
ניכם אמר ה'", זאגט דער באשעפער  וויל תשובה טון, "לעי

 אז די ערשטע זאך ער זאל אכט געבן אויף די אויגן. 

זייענדיג אזוי פארטיפט אין דעם הייליגן טייטש, האט ר'  
מענדל נישט באמערקט ווי דער טעקסי איז שוין דא און  

' מענדל קומט  ווארט אויף אים אינדרויסן. זעענדיג אז ר
ר ארויף צו אים אין שטוב  נישט אראפ, איז דער דרייווע 

 קוקן פארוואס ער קומט נישט.  

אריינקומענדיג האט ער געטראפן ר' מענדלען שפאצירן  
ארויף און אראפ, ווען ער רעדט צו זיך מיט א ספעציעלער  
תנועה'לע איינמאל און נאכאמאל: "דער פאטער האט  

ם האט געזאגט, 'בשובי את  געזאגט, אז דער בעל ש 
 כם אמר ה''..." לעיני   –שבותיכם  

הגה"צ ר' חיים אורי  ששמע מפי  הרה"ג ר' דוד פערל שליט"א,מפי 
 הבד"ץ עדה החרדית , חבר פריינד ז"ל

 

דער איינציגער וועג צו  
 זיין מצליח  

ס'האט פארציילט א חשוב'ער ראש ישיבה, אז ער איז  
  הרה"ק רבי מאיר אבוחצירא זצ"ל, מיט יארן צוריק אריין צו  

און אים געפרעגט וואס איז די בעסטע עצה פאר א בן תורה  
היינטיגע צייטן מצליח צו זיין און שטייגן בתורה ויראת  

 מים. ש

ן פלאץ,  האט אים רבי מאיר אבוחצירא געענטפערט אויפ'
"דער בעסטער און דער איינציגער וועג איז דורך קדושת  

 עינים!" 

פרשת קדושים ד"ה והנה, מובא בספר   מעשה חושב 
ע' תרנג, ומביא שהשואל היה הג"ר יהודה   והתקדשתם

 עדס שליט"א, ר"י קול יעקב 

 

 

 

 

 למען תספר: 
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א  – באשת איש מכשיל ומכחיש כח יצרו הטוב"
אויף פרעמדע פרויען שוואכט  מענטש וואס קוקט

ערט וו' ס . כח פון זיין יצר טוב םאפ דעמיט דעם 
צו גיין  דער אינערליכער רצון אפגעקילט ביי אים

  ן גוטן וועג און טון דעם רצון ה'. ' אויפ 

)הל' חסידות שורש ספר הרוקח דער און אזוי זאגט אויך 

"ווען א מענטש טראכט אומריינע מחשבות,  ח[:נקיות(
פונעם אוועק זיין חשק  ער מיט דעםנעמט 

 ".אויבערשטן

ואס עם כח פונעם יצר טוב ויעדער איד וויל האבן ד
זאל אים ערוועקן א חשק און רצון צו דינען דעם 

"ותן בנו באשעפער, ווי מיר בעטן ביי די זמירות שבת, 
. הבה ובשמחה"יצר טוב לעבדך באמת וביראה ובא 

 אליין אבער אויב היט מען נישט די אויגן, מאכט מען
, די הייליגע געפילן שוואך דעם כח פונעם יצר טוב

 יסגעלאשן. ויף עבודת ה' ווערן אוא

האט מיט דעם  פיאן זצ"לוהגאון רבי אליהו ל
"הַעֲבֵר עֵינַי מֵרְאוֹת   )תהלים קיט, לז(געטייטשט דעם פסוק  

רבש"ע, היט מיינע אויגן איך זאל  :חַיֵנִי" שָוְא בִדְרָכֶךָ
און דורכדעם וועל  שלעכטס,נישט קוקן מיט זיי קיין 

 איך וועל לעבן ,דיינע דרכיםת אין א חיו איך באקומען
 .)לב אליהו ח"א בשבבי לב אות קסא( !אין עבודת ה' 

 

טוֹב אוּ כִי  מוּ וּרְּ ע   : ה' ט 

שפירן די זיסקייט פון  
  דער נשמה 

די ספרים הקדושים זענען דאס מער מסביר, אז 
א  ,נשמה רמיט א הייליגעווערט באשאפן יעדער איד 

צו איר  די נשמה טיטירליך צ ממעל, און נא קחלק אלו
סט צו זיין וזי גל צום פלאץ פון וואו זי קומט, שורש,

נאר די  שעפער. היייליגן בא נאנט און באהאפטן צום

סיבה פארוואס דער מענשט שפירט דאס נישט 
די   אלעמאל איז צוליב זיינע חטאים, וויבאלד

, מיט אומריינע זאכן נשמה ווערט פארשמירט
ן רצון פון ארויסקומען אמת' איר דאס פארדעקט 

  אינדרויסן. 

וואס א איד שאקלט זיך  אבער אין דער מינוט
אפ פון אלע שמוץ, ער קריכט ארויס פון די הבלים,  

ער הייבט אן  .פאנגט ער אן שפירן זיין נשמה
יבערשטן, די תורה און מצוות וואס וסטן צום אוגל

באדייט, ער שפירט  ןאן אנדער ט באקומעןער טו
 און ער לעבט אין דעם! דאס איז זיין חיות ווי 

ברענגט דאס ארויס  הק'  אור החיים  ווי דער
"הנפש יפה עד : )דבים כ"א י"א(מיט א מורא'דיג לשון 

מאד, אלא שמתנוולת במעשיה הרעים. וכשינוצח 
היצר, אז ישכיל האדם בנפשו מה יפה ומה נעימה 

און  איז גאר שיין  פון א מענטש די נשמה - היא"
דורכדעם  ט' סאומי', נאר זי ווערט פארויטערל

אבער  . שלעכטע מעשים וטוואס דער מענטש ט
הייבט ער ן יצר הרע, ' ווען מען שטארקט זיך אויפ 

  די שפירן ווי שיין און זיס צו פארשטיין  און אן צו
 נשמה איז! 

-)דברים כ"א טו  אלשיך הק' אזוי שרייבט אויך דער 

  [ט :יז(

ארשמירט מיט ווילאנג דו ביסט נאך פ

פארדעקט, און נען דיינע עיני השכל  חטאים, זע

דאס האלט זיי אפ פון איינזען די שיינקייט פון 

דער נשמה. אבער ווען דו וועסט דיך 

צוריקערן צום אויבערשטן און בייקומען דיין 

יצר הרע, וועלן זיך דיינע אויגן עפענען, דו 

ן וועסט זען און אנערקענען ווי הייליג און שיי

 דיין נשמה איז.
 

 בגליון הבא אי"ה המשך המאמר  

 והוספותמקורות  

 מנעוריו רק רע כל היום".  זה לשונו: "כשהאדם מהרהר אחר החטא ששולט בו יצר הרע, הוא בוער כאש ומסיר ממנו חשק בוראו, ואין בלבו טוהר, כי אם יצר מחשבות לבו רע [ח 

בשובך אל ה' ותכבוש יצרך, אז יפקחו עיניך, תראה ותכיר ערך קדושת  וטם בראית שכלך, מונעך מהכיר ערך יפי נפשך אשר טמאת, אך  אלשיך הק': "בעודך מלכלך בחטאים יש א  [ט 
 נפשך כי יפת תואר היא, ואז וחשקת בה, מה שלא הכרת מקודם". 

 תורה ותפילה ולהאיר עינינו בתורתך". בית אברהם: "על ידי זה ששומר את עיניו מלהסתכל באיסור, זוכה לחיות דקדושה והתלהבות ב [י

 

 

בית אברהם פון סלאנים  דער הייליגער  
 : שרייבט זצ"ל  

 

דורכ'ן זיך היטן די אויגן, איז מען  " 
א  צו שפירן    , צו א חיות דקדושה   זוכה 

  ביים   התלהבות ביים לערנען און 
לייכטן    אז די אויגן זאלן   דאוונען, און 

 תורה הקדושה"   ער ד אין  
י[ פ' תזריע ד"ה וראהבית אברהם 

 
 

 
 
 
 

 
 
 

ם  ה  ת ל  ח  פ  
וֹ וֹר  ם ו  ע  נ  ן צ

 

 

מאק   דער געש
מירת   פון ש

ים  די   –עינ
 בעסטע סגולה 

 

 

 

 

 

 

 

 

הדרכה פאר אן אכצן  
 יעריגער בחור 

אז    לן,פלעגט דערציי   הרב החסיד ר' זלמן אשכנזי ז"ל 
זייענדיג א בחור פון אכצן יאר האט ער געטראכט וואס  
ס'קען זיין א פאסיגע צייט צו ארבעטן און שטייגן אין  
דעם, היות דער הייליגער רבי ר' אלימלך שרייבט אין  
צעטיל קטן אז מ'זאל ארבעטן אויף די מדות ביי די  
אכצן יאר, ווייל אין דער צייט קען מען זיך מרגיל זיין  

מרן הגה"ק   ריכטיגן וועג. איז ער אריין צו'ן אויפ
פארלייגן זיין שאלה, און געבעטן דער   עזי"  מסאטמאר 

 רבי זאל אים געבן דברי הדרכה בעניני תיקון המדות. 

צום ערשט האט אים דער רבי געענטפערט,  
"ס'שטייט דאך שוין דארט אין צעטיל קטן  
  אויסגעשמועסט וואס מ'דארף מתקן זיין." אבער ווען 
ער האט נישט נאכגעלאזט און ווייטער געבעטן אז ער  
וויל אויך הערן פונעם רבי'ן הדרכה, האט אים דער רבי  

"מ'דארף האבן  געזאגט מיט קורצע ווערטער: 
 אפגעהיטענע אויגן, אן אפגעהיטן מויל, און לערנען!" 

 ששמע מפיו כמה פעמים  הי"ו הרה"ח ר' חיים יאקאב מפי 

 

ווי קען מען בעטן  
ף תורה און  אוי 

 דביקות ה'? 
, משגיח  רבי אליהו לאפיאן זצ"ל  הצדיק הגאון 

בישיבת קאמעניץ, האט אמאל געגעבן א שמועס פאר  
 פריצות'דיגע פלעצער. בחורים איבער נישט גיין צו 

האט ער געזאגט צווישן אנדערן, אז נאכדעם וואס  
מ'קומט צוריק פון אזעלכע ערטער, שטעלט מען זיך  

"והאר עינינו בתורתך ודבק לבנו  'בעט דאוונען, און מ
ווי איז דאס מעגליך צו בעטן ביים   . במצוותיך" 

אויבערשטן ער זאל אויפלייכטן די אויגן מ'זאל זוכה זיין  
ם אור התורה ווען מ'האט זיי אליין פארטונקלט מיט'ן  צו 

קוקן וואו מ'דארף נישט? ווי איז שייך צו בעטן אז דאס  
די מצוות ווען מ'האט אליין  הארץ זאל זיין דבוק אין 

 אויסגעריסן דאס דביקות פונעם הארץ? 

 ח"ג פרשת ראה, עמוד רעד   לב אליהו
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זכות  רה אין  ע הא ש מלי א הי
חשבה המ עינים ו שמירת   פון 

 

דער פאלגנדער סיפור איז געווארן איבערגעגעבן ערשטהאנטיג דורכ'ן בעל המעשה, א חשוב'ער תלמיד חכם 
גרויסן כח פון היטן די אויגן און די מחשבה, און ווי ווייט דאס איז  מעשה ווייזט אונז דעם און מרביץ תורה. די 

 . אט איז וואס ער פארציילט:משפיע אויפ'ן מענטש אים צו דערהייבן העכער אין תורה און יראת שמים 

אז ס'איז מיר  געגנט, אזוי ר , אפגעהיטענעעראיך בין אויפגעוואקסן אין א היימישער סביבה אין אן ערליכ
אויסגעקומען צו זען די היינטיגע, נידריגע גאס, און איך בין כמעט נישט געווען אויסגעשטעלט צו קיין זעלטן 

א שטארק נסיונות אין שמירת עינים. איך דאנק באזונדער דעם אויבערשטן אויף דעם, היות איך בין בטבע 
 ר שטארק.נישט שטערט עס מיר גא מענטש און ווען איך זע עפעס וואס טויג סענסיטיווער 

 און ער איז געווען אין שפיטאל פאר צוריק האט זיך מיין זיידע נישט גוט געשפירט אסאך יארןמיט 
און אין א  ,אין שפיטאל  זיידן ווען צו זיין מיט'ן באהאנדלונגען. די משפחה האט זיך איינגעטיילט צווישן זיך

 אהינצופארן.ר אין א דאנערשטאג, איז געקומען די רייע אויף מי געוויסן טאג, 

גיין אין עפנטליכע ערטער וואו  דאס ווי ווייט מעגליך אויסצומיידן איך פרוביר  געווענליך טראצדעם וואס
ס'זענען דא נסיונות אין שמירת עינים, האב איך אבער געוואוסט אז דא איז אן אויסנאם, איך מוז טון מיין 

בין איך נישט געווען רואיג, איך האב מורא געהאט וואס  צו זיין מיט'ן זיידן. אבער ביי מיר אינעווייניגחלק 
לה אז איך זאל יתפשטילער ס'קען מיר אלץ אונטערקומען. איך האב מיך ארויסגעלאזט אויפ'ן וועג מיט א 

 אויפ'ן בעסטן.און געהאפט  נישט דארפן זען וואס ס'טויג נישט

איך  – ס וואס איך האב אזוי מורא געהאטהאט פאסירט דא  פון שפיטאל  דיג אונטן אינעם לאבינאך זייענ
צושטורעמט. איך בין שנעל ארויף  שרעקליךהאב אומווילנדיג געזען אן אומאיידל בילד וועלכע האט מיך 

 איך האב געזען.צום שטאק וואו מיין זיידע האט זיך געפונען, נישט קענענדיג זיך אפשאקלען פון דעם וואס 

איך האב נישט   ; אין מיין זיידנ'ס צימער איז מיר דאס בילד כסדר נאכגעלאפן  אויך נאכדעם וואס איך בין אריין
מחליט געווען אז איך וועל טון די עצה וואס שטייט אין די ספרים  איך האב .דערפון געקענט מסיח דעת זיין

אלע  וואס דאס איז די בעסטע סגולה פטור צו ווערן פון, דער תורה הקדושה  הק', זיך מתעמק צו זיין אין
 שלעכטע מחשבות, ווי דער הייליגער רמב"ם שרייבט.

פארטיפן אין די הייליגע ווערטער פון  פרובירנדיג זיך צו איך האב ארויסגענומען א גמרא מסכת שבועות,
אין די  גאר שטארקעס מיר נאך  צוריק, ליגטיארן דער גמרא און תוספות. כאטש די מעשה איז שוין געווען 

 וועלכן דף איך האב דעמאלטס געלערנט! נאך אז איך געדענק יטאזוי ווי ביינער, 

האב איך פרובירט צו פארגעסן פון אלעם און זיך אריינטון  )!(אין א צי צען שעה  איך מאך נישט קיין גוזמא, 
אין דער גמרא. צען שעה וואס איך האב ממש געשפירט א טעם מוות און פארלייגט אלע כוחות צו אנטלויפן 

מראה אסורה וועלכע האט מיך נישט אפגעלאזט. איך האב באמת נישט געוואוסט וואס צו טון, איך פון דער 
עצות. ענדליך, נאכ'ן זיך מוטשענען מיט דעם אזויפיל שעות, האב איך געשפירט ביי מיר בין געווען אובד 

 בארואיגט.

רש"י, און פלוצלינג האב -דאס איז געווען דאנערשטאג. יענעם שבת האב איך מיך געזעצט לערנען חומש
ס'איז געווען אזא סארט איך אנגעהויבן שפירן ווי ס'עפנט זיך מיר מיין מח אויף אן אומגעווענליכן פארנעם. 

איך האב דעמאלטס מחדש געווען דרייסיג הארה און התגלות וואס איך ווייס נישט ווי אזוי צו ערקלערן. 
א זאך וואס האט נאך קיינמאל נישט  – אנטע רעיונותרש"י מיט אסאך אינטערעס-חידושים אויף חומש

 פאסירט פארדעם.

 נייערפון יענעם שבת און ווייטער האט זיך מיר געעפנט א  ביי דעם.נישט אפגעשטעלט  אבער ס'האט זיך
 . קוואל פון חכמת התורה, וועלכער קוועלט און שפרודלט כסדר מיט שיינע געדאנקען און טיפזיניגע רעיונות

איך האב שוין מיט'ן  נאר אויך אין פארשידענע אנדערע חלקי התורה. , רש"י-אין חומש ר א נישט נ
ריבן ביז היינט ארום זעכציג בלעטער פון חידושי תורה וואס איך האב ליגן ביי אויבערשטנ'ס הילף אפגעש

 מיר, ס'האט זיך אלעס אנגעהויבן יענעם שבת!

בן טועם צו זיין פונעם כח הקדושה וואס איך האב קונה איך האב געשפירט ווי דער רבש"ע האט מיר געגע 
זאגט אויף די  דברי יחזקאלוי ווי דער הייליגער געווען מיט אזויפיל יגיעה בלויז צוויי טעג פארדעם. אז

אז אסאך מאל טוט א מענטש א  , "כל מקום שאתה מוצא גדר ערוה אתה מוצא קדושה" ווערטער פון רש"י
 ווען ס'קומט צו גלייך די קדושה וואס איז געשאפן געווארן דורך דער מצוה. אבער מצוה, און ער זעט נישט 

אין די ענינים און ער זיך מתגבר דערויף, זעט ער גלייך די קדושה דערפון,   א איד האט א נסיוןא גדר ערוה, ווען  
 א העכערע מדריגה. איז זוכה צו שפירן ווי ס'ברענגט אים ארויף  ער 

תגבר מיין מעשה מיט אנדערע למען זיכוי הרבים. ס'קומט אסאך מאל אן שווער זיך צו מ איך וויל מיטטיילן
זיין, זאל מען וויסן דערביי דאס חשיבות וואס דאס טראגט אין הימל, און דאס וועט בסייעתא דשמיא געבן 

 די כוחות זיך צו שטארקן.
 6המשך אויף זייט  

 אר וויכטיג אויסצושמועסן נאך איין נקודה:די מעשה איז שוין געענדיגט, אבער איך שפיר פ

שיכטע פון יארן צוריק, פארשטיי איך אז איך האב נישט געהאנדלט אז איך קוק היינט צוריק צו מיין גע
אינגאנצן ריכטיג. מיר ווייסן אוודאי וואס די ספרים הק' שרייבן אז א איד דארף זען אוועקצושטיין פון א 

ת, אבער פאר יעדן מענטש מאכן זיך צייטן ווען ער איז געצוואונגען צו גיין דא פלאץ וואו ס'זענען דא נסיונו

 

 

 

 ברוך שהחיינו
 לזמן הזה!

 

 , טוען אידישע קינדערפול מיט רגשי הלב  , מיט גרויס פרייד 
אז מ'קען זכיה   אויף די גרויסע דעם הייליגן באשעפער   דאנקען 
די טויערן פון די בתי  אריינצוטרעטן אין צוביסלעך  שוין 

כנסיות און בתי מדרשות, צו קענען דאוונען און לערנען ווי 
ס'דארף צו זיין, שופך שיח זיין און דאנקען דעם אויבערשטן 

 ב"ן רמיגער  על כל החסד אשר עשה עמנו. ווי דער הייל 
"וכוונת בתי הכנסיות וזכות תפלת הרבים, ,  )סוף פ' בא(שרייבט 

זהו שיהיה לבני אדם מקום יתקבצו ויודו לקל שבראם 
 והמציאם, ויפרסמו זה, ויאמרו לפניו בריותיך אנחנו".

באנייען די פילע מצוות   וועט כלל ישראל צוריק   אזוי אויך 
שיעורי   – מ"ד  לי הביה ומעשים טובים וואס ווערן געטון בין כות 

 און   תורה, מעשי צדקה וחסד, מקוואות, חיזוק הדת, אא"וו. 
אינאיינעם מיט דעם וועלן מיר אויך האבן די זכיה ווייטער צו 
מזכה זיין אידישע קינדער מיט די רייכע מאמרים אויף שמירת 
עינים וואס ווערן געליינט מיט דארשט דורך טויזענטער אידן 

 ועלט. איבער די גאנצע ו 
 ~ 

צו דער געלעגנהייט שפירן מיר פאר וויכטיג קלארצושטעלן, 
אז די מאמרים אויף שמירת עינים וואס ווערן צושפרייט אין די 
בתי מדרשים זענען ח"ו נישט אויפ'ן חשבון פון עבודת התפילה 
און תפלה בכוונה. זיי ווערן אויסדריקליך נישט ארויסגעלייגט 

זרת הש"ץ, נאר אין אנדערע בשעת התפלה וחכדי זיי צו ליינען 
 ., און זיי אהיימצונעמען פון ביהמ"ד זמנים 

 

 

 
 

 

העלפט פארשפרייטן  
שמירת עינים ביי אידישע  

 ! קינדער 
 

 זכות הוצאות הגליון 
$1,200.00 

 ליךילט חודש'טיך זיין איינגע*עס קען אוי

 
 

 זכותי הפצת הגליון: 
 

 $500  - גליונות    5,000זכות  
 ~ 

 $400  -   גליונות  4,000זכות  
 $300  -   גליונות  3,000זכות  
 $200   -   גליונות  2,000זכות  
 $100   -   גליונות  1,000זכות  

 

 

מיט דעם העלפט איר פארשפרייטן ביי כלל  
 גליונות   50,000ישראל העכער  

 אויף שמירת עינים! 
 

 צו מנדב זיין רופט 
 "הוצאות טהור עינים" 

802.327.3592 
 

 
 

 למען תספר: 



 
 

  

 
   6 | מאמר התחזקות - שמירת עינים 

 

 

 

 והאר עינינו בתורתך
 לכבוד המערכת טהור עינים.

איך וויל אויסדריקן מיין דאנק אויף אייער 
הערליכן גליון וועלכער גיבט פאר אזויפיל 
אידן התחזקות און התעוררות אין שמירת 

 עינים.
סיג, איך העכער די דריי איך בין א יוגערמאן

ב"ה פלייסיג, אבער ליידער מיט שמירת  לערן
עינים פלעג איך נישט זיין אזוי אפגעהיטן. ביז  
דעם פארגאנגענעם יאר שבועות. ליינענדיג 
אין אייער פאראיעריגן גליון ווי שמירת עינים 
עפנט אויף דעם מענטש'נס אויגן ער זאל 

ערט, פארשטיין די תורה, און חלילה פארק
יט נישט די תורה אריין ט זיך נישט, גיאויב מ'הי

אין קאפ, בין איך שטארק נתעורר געווארן, און 
ב"ה זינט דעמאלטס האב איך אנגעהויבן 

 שטארק אכטונג געבן אויף מיינע אויגן.

איך קען מעיד זיין אז ס'איז ממש אזוי ווי איר 
האט געשריבן. ביז עטליכע חדשים האב איך 

אין   יגע ליכטיגקייטשפירן א מורא'ד אנגעהויבן  
דער תורה און בכלל א זיסן טעם אין 

 (-) אידישקייט!
 

גאונים ביי כלל  די גרעסטע
 "נאמען "יוסף מיטןישראל 

עס ליגט מיר נאך אין די ביינער דעם מורא'דיגן 
מאמר וואס איר האט מפרסם געווען יו"ט 
שבועות תשע"ט איבער די געוואלדיגע 

איז זוכה דורך  תורה צו וואס מעןהצלחה אין 
מירת עינים, בתוך הדברים האט איר אויך ש

געברענגט אז שמירת עינים איז א סגולה פאר 
 זכרון. 

איך האב לעצטנס געזען אינעם גליון "אברך" 
וואס איז ערשינען צום יארצייט פונעם גרויסן 

)ב' דר"ח  שר התורה רבי יוסף ענגיל זצ"ל

חשון(, ווי ער ברענגט פונעם 
)מהרה"ג רבי ר" הנש "דרךספר 

דוב בעריש ריכטער מקראקא 
קונטרס דבש בפי, דרוש  –זצ"ל 

ו' עמוד קלג(, אז די מדת היסוד 
פון יוסף הצדיק, וואס דאס איז 
די מדה פון קדושה, איז מגביר 
דעם כח הזכרון פונעם מענטש, סיי אויף א 

 סגולה'דיגן אופן און סיי בדרך הטבע. 

אינטערעסאנטע און דעריבער, זאגט ער אן 
יר אז אסאך גדולי ישראל וואס זאך, זעען מ

האבן געטראגן דעם נאמען יוסף זענען 
ר אויסטערלישן כח הזכרון באקאנט מיט זייע 

אין בקיאות אין כל התורה כולה: אין גמרא 
רב  מיר אז דער אמורא  )סנהדרין מב.( טרעפן

האט געזאגט אויף זיך דעם פסוק "ורב  יוסף
ר", אנדייטנדיג אז ער, רב תבואות בכח שו

עגליכן צו א שור, האט יוסף, וואס יוסף איז צוג
. און א שטארקן בקיאות אין אסאך ברייתות

, רבי יוסף בית יוסףשפעטער, דער הייליגער 
, רבי יוסף דוד חיים אזולאי; חיד"אקארו; דער 

, רבי  בעל שואל ומשיבדער לעמבערגער רב 
; דער ענגיל רבי יוסףיוסף שאול נאטאנזאהן; 

 , רבי יוסף ראזין; אא"וו.ראגאטשאווער גאון

איך וויל צולייגן א שטארקן מקור צו דעם ענין, 
מירת עינים ברענגט א גוטן זכרון, פון די אז ש

ווערטער פונעם הייליגן זוהר. דער זוה"ק אין 
פרשת נח זאגט, אז בשעת דעם מבול האט די 
מדה פון יסוד נישט משפיע געווען, און 
דעריבער האבן שורה געווען דינים און ס'איז 

אבער נאכ'ן מבול האט  געקומען דער מבול. 
שפיע געווען, און  שוין די מדת היסוד יא מ

. זעען דערפאר שטייט "ויזכור" אלקים את נח
מיר אז די מדה פון יסוד, וואס דאס איז די מדת 

 (-) הקדושה, ברענגט מיט זיך זכרון.
 

 יינע פיסריינע אויגן און ר
אין דער יעצטיגער תקופה, זיצנדיג 
אייגעשפארט אינדערהיים, ליין איך אייער 

 גליון, פון וואס איך האב זייער הנאה.

האט אמאל  רביה"ק מסאטמאר זי"ע
בחור. -שפאצירט אויף דער גאס מיט'ן הויז

אויף דער ערד איז געווען 
צואת כלבים, און דער רבי 
וועלכער איז א גאנצע 

געגאנגען מיט די  צייט
אויגן אראפ האט אכטונג 
געגעבן צו גיין ארום, 

בחור -אבער דער הויז
וועלכער האט נישט 
אראפגעקוקט האט 

ינגעטרעטן. בטעות ארי
יך דער רבי האט ז

אנגערופן: "אז מ'קוקט 
אראפ, האט מען ריינע 
אויגן און ריינע פיס; אז 
מ'היט זיך נישט די אויגן, 
האט מען נישט ריינע 
אויגן און נישט ריינע 

 פיס." 

 עמרם כהן, קרית יואל

 
 על הטוֹב יזכר  
 

 

  גליונות  3,000זכות  
ישעי' ב"ר משה  לע"נ הרה"ק רבי נתנדב 

ולע"נ הרה"ק רבי  - זי"ע   מקערעסטיר
 זי"ע  בניץ יחיים זאנוויל ב"ר משה מר 

 

  גליונות  2,500זכות  
לברכה  - הי"ו  י.ב. נתנדב ע"י מוה"ר 

 בכל ענינים ונחת מכל יוצ"חוהצלחה 
 

  גליונות  2,000זכות  
יצחק הרה"ק רבי לוי  לע"נ נתנדב 

 זי"ע  בן שרה סאשא מבארדיטשוב 
 

 
 

 שקנוואלו 
 :נותיו גל  1,000זכות  

 

  הי"ו   חיים בצלאל בלום  הרה"ח
 לברכה והצלחה בכל ענינים

 

  הי"ו   שלמה ברוך טייטלבוים   ר הר"
 לברכה והצלחה בכל ענינים

 

  הי"ו הרוצה בעילום שמו   מוה"ר
 לברכה והצלחה בכל ענינים

~ 
 

  מלכה משה בן  לזכות הילד 
~ 

 לע"נ חנני' יו"ט ע"ה ב"ר משה הי"ו 
 
 

 

 

י"ת יעזור שהזכות של זיכוי  הש 
הרבים יעמוד לכל העוזרים  

במלאכת הקודש שיתברכו בכל  
טוב, בני ברוכי, חיי ארוכי, ומזוני  

 רויחי, וסייעתא דשמיא 
 

 

 הוצאות 

   עינים   ר טהוֹ  
Cong. Tahor Eineyim  | 802.327.3592 

1 Karlsburg Rd. #203  Monroe NY10950 
 

 

 
 פאר נדבות, הערות, רופט:

 

802 .327 .3592 
 *נשמח לשמוע הערות

 
רופט:ן לאנדאן צו מנדב זיין אי   

 

447966658159 
 

 צו מפרסם זיין א מעשה רופט:  

9879.062.845  
 

 אדער שיקט אויף פאסט צום מערכת

 

 מכתבים למערכת: 
און אייגענע ערפארונג  לערנבארע מעשיות 

 ב'ע ליינער פונעם גליון איבערגעגעבן דורך די חשו 

 

 
 
 

 

 
 

 

חתן  לאזט דעם  גע נ יי אר נישט 
ל פיטא  אין ש

 

  ב"ר יצחק שאול  שמעי'משה אברהם  ר'    גהרה"אין בארא פארק איז לעצטנס אוועק 
, וועלכער איז די לעצטע צייט פון זיין לעבן ז"ל, דומ"ץ בכולל טארטיקאוושאלאמאן  

 געווען אין שפיטאל.

. האט ער דערציילט, אז גארליצער רבי שליט"אן לויה האט מספיד געווען דער  ביי זיי
וועלכער מיט א צייט צוריק איז פארגעקומען די חתונה פון הרה"ח ר' שמעי'ס זון, ביי  

ווילנדיג אז זיין טאטע זאל  דער חתן,  ער האט זיך ליידער נישט געקענט באטייליגן.
אין דער שמחה פון זיין אייגענעם קינד, כאטש האבן דאס מינימאלסטע השתתפות 

 צו דער חתונה פארנדיגגעטראכט צו קומען באזוכן זיין טאטן אויפ'ן וועג  ער האט 
 . יוואס איז פארגעקומען אין מאנס

אבער ווען ר' שמעי' האט געהערט פון זיין פלאן האט ער זיך קאטעגאריש 
; א זוכן אין שפיטאל קעגנגעשטעלט. "א חתן ביום חופתו האט נישט וואס צו 

 " האט ער גע'טענה'ט פאר זיין זון. שפיטאל איז פיל מיט ראיות אסורות, 

פון זיין חתונה כדי ער זאל נישט ער האט אויפגעגעבן דעם באזוך פון זיין זון אין טאג  
 דארפן זיין אויסגעשטעלט צו ראיות אסורות!

 

 

 

 

 

 

 5המשך פון זייט                                                                                       

אויסצושמועסן נאך איין די מעשה איז שוין געענדיגט, אבער איך שפיר פאר וויכטיג  
 נקודה:

איך  אז איך קוק היינט צוריק צו מיין געשיכטע פון יארן צוריק, פארשטיי איך אז
האב נישט געהאנדלט אינגאנצן ריכטיג. מיר ווייסן אוודאי וואס די ספרים הק' שרייבן 
 אז א איד דארף זען אוועקצושטיין פון א פלאץ וואו ס'זענען דא נסיונות, אבער פאר

יעדן מענטש מאכן זיך צייטן ווען ער איז געצוואונגען צו גיין דא און דארט, און ער 
 ונות אין שמירת עינים.באגעגנט זיך מיט נסי

אין אזעלכע זמנים איז וויכטיג אז מ'זאל גיין מיט א רואיגקייט און נישט טראכטן 
אז מ'וועט טון  בכלל פון אלע ראיות אסורות ארום און ארום. מ'דארף וויסן ביי זיך

דאס מערסטע וואס מעגליך זיך צו היטן, און דאס איבריגע וועט דער אויבערשטער 
'גייט אזוי, אפילו אויב ווערט מען ח"ו נכשל בטעות מיט'ן זען עפעס, איז העלפן. אז מ

מען תיכף מסיח דעת דערפון, די מחשבה בלייבט נישט נעסטיגן אין קאפ, נאר 
 כבולעו כך פולטו.

ין כן אויב גייט מען מיט אן איבערגעטריבענעם פחד און אנגעצויגנקייט, מה שא 
דאס מינדעסטע זאך, קען מען זיך נישט אפשאקלען שפילן די נערוון, און ווען מ'זעט 

דערפון. אזוי אויך ווען מ'איז נערוועז, האט מען נישט דעם ריכטיגן יישוב הדעת וואס 
וי מ'זאגט נאך פון צדיקים, אז דאס ווארט פעלט זיך אויס פאר דער מלחמת היצר. ו

עגאנגען. אז מ'מאכט גוייטער וואיג, ראלט, קאיז ראשי תיבות  מלחמה( –)קריג  "קרוג"
נישט קיין איבריגן מצב און מ'האלט זיך רואיג, קען מען ווייטער גיין אפילו מ'זעט 

 יצר הרע.עפעס בטעות, און אזוי קען מען דערקלערן זיג אינעם קריג קעגן דעם 

דאס מיינט אבער נישט אז אויב האט איינער נישט ריכטיג געהאנדלט און ער טרעפט 
 –אז ער וועט צוליב דעם נישט באקומען קיין שכר פאר'ן זיך שלאגן זיך אין א נסיון 

פונקט ווי דער רבש"ע האט מיר באצאלט פאר מיין התגברות, כאטש איך בין אפשר 
ו. דעם אויבערשטנ'ס גרעסטער תענוג איז ווען א איד אליין געווען דער גורם דערצ

 ונות, און לפום צערא אגרא.קעמפט קעגן דעם יצר הרע, ער קריגט זיך מיט זיינע נסי

דאס איז שייך ביי יעדער זאך וואס א מענטש קען טראכטן, אפשר בין איך מיך אליין 
ישט געהאט דעם שולדיג, מעגליך ווען איך טו נישט דאס אדער יענץ וואלט איך נ

נסיון. דער פלאג וואס א א איד לייגט אריין צו בלייבן הייליג און אפגעהיטן איז דער 
ער נחת רוח וואס דער אויבערשטער פארמאגט, אפגעזען וואס איז געווען גרעסט

פארדעם. יעצט איז דער רצון ה' דו זאלסט דיך שטארקן, און אויף דעם וועט דיין 
 רויס!שכר זיין אומגעהויער ג

 מפי בעל המעשה

מי כעמך ישראל 
 : 

 מודעה
 

א  גאר וויכטיג  מיר זוכן  
 .ונדרעזער פ 

 

ער פרטים פארבינד אייך  מ פאר  
 מיטן מערכת

 
 
 
 

 על עזרתם להצלחת הגליון  "קונטרס" למכון 
 

 

 למען תספר: 
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 ד"בס

 

  !!התורה כל של ממהות חלק מהוה התורה לקבלת 'רצון'ה» 
 זאגט ויתיצבו בתחתית ההר, "ווי פאלגענד:  (דף פח.) שבת 'גמשטייט אין עס 

 האט  באשעפער די אז רנעןלע אונז קומט דאס חסא בר חמא בר אבדימי רב
 אויב געזאגט  זיי האט און, פאס א ווי אזוי אידן די איבער בארג די איבערגעדעקט

, באגראבן ווערן ר דארט ע וועט נישט אויב, גוט איז תורה די מקבל איר זענט
 מיט רבא זאגט, 'לאורייתא  רבה מודעא' א דא איז די פון יעקב בר אחא רב זאגט
 פון צייטן די אין געווען מקבל  נאכאמאל נאכדעם עס ןמע האט אלעם דעם

 .'גמ די פון ל"עכ, 'וכו אחשורוש

מען  וועט אויב אז" 'לאורייתא רבה מודעא' ווערטער די אויף  זאגט י"רש און
 די געווען מקיים נישט האבן זיי וואס אויף משפט א צו אידן איינליידענען די 

 מקבל עס האבן זיי אז, תשובה א זיי האבן, געווען מקבל האבן  זיי וואס תורה
  ."באונס געווען

 דעם פרעגן און וואונדערן זיך אויף  ג ועוד)"י 'מ סי"חו חמדת שלמה(די אחרונים און 
 און, סוף ז די שכר פון די מצוות איז דאך אומשאצבאר און אן קיין א, פלפול בדרך

 ער און, חפץ  א פארקויפן צו טשמענ א צווינגט מען ווען אז, דין די דאך ווייסן מיר
 סוף כל סוף וויבאלד , מכירה א מכירה די איז, דעם אויף באצאלט באקומען האט
  .דעם ט אנשטא חפץ די פון ווערד פילע די באקומען ער האט

 – געווען די אידן האבן זיך משעבד  'אויב אזוי, אויך די ביי מתן תורה, אפיאיז 
 אייבערשטן פארן  לעבן און גוף זייער פארקויפט וואלטן זיי ווי אזוי איז דאס וואס

 סוף און, מכירה א זיין  מכירה די דארף, אלעם דעם מיט, געצווינגענערהייט נאר –
 מקיים נישט איז מען וואס אויף דעם  'שט רעכענען פאר תיני עס מען קען סוף כל
  .'לאוריתא רבה עאמוד' א געווען  איז עס אז ל"חז זאגן פארוואס ממילא, תורה די

 ראובן גרוזובסקי 'ראיז דא אויף דא א הערליכע ביאור פון הגאון עס 
הגדרה פון  ע'אמת די אז, שרייבט וואס, )'ג מאמר מועדים ראובן רבי שיחות(   ל"זצ

 נאר, 'מוכרים' קיין נישט איז התורה קבלת פון חלק זייער אין ישראל כלל 
  .אייבערשטן פונעם שכר איר מיט תורה די 'עקויפטג' דאך האבן זיי ווייל , 'קונים'

קבלת התורה "אזוי ווי ער דריקט זיך אויס מיטן פאלגענדן לשון: און 
אז ער איז זיך משעבד  'מכירה'ערע ווערטער א אנד אין-( 'שיעבוד קבלת' קיין נישט איז 

 אזוי און ,תורה די פון הייליגקייט די פון קבלה א איז דאס נאר, )אייבערשטן פארן 
 די זענען מיר און, געבער די איז אייבערשטער די-( 'תורה מתן' טאקע איז לשון די  ווי

(משלי ד,  'לכם וגו 'נתתי' טוב לקח כי' לשון די אויך שטייט עס ווי אזוי און , )נעמער

 שמחה, סוף קיין אן עונג און ברכות זיין מקבל באמת איז דאס וואס , ב)
 האט כביכול אליין אייבערשטן דעם 'אפי, נאכמער איז עס און, נצחיות  און

 )א, לג ר"שמו( מדרש אין שטייט עס ווי אזוי, תורה די מיט 'געקויפט'   מען
אידן, איך האב אייך פארקויפט מיין תורה,  די פאר זאגט אייבערשטער  די"

 שטייט פסוק אין ווי אזוי, איר מיט צוזאמען פארקויפט זיך האב איך כביכול 
רוּמָ  'לִי'   וְיִקְחוּ    .'וכו "(שמות כה, ב) התְּ

 דינען נאכמער פון דעם, ווייל די עצם מעגליכקייט צו קענען  'עס איז אפיאון 
 זכות דיגע'מורא א מתנה און א  'באקומען'י צו וו איז אליין דאס ,אייבערשטן דעם

  . אייבערשטן פונעם
ודעה רבה איז זייער גוט אז עס איז יא דא א מדעריבער 

 פארקויפט איינער ווען 'אפי אז, אן נעמען מיר לאורייתא, ווייל 
 איינער ווען, מכירה א מכירה די  איז געצווינגענערהייט עפעס

 רוב לויט – קויפן ייט איז דאס געצווינגענערה אבער 'קויפט'
 נישט  - )ב"ס ב"מ 'סי ז"אהע ע"ושו, ב"סי ה"ר 'סי מ"חו א"רמ עיין( ראשונים

 נישט , 'געקויפט' אידן די האבן, געבליבן דאך מיר זענען דא אן, קויפינג ןקיי
  .'פארקויפט'

י ד לויט  'ראובן לייגט צו נאכמער און זאגט א טיפער געדאנק, אז אפי 'ראון 
 א  'און האלט אז אפי א קידושין ב:)"(עיין בפוסקים שם, וברשבם וואס קריגט זיך "רמב

 מודעה  א דא איז אלעם דעם מיט, קויפינג גוטע א יבטבלי קויפינג געצווינגענע
 נישט איז, תורה  הייליגער די 'קויפינג' דאס אז זאגן קען מען ווייל .לאורייתא רבה

 די איז, וועלט די ייל ביי אלע אנדערע קנינים אין וו, קנינים אנדערע צו דומה
 מוכר די צווישן, לטגע  די מיט חפץ די פון אויפטוישינג דאס – קנין די פון מהות

 דעת א מיט מיטקומען מוז  עס אז תנאי זייטיגער א דא איז עס נאר, קונה די און
די גאנצע  וועלן דארפן פארקויפער  די און קויפער די - קונה דעת און מקנה

 די האט לכתחלה וואס פאל א אין 'אפי פראצעדור, דעריבער קען מען זאגן, אז 
 סוף כל סוף וויבאלד אלעם דעם מיט, חפץ  די פןאפקוי געוואלט נישט קויפער

 ער וואס געלט גאנצע די פון ווערד די אין איז  וואס חפץ א באקומען ער האט
  י גאנצע קנין.ד צו מסכים  סוף צום ער איז, געגעבן האט

 וואס איז אבער ביי די תורה הקדושה, וואס די מעלה און קדושה אנדערש 
 די דורך  איז, זיי אין איינגעקריצט געווארן איז וןא באקומען האבן ישראל כלל

 נעשה' שרייענדיג  פראטעסטירט האבן זיי וואס רצון און התלהבות געוואלדיגע
 די פון קנין די אין תנאי ז נישט נאר א זייטיגער אי 'רצון' די אז אויס קומט, 'ונשמע

 אין דעריבער, תורה די פון  קנין גאנצע די פון מהות עיקר די איז דאס נאר, תורה
 נישט קנין די האט געצווינגענערהייט  אז, זיין מודה אויך ם"רמב די וועט פאל אזא
 .'אלאורית רבה מודעא' א דא  ווייטער איז דעריבער, האפט שום קיין

  !!מצוה א נאך טוהן צו כח ער באקומט - מצוה א טוהט מענטש א ווען » 
 מצוה א טוהן צו נאר טראכט יינערא ווען פארוואס זיין מבאר צו כדי און

 די מיט זיין מקדים  מיר וועלן געטוהן, דאס האט ער כאילו שכר שוין ער באקומט
 משנה די פון ווערטער די אויף תאבו מסכת אין זאגט וואס יונה רבינו פון ווערטער

 גרינגע א טוהן צו לויפן זאלסט ,זאגט עזאי  בן" פאלגענד: ווי זאגט וואס ב)"מ ד"(פ
 מצוה ווייל ,עבירה אן פון אנטלויפן זאלסט  און ,שווערע א צו ווי פונקט מצוה
 עבירה שכר און מצוה מצוה שכר און ,עבירה גוררת עבירה  און מצוה גוררת
  ."עבירה

רבינו יונה איז מדייק אין די משנה, און זאגט, אז מען זעהט פון די משנה און 
 אדער, מצוה א  טוהט ן ווען א מענטש אז עס איז דא צוויי זאכן וואס געשעה

 איז דאס וואס, 'מצוה גוררת מצוה' איז זאך ערשטע די. פארקערטע דאס חלילה
וואס א מענטש טוהט איין  נאכדעם  אז, זאך  נאטורליכע פארשטענדליגע א מער

מצוה, איז ער נענטער צו קדושה ממילא איז איהם גרינגער צו טוהן נאכדעם נאך 
 א מער שוין איז דאס וואס, 'מצוה מצוה שכר' איז זאך  צווייטע א מצוה. די 

 גיבט, מצוה א טוהט מענטש א וואס 'שכר' די אין אז, זאך 'דיגע'סגולה'
  אז ער זאל קענען מקיים זיין נאך א מצוה. 'כרש' די אייברשטער  דער  איהם

אגן מיט די רבינו יונה ממשיך און זאגט: אז אוודאי מיינט מען נישט צו זאיז 
 נישט דאך איז עס  ווייל ע שכר אויף די מצוה, ', אז דאס איז אן אמת'שכר'דעם 

י כח ד געבן מיטן נישט 'אפי, וועלט דער אויף – מצוה א אויף באצאלן צו מעגליך
  פארן מענטש צו טוהן נאך א מצוה.

מיינט דאס אוודאי צו זאגן, אז היות אז אין דעריבער 
ין גארנישט טוהן אן די הילף פונעם ן קען א מענטש אלי'אמת

 אייבערשטער דער האט זייט אנדער די פון  אבער אייבערשטן, 
 טוהן צו זיין צו מחליט, מענטש א פאר בחירה פון כח א געגעבן

 יו"טערב 

 פ”שנת תש
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 געווען בוחר האט מענטש דער וואס נאכדעם דעריבער , טובים ת און מעשים מצוו
 דער און, שטןאייבער צום נאנט ער ווערט, מצוה א טוהן צו

  .מצוות נאך און נאך טוהן ער קען דעם דורך וואס, איהם  באגלייט  אייבערשטער

ו, אויב דער מענטש איז בוחר צו טוהן "דאס זעלבע איז פארקערט חאון 
 וואס, איהם פון  אייבערשטער עפעס נישט גוט, דעמאלטס דערווייטערט זיך דער 

 פונעם הנהגה די אינטער געשליידערטאריינ צוריק ווערט ער אז גורם איז דאס
 אויפן זיין צו מתגבר זיך כח די נישט  מענטש דער  שוין האט דעם דורך וואס, טבע
די תוכן פון די  ו. ביז דא איז"הרע, ממילא איז דאס גורם צו נאך עבירות ח יצר

  .יונה ו רבינ פונעם ווערטער 

ן די בחירה פון א דעם אלעם לערנען מיר, אז אלעס ווענדט זיך איפון 
 דער איהם העלפט מענטש און אין זיין רצון, ווייל ווען ער איז בוחר צו טוהן גוטס, 

צו ממשיך זיין  ווייטער טוהן צו איהם העלפט מצוה יעדע א און, אייבערשטער
  .גוטס אין די גוטע וועגן, און בוחר צו זיין און נאך 

ס וואס דער לויט דעם קען מען אויך פארשטיין דאאון 
ה קין פאר געזאגט אייבערשטער האט  ה נָפְלוּ  חָרָה לָמָּ לָךְ וְלָמָּ

יטִיב אִם הֲלוֹא  .פָנֶיךָ  אֵ  תֵּ את רֹבֵץ  תשְׂ תַח חַטָּ וְאִם לאֹ תֵיטִיב לַפֶּ
ל בּוֹ  מְשָׁ ה תִּ שׁוּקָתוֹ וְאַתָּ  איז י"רש און .(בראשית ד, ז) וְאֵלֶיךָ תְּ

, הרע  יצר הוא, חטאת של וקתותש ואליך'   י"ופירש, מסביר
 תרצה אם, בו תמשל ואתה, להכשילך ומתאוה שוקק תמיד

  .כ"ע , 'עליו תתגבר

פון דעם זעהט מען קלאר, אז אלעס ווענדט זיך אין וואס 
סטו זיך קענען ווע וועלן וועסטו אויב, מענטש די רצון פונעם 

 לשון די נישט דוקא  שטייט עס און, איהם שטארקן אויף 
 קיין נישט טאקע האט מענטש א ווייל 'באזיגן איהם וועסט'

 דעם פון פאדערט מען  נאר, הרע יצר דעם באזיגן צו אליין  כח
, הרע יצר דעם איבער שטארקן צו  זיך זיין צו בוחר מענטש

  ערשטער טוהן.אייב דער דאס וועט בפועל אבער

  !מענטש א פון הרצון כח די איז גרויס ווי »  
דער דארף וויסן אז די אייבערשטער האט א יעאון 

 וואס, הרצון כח געוואלדיגע א מענטש אריינגעלייגט אינעם 
 דעם מיט אויפטוהן נוצט ער דאס אויס, קען ער  אויב

  .זאכן געוואלדיגע

, אזוי ווי מיר זעען אויף א נישט גוטן 'מאויבי תחכמני'און 
 גאר אטה ער אז, חמור בן שכם פון מעשה ביי די  -אופן 

 עס ביז, יעקב בת דינה  מיט האבן חתונה געוואלט שטארק
 צוליב ן'מל ט זיך צו שטא גאנצע א איבערצורעדן געלונגן איהם
 ווען, מער נאך און זעלבע די דאס איז אוודאי ממילא, דעם

 איהם גיבט, ווערן נתעלה און גוטס טוהן באמת וויל מענטש  א
  .אויסצופירן דאס כוחות געוואלדיגע  באשעפער די

א. וואס די "די יסוד ווערט אויך געברענגט אין מהרשאון 
בא האט געענטפערט פאר די ר וואס דאס מסביר א איז "מהרש

 א זענט איר' :)פט שבת( איהם צו ט 'טענה'צדוקי וואס האט גע
 צו מויל אייער  געפעדערט האט איר ווייל, פאלק איילענישע

 וואס הערן געדארפט איר וואלט ערשט, 'אויער אייער
 און זיין מקבל קענט איר צו זעהן צו, תורה די אין שטייט  עס

  .'דארט שטייט  עס וואס זיין מקיים

(וואס איז אנדערש א "לויטן פשט פון מהרש –איהם רבא געענטפערט האט 

 געוויסע  דא איז עס אז זיין קען, חשש א דא איז עס, נמי הכי אין אז – )פשט ס'רשי ווי 
 זענען אלעם  דעם מיט אבער, זיין מקיים קענען נישט וועלן מיר וואס דארט אכןז

 זענען מיר ווייל"  ן די תורה, אן צו פרעגן און בודק זיין, זיי צו מקבל געווען מיר
 דינען וואס די ווי אזוי , שלימות א מיט אייבערשטן דעם דינען צו אויפגעוואקסן

 אז פארזיכערט געווען  מיר זענען יבערדער, ליבשאפט מיט אייבערשטען דעם
יין כח מקיים צו ק נישט האבן  מיר וואס זאכן שווערע באפעלן אונז וועט ער 'אפי

 קענען יא מיר וועלן ליבשאפט זיין, מיט דעם אלעם מיטן כח פון גוטע רצון און 
 וןא, הילף געטליכע א צו זיין זוכה  וועלן מיר און, זיין מצליח און אויספירן עס

  . "זיין צו מקיים אלעס זיין מצליח

ין רצון זי מקריב איז מענטש א אז ענין די אויס דריקט מנחה קרבן א » 

 צום אייבערשטן

די יסוד לערנען מיר פון די פרשה פון די מנחות, ווי עס שטייט אין פסוק און 
 וארטו די נישט שטייט עס" דארט י זאגט ", און רש"ונפש כי תקריב" (ויקרא ב, א)

 א מקריב איז ווער ווייל, מנחה קרבן א ביי נאר נדבה קרבן שום קיין ביי 'נפש'
רימאן, זאגט די אייבערשטער איך רעכן זיין קרבן כאילו ער האט א אן , מנחה קרבן

     ."זיך אליין מקריב געווען

ן דארף נישט דער אייבערשטער די קי 'פשט פון דעם איז, ווייל אין אמתאון 
 און כוונה די נאר דארף אייבערשטער פייגל וואס אידן זענען מקריב, די  אדער די

קריב זיין די קרבנות, דעריבער איז אדרבה, עס איז מ ביים אידן די פון הארץ דאס
, קיען און אקסן גרויסע פון מנחה קרבן די באליבט מער און מעלה גרעסערע א 

 דארף ער און, שווער אן נישט איהם   קומט ברענגט עושר אן וואס קרבן די ווייל
  .דעם אויף אנשטרענגען נישט זיך

אויף די  'די ארימאן דארף זיך אנשטרענגען אפידאגעגן 
קרבן מנחה, דעריבער רעכן איך עס כאילו ער האט זיך 

 אזוי 'נפש' אנגערופן ווערט 'רצון' די ווייל, געווען מקריב אליין 
 אם' )ח, כג( שטייט עס ויו פרשה וואכעדיגע די אין זעען מיר ווי
 טייטשט י"רש און, 'מלפני מתי את לקבור נפשכם  את יש

, דעריבער א קרבן מנחה וואס קומט אן ווילן ענקער – נפשכם'
 טיפערע א אסאך מיט קומט עס און, שווערער פארן ארימאן 

 זיך ער האט ער כאילו גערעכנט עס ווערט דעריבער, רצון
  . געווען  מקריב אליין

דורך יעדע מצוה ווערט באשאפן א מלאך וואס  » 

 'העלפט איהם צו טוהן די רצון ה

אויף די וועג וואס א מענטש " (מכות י:)ל "זעען אין חזמיר 
 מדייק דארט איז א"מהרש די און . "איהם וויל גיין, פירט מען 

 – 'אותו  מוליכין'   רבים לשון א שטייט 'גמ אין אז, פרעגט און
 יחיד לשון א שטיין געדארפט וואלט 'לכאו, הםאי פירט מען

, אייבערשטן אויפן ארויף דאס גייט 'לכאו ווייל , 'אותו  מוליך'
  .וויל ער וואס וועג  אויפן איהם  פירט אייבערשטער דער אז

גייען ארויף  'מבאר, אז די ווערטער פון גמ א"מהרשדי איז 
 פונעם שיםמע די פון באשאפן ווערן  וואס אויף די מלאכים 

 מלאכים  יענע און , פארקערטן צום אדער גוטן צום, מענטש
 ער וואס וועג אויפן איינער יעדער, איהם איהם פירן
  .אויסגעוועלט  האט

איינער וואס  (אבות ה, יח)ל "אויף דעם ארויף זאגן חזאון 
 בידו מספיקין אין', אנדערע זינדיגן  אויך זינדיגט און מאכט 

 מלאכים די  אז, איז  ווערטער די פון פשט וואס, 'תשובה לעשות
 צוריק האלטן אליין זיי, עבירות די פון באשאפן ווערן וואס

  א."מהרשה ד"עכ. טוהן צו תשובה מענטש  דעם  פון
אויף דעם ארויף האב איך געהערט א פשט פון די און 

 בשם( זיין צו מסביר, א"שליט וייס  ט"הגרי ד פון ירושלים "גאב

 נוסח  די פייט  אין השנה ראש זאגט מען וואס דאס )ק"ספה
 מען דארף 'לכאו וואס, 'יאחזון ורעדה וחיל יחפזון ומלאכים'

לאכים, צו דען טוען די מ די ציטערן  וואס פון , פארשטיין
  מלאכים עבירות.

ער פשט, אז דאס גייט ארויף אויף די מלאכים וואס זאגט 
 משפט מען וויבאלד און, מענטש די פון עשיםמ די פון  געווארן זענען באשאפן 

 מען אז אויס קומט, געטוהן האט ער וואס מעשים  אלע  די אויף מענטש דעם
  .מעשה דעם פון געווארן באשאפן  איז  וואס מלאך דעם אויך משפט

לויט דעם קען מען זאגן אז דאס מיינט די רבינו יונה צו זאגן, אז אלעס און 
ה, אז ווען א מענט שאיז בוחר אין גוטס גייט דער ווענדט זיך אין בחיר

אייבערשטער מיט מיט איהם, און א יעדע גוטע זאך וואס ער טוהט, העלפט דאס 
איהם ווייטער ממשיך צו זיין צו טוהן נאך און נאך גוטס, און שכר פון די מצוה איז 

די מצוה, צו טוהן נאך מצוות, דאס הייסט, אז די מלאך וואס ווערט באשאפן דורך 
 העלפט איהם צו טוהן נאך מצות.
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לקט רשימות רעיונות

התחזקות באמונה ובטחון 
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מהרה"ח ר' מרדכי יצחק
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 גליון קמ"ז - פ' במדבר - תש"פ לפ"ק

למערכת להתענגמיוחד

בס"ד

צעקה גדולה מבור תחתיות:

א וויי געשריי וואס מוז 
דערהערט ווערן!!

האבן  במדבר  פרשת  מיטוואך  וואך  די 
הר"ר  דורך  טורמע  פון  רוף  א  ערהאלטן  מיר 
ארום  גענומען  )דער קאלל האט  יצחק שליט"א  מרדכי 
ווי ער האט אונז מיט א פארווייטאגט  6 מינוט(, 

הארץ איבערגעגעבן אז דער מצב אין טורמע 
אביסל  אונז  האט  ער  און  ביטער,  זייער  איז 
קישוי  שרעקליכע  די  איבער  געשילדערט 
השעבוד וואס אלע ארעסטאנטן גייעם אדורך 
אין די שווערע תקופה פון די איצטיגע "קראנא 
שווערע  א  פאר  וואס  אינטער  און  טעג", 
איצט  לעבן  זיי  אומשטענדן  אומענטשליכע 
איצט אדורך, וואס לויט זיין הכגדה איז עס איז 
כל  איז "קשה  און עס  כל הקיצין"  "כלו  ממש 

הסבל"!.

האלט  מען  וואס  פאקט  דער  איבערהויפט 
אין  שלאס  אינטער  פארשפארט  שוין  זיי 
האבן  מיר  חדשים,   3 צו  קרוב  פאר  ריגל 
אסאך  גאר  געהערט  מינוטן  קורצע  די  אין 
דארף  דערפון  טייל  וואס  אינפארמאציע, 
רעכט-דענקינגען  יעדן  אויפצושוידערן 
און  מדינה  דעמקראטישע  א  אין  אז  מענטש, 
"אמעריקא"  ווי  חסד  של  מלכות  א  אינטער 
קען מען טוען אזעלכע שרעקליכע מענטשן- 
רעכט פארלעצונגען וואס פאסט פאר א דריטע 
ואין  קאריע"  "צפון  פאר  אדער  לאנד  וועלטס 
וואס אינטערן שלייער פון  פוצף פה ומצפצף, 
ווערט  "סעיפטי" און "קראנא רעגולעישאנס" 
דורך די טורמע באאמטע כסדר ארויפגעלייגט 
באגרענצינגען  אין  גזירות  ביטערע  שווערע 



צעקה גדולה מבור תחתיות:

א וויי געשריי וואס מוז 
דערהערט ווערן!!

מענטשליכע  ביסל  יעדעס  אוועק  נעמט  מען  ווי 

פרייהייט, און עס ווערט כסדר ארגער און ארגער, און 

פארלענגערט פון איין חודש צום צווייטן.

דעריבער האבן מיר באשלאסן אראפצושרייבן דער 

וויי געשריי פון אסירי בני ישראל זאל  מצב, כדי דער 

דערהערט  דארף  עס  וועמען  פאר  ווערן  דערהערט 

ווערן, און עס זאל אנקומען צו די ריכטיגע עסקנים אז 

מען זאל עפעס טוען לטובת אחב"י, און אט איז א טייל 

וועלן מיר  וואס  וואס מיר האבן געהערט  פונעם מצב 

דא איבערגעבן:

האט  וואס  "לאקדאון",  עצם  דער  כל,  ראשית  א[ 

זיך אנגעהויבן גלייך נאך פורים )י"ח אדר(, און עס צועט 

זיך שוין אזוי פאר 9 גאנצע וואכן, ווי מען איז רוב פון 

פון  )חוץ  צעל,  אינעם  איינזאם  איינגעשפארט  צייט  די 

זיי קודם געזאגט אז  וואס באמת האבן  וואך!(,  3 שעה א 

עס גייט בלויז זיין 14 טעג, אבער מען האט דאס יעדע 

צוויי וואכן פארלענגערט אויף נאף 14 טעג, אזוי אז עס 

צועט זיך שוין ממש ענדלאז.

נאכנישט  איז  שווערסטע  דאס  הכביד!,  והאחרון   

אנגעקומען, ווייל די וואך פ' במדבר האבן זיי אפיציעל 

גייען דאס פארלענרגערן ביז לכה"פ  זיי  געמאלדן אז 

סוף חודש יוני!, דאס הייסט נאך 7 וואכן!, איר קענט 

זיך פארשטעלן וואס דאס מיינט זיין פארשפארט אין 

א ד' על ד' צעל פאר איבער 4 חדשים!.

מיינט  דאס  וואס  פארשטיין  דארפט  איר  און 

איז  מען  אז  דאס  חוץ  צעל",  אינעם  "איינגעשפארט 

קען  מען  ווי  פלאץ  םיצלעלע  א  און  אלינס  איינזאם 

זיך נישט רירן, מען האט נישט צו וועמען צו רעדן און 

אויסטוישן א ווארט, בנוסף לזה איז אינעם צעל נישט 

פארהאנען קיין טראפ פרישע לופט, און עס איז אויך 

נישט דא קיין "עירקאנדישאן" אדער אפילו א "פען", 

אין צוביסלעך ווערן די טעג ווארימער, אזוי אז אסאך 

מאל איז די לופט ממש שטיקעדיג הייס, און מען קען 

נישט נעמען קיין שויער און זיך אביסל אויפרישן, מען 

איז עלנד איינזאם, מען האט פארלוירן די קאנטאקט 

קיין  פארהאנען  נישט  איז  עס  פריינט,  גיטע  פון 

וויזיטיס, קיין אי מעיל, נאר 2 קורצע טעלעפאון רופן 

במשך פון יעדע צוויי טעג.

ב[ בנוסף לזה, ווען מען טראכט אריין לייגט זיך דער 

די  וואס  נישט אויפן שכל, צוליב  גאנצער "לאקדאון" 

ארעסטאנטן האבן דאך נישט קיין שום שייכות מיט די 

דרויסענדיגע וועלט, חוץ פון די וועכטער מיט וועמען 

וואס  שעה  די  אין  ובפרט  כסדר,  זיך  באגעגענען  זיי 

איז  ממילא  טאג,  צווייטן  יעדן  ארויס  זיי  לאזט  מען 

זייער שווער צו פארשטיין וואס עס די חשבון אז מען 

פארשפארט די ארעסטאנטן אינטער שלאס אין ריגל, 

ווייל פון וועמען וועלן זיי דען קענען כאפן די וויירוס?, 

וועכטער,  די  פון  איי  נישט,  קיינעם  דאך  טרעפן  זיי 

די פוס, און  ווי אינטער  זיך סיי  וועכטער דרייען  די  נו 

איבערהויפט יעדן צווייטן ווען מען לאזט ארויס האט 

מען דאך ווידער א שייכות מיט זיי, און אויב זענען זיי 

ווען  וועלן זיי דאס ממילא כאפן אפילו  אנגעשטעקט 

מענטשן  אנדערע  פון  און  איינגעשפארט,  איז  מען 

האט מען דאך נישט קיין מגע ומשא, נו פון ווי קענען 

זיי דאס אריבערכאפן, אתמהה ??!!!

"אטעסוויל"  איז  ווי מען הערט  לויט  און באמת  ג[ 

האנדלונג,  שווערע  אזא  מיט  טורמע  איינציגסטע  די 

ווייל אין אנדערע טורמעס לאזט מען די ארעסטאנטן 



ארומגיין אין די בנינים, און מען לאזט זיי יעדן טאג 

ארויס אויף די פרישע לופט, נאר דער תירוץ איז, 

ווייל די אדמעניסטראציע אין אטעסוויל איז יעצט 

אינטער זייער רשעות'דיגע הענט, די אלע לאקאלע 

איינגעשטעלע ובהראשום פונעם "ווארדען" וואס 

איז באוויסט אלץ א אכזריות'דיגער הארצלאזער 

ווען ער קען נאר עפעס פייניגן די  וואס  פארשוין, 

ארעסטאנטן וועט ער דאס טוען, וואס דאס זעהט 

זיך אן אויף טריט אין שריט, ווייל ווי איר האט נאר 

ווי  ווינטער  פונעם  במשך  גליונות  די  אין  געליינט 

עס זענען פארגעקומען 3 גאר לאנגע "לאקדאונס" 

אין איין ווינטער, וואס דאס איז נאך קיינמאל נישט 

געוען אין היסטאריע, אזוי אויך בנוגע די האנלדונג 

גייען  זיי  אז  געזאגט  האבן  זיי  אז  קעמפ,  פונעם 

קעמפ,  פונעם  ארעסטאנטן  אלע  שיקן  אהיים 

אבער למעשה האבן זיי צוריקגעצויגן דערפון, און 

אזוי בנוגע הר"ר מרדכי יצחק זעלבסט, וואס ווען 

זיין  פון  חתונה  די  בנוגע  געהאנדלט  זיך  האט  עס 

און אלע העכערע אינגעשטעלטע  קינד,  אינגסטן 

זאן  מען  אז  רעקאמענדירט  האבן  ב.א.פי.  די  פון 

לאקאלע  די  אבער  חתונה,  די  צו  גיין  לאזן  איהם 

קאטאגאריש  דאס  האט  אדמעניסטראציע 

אפגעזאגט מיט לעכערליכע תירוצים.

ווען  איצט,  אויך  אזוי  כולנה!,  על  והעולה  ד[ 

צו  ערלויבט  באמת  שוין  איז  יצחק  מרדכי  הר"ר 

איז  ער  אז  סטאטוס  זיין  צוליב  קעמפ,  אין  גיין 

דער  איז  דאך  אבער  בירגער,  לעגאלע  א  שוין 

איהם  "פארעקשנט"  ממש  אדמעניסטראציע 

ווי  דאס נישט נאכצוגעבן, מיט א תירוץ אז אזוי 

עס איז נישטא קיין "מאוומענט" ממילא קען ער 

צו  דארף  מען  און  טורמע...,  פון  ארויסגיין  נישט 

פוס   300 ממש  זיך  געפונט  קעמפ  דער  אז  וויסן 

פון  אריבערגיין  פון  סדר  דער  און  טורמע,  די  פון 

עפנט  מען  פשוט,  זייער  איז  קעמפ  צום  טורמע 

ארעסטאנט  דער  און  טורמע  די  פון  טיר  די  אויף 

גייט אריבער צופיס צום קעמפ, ממילא איז דער 

תירוץ באמת נאר א תירוץ, ווייל זיי דארפן פשוט 

נאר עפענען די טיר און איהם לאזן גיין...

סך הכל: מיר קומען דא ארויס מיט א הייסער 

רוף צו אחב"י רחמנים בני רחמנים שיחיו, אז מען 

זאל וויסן אז עס איז לא עת לחשות!, אפילו מיר 

ווייסן אז עס איז שוין דא ב"ה א דאטום אז הר"ר 

מרדכי יצחק שליט"א זאל ארויסגיין פון טורמע 

)אי"ה אויף כ"ח אלול תש"פ(, אבער דער מצב "דערווייל" 

בנוסף  פשוט,  אזוי  נישט  אזוי  גארנישט  איז 

חרדישע  נאך  טורמע  אין  דארט  דא  זענען  לזה 

די  מיט  באהאנדלט  ווערן  זיי  אויך  וואס  אידן 

חיות  די  ווי  באדינגען  אומענטלשיכע  שרעקליכע 

אען א שטייג!, ממילא בעטן מיר עירו נא התעוררו 

זיין  צו  מתפלל  צו  מחויב  איז  איינער  יעדער  נא! 

למען אחב"י יושבי חושך וצלמות!, נעמט ארויס א 

תהלים און זאגט תהלים למען אסירי ישראל, מיר 

קענען נישט שטיין גלייכגילטיג אין צוקיקן וויאזוי 

מען פייניגט אויס מענטשן אינטער א שלייער פון 

אויך  דאס  איז  גלייכצייצטוג  וכדומה,  "סעיפטי" 

אויפן  ווארט  א  האבן  וואס  עסקנים  צו  רוף  א 

זיי  זאל  מען  אז  דזשאסטיס"  אף  "דיפארמענט 

צוויסן טעון דער שרעקליכער מצב אינטער וואס 

די ארעסטאנטן ווערן געהאלטן!, ולה' הושיעה!.

שרייבט פאר הר"ר מרדכי יצחק שליט"א אייערע הערות און 
געדאנקען אויפן גליון, אדער איבער סיי וואס, ער איז זיך מחי' 

מיט א יעדע בריוו, אימעיל, טעקסט וואס ער באקומט!

שיקט איהם א בריוו לדרוש בשלמו
Mordechai Samet

83253-054
FCI Otisville

P.O. Box 1000
Otisville N.Y. 10963

mordchasamet@gmail.com :אימעיל

טעקסט מעסעדש 718-618-9419
צו טעקסן אדער אימעילן קען מען נאר שרייבן אויף ענגליש און 

מען קען גארנישט עטעטשן

נ. ב. ווען איר שרייבט א בריוו ביטע זעהט אריין צו לייגן א אימעיל 
אדרעס , אדער א נומער ווי ר' מרדכי יצחק קען אייך קאנטאקטן 
דורך טעקסט. צוליב וואס צו שיקן א בריוו פון דארט איז פארבינדן 
צו  אייך  אים  גרינגסטע פאר  איז דאס  געוויסע שוועריקייטן  מיט 
בריוו  דעם  דערהאלטן  האט  ער  אז  וויסן  לאזן  און  באדאנקען 
עלעקטעראניש. )ווען ער וויל שרייבן א בריוו מוז ער באקומען 
פון זיי א אדרעס ארויסגעפרינט אויף א סטיקער, און דאס איז 

א גאנצע שפיל ביז מען באקומט דאס פון זיי(.

א( עס מוז זיין א ווייסע ענוועלאופ

ב( מען זאל נישט לייגן קיין שום "סטיקער" אויף די ענוועלאופ, 
די  פון  אדרעס  די  אויף  נישט  און  אדרעס,  ריטורן  די  אויף  נישט 

תפיסה

ג( די ריטורן אדרעס מוז זיין קלאר געשריבן

ווייל  בריוו,  אויפן  אדרעס  ריטורן  א  שרייבט  מען  אז  בעסער  ד( 
צומאל עפענען זיי די בריוו, און זיי געבן איהם איבער נאר די בריוו 
און נישט די ענוועלאופ, אזוי ווייסט מען נישט ווער עס האט דאס 

געשיקט.

שיקט א בריוו

צו באקומען דעם גליון אדער פאר סיי וועלכע הערות בנוגע 
דעם גליון שיקט אן אימעיל צו

MoideAniSamet@gmail.com

אדער רופט\טעקסט אויף 845-202-0461

גליון מודה אני
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תהלים
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נפשך הצלת

א איד וואס איך קען האט לעצטנס געהאט נסיונות מיט זיין סעלפאון 
יעצט,  פליפ-פאון.  כשר'ע  א  געקויפט  און  געווען  מתגבר  זיך  האט  ער  און 

איז  קאראנא,  בשעת'ן 
צייט  וואך  א  געלעגן  ער 
א  האט  ער  בעט.  אין 
פראבלעם  געזונטהייט 
און ער איז געווען אין א 

שווערע מצב. 
דערציילט  איד  דער 
ער  אז  אבער,  מיר, 
אינגאנצן  זיך  האט 
דערפון  ארויסגעדרייט 
און  געזונטערהייט 
אין  תולה  עס  איז  ער 
יעצט  האט  ער  אז  דאס 
א  צו  אריבערגעטוישט 
דער  סעלפאון.  כשר'ע 
קיין  נישט  האט  איד 
צום  פרוטה  איבריגע 
נשמה, און במסירת נפש 
האט ער זיך געשטארקט 
גוטע  דעם  געטוען  און 
פעולה, און יעצט קען ער 

דאנקן דעם באשעפער אז ער איז געראטעוועט געווארן.

)33769 )מעסעדזש 

צר קלסטר פניו

א אינגגערמאן גיבט איבער:
"צו מיין מזל האט מען מיר אריינגעלייגט אין איינער פון די אויסגאבעס. 
מען האט געמאכט א שיינע גרויסע בילד פון מיר, אין איין האנט צינד איך א 
ליכט ביי א געוויסע ציון, און אינעם אנדערע האנט זעהט מען מיין סעלפאון. 
ב"ה  סמארטפאון!  א  האב  איך  ווען  געהאט  איך  וואלט  בזיונות  וואספארא 

יעדער קען זעהן אז איך האב א כשר'ע סעלפאון.

)32267 )מעסעדזש 

שמור עיניך

ווען  אבער  מאשין,   ATM פונעם  געלט  ארויסנעמען  געגאנגען  בין  איך 
נישט-איידעלע  א  דא  ס'איז  אז  באמערקט  איך  האב  אנגעקומען  בין  איך 
בילד אויפן קעש מאשין. איך האב זיך אויסגעדרייט און אנגעהויבן צו גיין צו 

אן אנדערע מאשין, וואס איז בערך צעהן מינוט אוועק פון דארט.
איך בין געגאנגען קוים איין גאס ווען איך האב באקומען א טעלעפאון 
קאלל אויף מיין סעל פון איינער וואס איך קען, וואס וואוינט גראדע אויף 

יענע גאס וואו איך בין פונקט דאן געשטאנען.

    הוצאת הגליון לעילוי נשמת הרה”ק ר׳ ישראל אברהם בן הרה”ק ר’ אליעזר זוסיא זצוקללה”ה   

מיר  האט  ער  וואס  פונט  פופציג  האט  ער  אז  מיר  דערציילט  חבר  דער 
וואס איך האב געטוען. "איך  זיכוי הרבים  צוליב א געוויסע  געוואלט געבן 
לייג עס אוועק פאר דיר – קום נעם עס אויף ווען דו האסט א געלעגנהייט", 

זאגט ער מיר.
גראדע  בין  "איך 
עק  ביים  דא,  פונקט 
אים  איך  האב  גאס", 
שוין  קום  "איך  געזאגט. 

ארויף צו דיר."
בין  איך 
אריבערגעגאנגען צו אים 
און ער האט מיר געגעבן 
הדברים  בין  געלט.  דאס 
האב איך אים דערציילט 
פונקט  האב  איך  אז 
האבן  געדארפט  יעצט 
געווען  בין  איך  און  קעש 
אויפן וועג צו אן אנדערע 
מאשין. אזוי האב איך זיך 
גאס  זיין  אויף  געטראפן 
קומט  יעצט  פונקט  און 

אריין דער געלט.
"וויפיל געלט האסטו 
געפלאנט ארויסצונעמען 

פונעם מאשין?" פרעגט ער מיר.
"זעכציג פונט."

ער האט מיר צוגעגעבן נאך צעהן פונט און איך בין אהיימגעגאנגען.
סיי   – וועגן  צוויי  אין  פארדינט  דא  האב  איך  אז  אנערקענט  האב  איך 
איך האב זיך געשפארט א וועג פון צעהן מינוט, און סיי איך האב פארדינט א 

פרישע זעכציגער.

)33791 )מעסעדזש 

ככלי מלא בושה

איך ארבעט אין א געשעפט און איין טאג, בשעת'ן ארבעט, איז איינער 
צוגעקומען צו מיר און ער האט מיר געוואלט ווייזן א בילד פון עפעס אויף 

זיין כלי, פרעגנדיג, "דו פארקויפסט דער זאך?"
נישט  גע'חתמ'עט  האב  איך  ווייל  אוועקגעקוקט  גלייך  האב  איך 
זיך  "איך האב  געענטפערט,  איך האב  און  אין א סמארטפאון  אריינצוקוקן 
מקבל געווען נישט אריינצוקוקן אין א סמארטפאון. דו קענסט פארליינען 

פאר מיר וואס ס'שטייט דארט און איך וועל דיר פרובירן צו העלפן."
דער פנים פונעם איד איז געווארן פאררויטלט אבער איך האב אים נישט 
געמיינט צו פארשעמען – ער האט זיך אליינס פארשעמט. דערנאך האב איך 
זיך אנטשולדיגט אז מיר האבן נישט דער פראדוקט וואס ער האט געזוכט, 
ס'איז טאקע  זיך אנגענומען פאר מיר און געזאגט אז  זיין ב"ב האט  אבער 

נישט קיין גוטע זאך און איך בין גערעכט.

386
גיבט זיי די מלאך צו פארשטיין
א סמארטפאון איז גאר געמיין

ניין, ניין, האלט עס אליין,
מיר האבן אן אנדער מיין,

מיר האבן דאס געזעהן ביי די טאטעס אליין,
אזוי ווי ביי אונז איז שיין...

איז א מלאך מיט די תורה 
פון הימל אראפ...



איך האב זיך דערמאנט אז בערך א יאר צוריק האט זיך אפגעשפילט אן 
ענליכע מעשה. א איד איז אריינגעקומען אינעם געשעפט און מיר געוואלט 
ווייזן א בילד אויף זיין כלי, און איך האב זיך אפגעזאגט וויבאלד איך האב 
פאר  שווער  זייער  געווען  עס  איז  דעמאלטס  אבער  גע'חתמ'עט.  געהאט 
מיר דאס צו זאגן און איך האב געשפירט א שטיקל בושה. ב"ה ס'איז שוין 
אדורכגעגאנגען א יאר פון דעמאלטס און די מצב רוח האט זיך געטוישט, 

און די אידן מיט די כלים זענען די וואס שעמען זיך.

)32641 )מעסעדזש 

בני אמי נחרו בי שָמנִי נטֵֹרָה

א געוויסע קהילה האט געמאכט א מעמד וועגן טעכנאלאגיע, און איין 
פון  געווארן  נתעורר  זייער  איז  מיידל 
נישט  גע'חתמ'עט  האט  זי  און  דעם 
זי  סמארטפאון.  א  אין  אריינצוקוקן 
און  מאמע  איר  צו  צוגעגאנגען  איז 
די  "מאמי,  געבעטן,  איידעלעהייט 
קומענדיגע מאל וואס דו פלאנסט צו 
קויפן א נייע סעלפאון, קענסטו ביטע 

קויפן א כשר'ע?"
א  געהאט  האט  מאמע  די 
זי  וויבאלד  אבער  סמארטפאון, 
ביום  בו  זי  האט  געהערט  דאס  האט 
א  קויפן  געגאנגען  און  צעבראכן  עס 

כשר'ע.
שאול  ר’  הגה”צ  פון  )געהערט 

יצחק ראבינאוויטש זצ”ל(
)33824 )מעסעדזש 

דף הסוחר בראותו כי נגמרה מלאכתו

אים  אונטער  ארבעטערס  גוי'אישע  אסאך  האט  וואס  אינגערמאן  א 
האט געזעהן איין טאג אז איין גוי האט געטוישט פון א סמארטפאון צו א 

פשוט פליפ-פאון. 
זיין  ארויסגעוויזן  האט  איד  דער 
וואונדער אויף דעם און דער גוי האט 
אנגעהויבן  האב  "איך  געווען,  מסביר 
איך  און  אידן  צווישן  ארבעטן  צו 
נישט  האבן  זיי  אז  באמערקט  האב 
אן  קומען  זיי  און  סמארטפאונס  קיין 
איך  ארבעט.  צום  שנעלער  אסאך 
מיין  פארענדיגן  צו  אניאגן  אויך  וויל 
זיי  געווען  מחליט  איך  האב  ארבעט, 
איך האב געקויפט א  נאכצומאכן און 

בעיסיק פאון."

)33915 )מעסעדזש 

לא תגע בו עד אשר יטהר

א איד האט זיך געוואלט שפארן אביסל געלט מיט דעם וואס ער האט 
פליפ-פאון  פשוטע  א  נאר  סעלפאון,  כשר'ע"  "גענצליך  א  געקויפט  נישט 
איז  ווייסן אלע אז דאס  צו כשר'ן. הגם מיר  געהאט  אינזין  וואס ער האט 
א גרויסע סכנה, און ס'איז נישט אויסגעהאלטן )לא תשים דמים בביתך(, 

אבער למעשה האט ער אזוי געטוען.
האט  ער  און  דאנערשטאג,  טעלעפאון  דעם  געקויפט  האט  איד  דער 
זיין  וועט  עס  און  כשר'ען  גיין  עס  ער  וועט  שבת  נאך  גלייך  אז  געטראכט 
פונקט אזוי אויסגעהאלטן. איינמאל ער האט שוין געהאט דעם סעלפאון 
אין האנט, אפילו ס'האט נישט געהאט קיין סערוויס, האט ער זיך אנגעהויבן 
ארומצושפילן מיטן 'סים' קארטל, צו זעהן אויב ס'ארבעט אדער נישט. ער 
האט פרובירט עטליכע מאל און ער האט געזען אז דער סים קארטל ארבעט 

נישט מיט'ן טעלעפאון.
דער איד איז שוין געווארן זייער נערוועז, ווייל אויב דאס סים קארטל 

ארבעט נישט מיט'ן פאון איז ער אויף צרות. ער האט פרובירט, אריין און 
רבוש"ע,  צום  זיין  מתפלל  אנגעהויבן  האט  ער  נישט.  ס'גייט  ארויס, אבער 
"איך זאג דיר צו אז איך וועל שוין גלייך גיין כשר'ען דעם פאון. הילף נאר אז 

דער קארטל זאל ארבעטן."
באלד נאך ער האט געענדיגט דעם תפלה קצרה האט ער פרובירט נאך 
איין מאל – און דאס מאל איז עס געלונגען! די צוואנציג מאל וואס ער האט 
קבלה  זיין  נאך  גלייך  אבער  אויפגעטוען,  גארנישט  האבן  פרובירט  פריער 
אז ער וועט עס נישט אנרירן פאר'ן כשר'ען, איז עס געלונגען און עס האט 

געארבעט געהעריג.

)32747 )מעסעדזש 

בני אל תלך בדרך אתם

אלעזר  יצחק  ר’  הגה”צ 
מאסקאוויטש שליט”א:

א איד רופט אריין און דערציילט 
חברותא,  א  האבן  פלעגט  ער  אז 
אזוי  געגאנגען  נישט  ס'איז  אבער 
אריבערגעטוישט  האט  ער  און  גוט 
איז  שיעור  מגיד  דער  שיעור.  א  צו 
שטארק  האט  ער  און  קלאר,  זייער 
דא  זענען  עס  שיעור.  פונעם  הנאה 
צוועלף יונגעלייט, דריי זענען חשובע 
פאר  א  דא  ס'איז  אבער  יונגעלייט, 
חברה מיט סמארטפאונס, און זיי עסן 
קענדיס, און שמועסן אביסל, און מען 
שיקט טעקסטס איינער צום אנדערע 

בשעת'ן שיעור. 
ער האט שטארק הנאה פונעם שיעור, אבער זאל ער אריבערטוישן צו 

אן אנדערע שיעור וועגן זיי?
תשובה: אוי, איך מוז ארויסלאזן א קרעכץ אויף די שפל המצב. איך מיין 

אז יא. זיץ נישט מיט קיין סמארטפאון חברה. זיץ נישט מיט זיי.

)31664 )מעסעדזש 

מנעי קולך מבכי ועיניך מן 
דמעה

א  ווי  מיטגעהאלטן  האב  איך 
קופקע מענטשן שטייען און שמועסן 
וואס  זינגער  א  פון  קליפ  א  איבער 
זיך  האט  איינער  ארומגעפארן.  איז 
אויסגעדריקט אז ער האט געשעפט 
מורא'דיגע התעוררות פון דעם קליפ.
"התעוררות? פון א קליפ?!" האט 

זיך איינער אנגערופן.
זאגן?  דיר  איך  זאל  "וואס 
טרערן",  צו  מענטשן  ברענגט  ער 
פארענטפערט.  זיך  יענער  האט 

"פארפאלן."
ווייסטו וואס – ער ברענגט דער באשעפער צו טרערן אויך רח"ל.

)33938 )מעסעדזש 

מי האיש “החפץ חיים” אוהב ימים “לראות טוב”

הרה”ג ר’ משה שמעון בינעטה שליט”א, דומ”ץ בעלזא:
צוויי יונגעלייט האבן אריינגערופן, אויב מען קען געבן חיזוק איבער דעם 
נושא פון בכלל נישט נוצן קיין קאמפיוטערס. זיי האבן גע'טענה'ט אז היות 
ס'איז זייער א געשמאקע זאך און מען קען מיט דעם גאר אסאך אויפטוען 
אין לערנען, איז פארהאן א געוואלדיגע נסיון פאר א יונגערמאן נאכ'ן חתונה 

צו קענען שרייבן חידושי תורה מיט א קאמפיוטער.
מען הייבט אן מיט גוטע כוונות, אבער מארגן גייט עס ווייטער און מען 
לייגט נאר אריין די בילדער פונעם קאמערא, און מארגן נוצט מען עס צו זעהן 

באנעס
ביטערשווערערזיסקארטל

דער וועג פונעם יצר הרע, דרך קצרה וארוכה

באנעס
זיסקארטל גרינגער

דער וועג פונעם יצר טוב, דרך ארוכה וקצרה

שווער



א ווידיעא, ממש פונעם חפץ חיים אליין, וואס מען קען נישט פארפאסן! און 
פונעם  נאר  חיים  חפץ  פונעם  ווידיעא  א  ממש  נישט  עס  איז  איבערמארגן 
רב ז"ל ביי א הפגנה פון גיוס בנות, דערנאך איז עס פונעם רב ביים קינד'ס 
חתונה, צו א בר מצוה פון אן אייניקל, און פון דארט גיייט עס צו אנדערע 

רבי'ס און אנדערע חתונות.
אוודאי איז עס נישט אזוי ביי יעדעם איינעם. עס זענען דא די וואס נוצן 
עס טאקע נאר פאר חידושי תורה, אבער דער נסיון איז דא. ממילא, דארף 
ווייטער מען  ווי  פון טעכנאלאגיע.  נושא  גאנצע  מען האבן חיזוק אין דעם 

אנטלויפט דערפון, אלס געזונטער איז מען. 
כמה  ווייס  אליין  איך  אבער  והיתר.  איסור  פון  יעצט  נישט  רעדט  מען 
וכמה פעלער וואו מען האט געקויפט א קאמפיוטער לצורך חידושי תורה און 

היינט זיצט מען שוין דערויף פאר אסאך שעות פאר אנדערע זאכן.
און מען דארף געדענקן אז יעדער עמל וואס מען פלאגט זיך וועט מען 
וועגן דעם פארדינען אז מען וועט נישט האבן אן אנדערע עמל. מען וועט 
זוכה זיין צו נחת פון די קינדער און האבן פרנסה בכבוד – ס'איז נישטא קיין 

אומזיסטע עמל.

)31846 )מעסעדזש 

לא תבא אל ביתו

זיך  ס'האט  און  דירות,  אסאך  פון  בנין  א  אין  וואוינט  חבר  מיין 
מיט- געוואלט  האט  איד  דער  'בעקיארד'.  די  אין  מנין  א  צאמגעשטעלט 

דאווענען, אבער ער האט נישט קיין פארטש אויף יענער זייט פונעם הויז, 
ווייל זיין דירה איז אין די פאדערשטע אפטיילונג פונעם בנין, וואס איז נעבן 
זיין שכן אויב ער קען  די גאס. האט מיין חבר געטראכט אז ער קען בעטן 

דורכגיין זיין דירה צום גארטן און אזוי קענען מיטהאלטן די תפילות.
נאך עטליכע מינוט האט ער זיך געכאפט אז דער שכן האט אינטערנעט 
נוצן  מעג  ער  אויב  פרעגן  צו  דיין  זיין  אנגערופן  ער  האט  ל"ע.  אינדערהיים 
יענע דירה, פשוט אלס א דורכגאנגע אנצוקומען צום מנין, אויב ס'איז דא 

אינטערנעט אין שטוב.
דער דיין האט נישט געפרעגט קיין פרטים – אויב ס'איז דא א פילטער 
וכדו', נאר ער האט געגעבן א קלארע פסק: ניין. ער זאל ענדערש דאווענען 

ביחידות אינדערהיים ווי דורכגיין זיין שכן'ס שטוב.
צו  צוקומען  דארפן  נישט  זאל  מען  אז  העלפן  זאל  באשעפער  דער 

אזעלכע שאלות.

)33774  )מעסעדזש 

את שבתותי תשמורי ואת מצוותיו שמור

מיין ברודער וואוינט אין בארא פארק און ער האט האט מיר דערציילט 
די פאלגענדע מעשה וואס האט פאסירט עטליכע וואכן צוריק:

קינד, האט  ווי א שכן, א קליין  וואך שבת האט ער מיטגעהאלטן  איין 
זיך שטארק פארקלעמט און מען האט געדארפט אריינפארן צום שפיטאל. 
ווייסט אז אידן רופן  וואס  גוי'אישע טעקסי קאמפעני  מען האט גערופן א 
איז  מען  און  הוה,  כך  שבת.  נאך  באצאלט  מען  און  שבת  אויף  אמאל  זיי 

אריינגעגאנגען אין שפיטאל מיט'ן קינד.
זיי  האט  מען  און  קינד,  פאר'ן  סטיטשע"ס  געמאכט  האט  מען  ב"ה 
זיי  האבן  שפיטאל,  אין  בלייבן  געקענט  נישט  האבן  זיי  אהיימגעשיקט. 
האט  אהיים,  אנגעקומען  זענען  זיי  ווען  מאנהעטן.  פון  טעקסי  א  גענומען 
דער איד געבעטן דער דרייווער ארויפצוקומען צו זיין דירה און ער וועט אים 

צואווייזן וואו דאס געלט ליגט כדי ער זאל עס קענען אליינס נעמען.
דער גוי האט טאקע גענומען דאס געלט, און דערנאך האט ער געפרעגט, 

"אין א פאר יאר ארום וועט מען נאך דארפן היטן שבת?"
זיך דער איד געוואונדערט. "שבת איז א זאך  "פארוואס נישט?" האט 

וואס מיר היטן שוין טויזענטער יארן!"
דער גוי האט ערקלערט, "א פאר יאר צוריק האט מען מיר מסביר געווען 
דריי  יעצט  למעשה,  אבער  סמארטפאונס,  קיין  האבן  נישט  טארן  אידן  אז 
איך זיך אביסל מער צווישן די אידישע עולם, און איך זעה אז עס זענען דא 
מענטשן וואס האבן עס יא. זעהט אויס אז ס'איז געווארן מותר. האב איך 

געטראכט אז אפשר איז שבת אויך אזוי."

)32016 )מעסעדזש 

את קולך שמעתי...

א חלק פון די גריסן פון אונזערע פאסט-קעסטל לרגל פתיחת בתי 
מדרשות וחזרת הפצת הגליון:

ארויסגעקומען  נישט  ס'איז  אז  נאכדערצו  גליון,  די  פאר  כח  יישר  גרויסן  א 

האבן  מען  דארף  יעצט  בפרט  חלל.  די  געזעהן  מען  האט  וואכן  פאר  לעצטע  די 

עקסטערע שמורה פאר די בחורים און יונגלעך וואס דרייען זיך אין די גאסן. 

איך האב לעצטנס געהערט א מעשה פון א געוויסע בחור וואס איז געווארן... 

און ער האט געוויזן בילדער אויף זיין סמארטפאון פאר קינדער. אז א קינד ליינט דעם 

גליון און ער קאכט זיך אין דעם אז ס'איז נישט קיין גוטע זאך, איז דא מער שאנסן 

אז ער וועט נישט אריינקוקן אינעם סמארטפאון. און אלע זכותים גייען אויף דער 

קאנטע פון דעם מערכת.

ש.ז.ד )מאנסי(

ביהמ"ד  גרויסע  א  אין  וואך  דער  קולך  את  השמיעני  די  אויסגעטיילט  האב  איך 

די  יעדער איז געווען אזוי בשמחה, "אה, ס'איז שוין דא צוריק  אין בארא פארק און 

השמיעני את קולך!"

א.י.מ. )בארא פארק(

א גרויסן יישר כח פאר די השמיעני את קולך. עס גיבט אריין א פרישקייט אין די 

ביינער. ווען ס'איז נישט געווען האט מען געזעהן די ליידיגקייט און וויפיל עס האט 

אויסגעפעלט. איך האב די זכי' עס אויסצוטיילן און וואו איך בין געגאנגען האבן מיר 

מענטשן געפרעגט, "וואו איז די השמיעני? פארוואס איז נישטא קיין השמיעני את 

קולך?"

אגב, איך האב געוואלט איבערגעבן א גריס פון ירושלים. איך האב געשמועסט 

אין  געווען  ער  איז  טאג  איין  ישראל.  ארץ  אין  געלערנט  האט  וואס  בחור  א  מיט 

תולדות אהרן ביהמ"ד און ער האט געזעהן א שיינע, גרויסע הויפן פון גליונות. "דאס 

גייט אויס די שנעלסטע", האט איינער מיר דארט געזאגט. די בחורים אין מיר ישיבה 

ליינען עס אויך – גאנץ ירושלים איז פול מיט דעם און דער עולם ליינט עס. ס'איז א 

משונה'דיגע אויפטוה און א זכות גדול.

י.ט. )בארא פארק(

א גרויסן יישר כח פאר די השמיעני את קולך. ס'איז די שטערקסטע זאך אין די 

מערכה היינט-צו-טאגס און בדרך כלל, דורכאויס די יאר. איך וואוין אין אנטווערפן, און 

דער וואך האב איך געזעהן ווי איינער ליינט די גליון דער וואך, און אז ער זאל עס ליינען 

האט זיך געלוינט די גאנצע מעשה. ס'איז א מורא'דיגע זאך...

י.י.פ )אנטווערפן(

א גוטן. ב"ה דא אין לאנדאן איז דער השמיעני את קולך געווען גוט פארשפרייט 

פאריגע וואך. מען האט עס געלייגט אין גרויסע אפארטמענט בילדינגס און קליינע 

'אידישע  די  אין  אי"ה  זיין  אויך  וועט  עס  אפען.  געווען  זענען  וואס  מדרשים  בתי 

אדווערטייזער' וואס ווערט געשיקט אויפן פאסט צו גאנץ סטעמפארד הילל, )בערך 

פינף-און-א-האלב טויזענט משפחות!( ביזדערווייל לייגט מען אריין נאר איין זייט 

ווייל יעדע בלאט קאסט געלט, אבער ס'קומט אן אזוי צו יעדעם אין שטוב.

די זכות זאל דיר ביישטיין און מען זאל קענען ווייטער אנגיין און מוסיף זיין.

נ.ש. )לאנדאן(

אריינגעלייגט  האבן  וואס  אלע  און  קולך  את  השמיעני  מערכת  פאר'ן  כח  יישר 

כוחות אז די גליון זאל ווייטער אנגיין. אלפות ורבבות זענען זיך משתוקק יעדער וואך 

פאר דעם גליון. עס האט א געוואלדיגע כח און השפעה. אין אסאך קהילות איז דאס 

ממש א חלק פון די וואכעדיגע סדרה!

י.ל. )בארא פארק(

ווילט איר אויך פארשפרייטן גליונות אין אייער ביהמ"ד\געגנט? ווילט איר נעמען 
א טייל אין די הוצאות דורך מנדב זיין א וואך אדער א פרנס לחודש?

רופט שוין אריין און לאזט איבער א מעסעדזש אויף 9 < 4 < 5 פונעם מעין 
מעניו. זכות הרבים תלוי בידכם!



ההגליון נתנדב ע"י

 הרב חיים יעקב וויינבערגער שליט"א
בן הגה"צ דומ"ץ סקולען שליט"א

לרגל הולדת בנו שיחי'

ברכת מזל טוב חמה
 להעסקן הנמרץ

 הרב ישראל יצחק אייזק לאבין שליט"א
לרגל הולדת בנו שיחי'

יה"ר שיזכה לרוות רוב נחת דקדושה מכל יוצ"ח

הגליון נתנדב לע"נ

 הרה"ק ר' שמחה בונם בן הרה"ק 

 ר' אברהם מרדכי זצ"ל
בעל הלב שמחה מגור

הגליון נתנדב ע"י

הרה"ג ר' יקותיאל יהודה משה ראזנבערגער 
 שליט"א

 מנהל ת"ת נועם אלימלך ליזענסק

 וחתן הגה"ק אדמו"ר מקאשוי זצ"ל

לרגל הולדת בתו שתחי' למז"ט

הגליון נתנדב לזכות

משה יואל בן רחל
לרפואה שלימה בתושחי"א


	
	א חלק פון די 'מהות' פון קבלת התורה איז די כח הרצון פון א יעדן איד אין די תורה!!!
	» ה'רצון' לקבלת התורה מהוה חלק ממהות של כל התורה!!
	» ווען א מענטש טוהט א מצוה - באקומט ער כח צו טוהן נאך א מצוה!!
	» ווי גרויס איז די כח הרצון פון א מענטש!
	» א קרבן מנחה דריקט אויס די ענין אז א מענטש איז מקריב זיין רצון צום אייבערשטן
	» דורך יעדע מצוה ווערט באשאפן א מלאך וואס העלפט איהם צו טוהן די רצון ה'





